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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BF.V[LACQUl\ 

MS. McCAR'rNEY: Okay. We're going to 

get started. Today's date is December 5. Thi sis 

the matter of C-1. 

We have? 

c 

MS. McCARTNEY: The time is now 11:03 

A.M. We've just called a witness to the stand. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA, 

having been previously sworn, was examined and 

testified as follows: 

16 BY MS. McCARTNEY: 

17 

19 

20 

Q. 

A. 

Q. 

Cardinal, could you state your name for the record, 

Yes. Cardinal Anthony Bevilacqua. 

Now, Cardinal, prior to coming to testify in front 

21 of this grand jury, you were sworn in as a witness by the 

22 Honorable Judge Bright; is that correct? 

Yesterday we met in the room here. Yes. 23 

24 

A. 

Q. Okay. And she swore you in as a witness in front 

25 of this grand jury. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

MR. HODGSON: We appeared in front of 

the judge. 

THE WITNESS: Yes. We appeared there. 

BY MS. McCARTNEY: 

Q. And in addition/ she explained to you your rights 

as a witness in front of this grand jury; is that correct? 

A. Yes. 

Q. And you also completed a form which explained those 

rights to you; is that right? 

A. Yes. 

Q. And one of the rights that was explained to you is 

the fact that you have a right to have an attorney present 

with you as you testify; is that correct? 

A. Yes. 

Q. And you do in fact have an attorney present with 

you? 

MS. McCARTNEY: Counsel/ for the 

record/ could you state your name. 

MR. HODGSON: Yes. My name is Clark 

Hodgson. I practice with the law firm of Stradley/ 

Ronon/ Stevens and Young/ and I represent Cardinal 

Bevilacqua. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

BY MS. McCARTNEY: 

Q. And, Cardinal, did you understand the rights that 

4 Judge Bright explained to you orally, and did you also 

4 

5 understand the rights that were explairied in the form that 

6 you completed? 

7 

8 

A. 

Q. 

Yes. 

Now, Cardinal, you were appointed Archbishop of 

9 Philadelphia in -- actually assumed that office in 

10 February of 1988; is that correct? 

11 

12 

A. 

Q. 

That is correct. 

And subsequent to your becoming archbishop, you put 

13 in place your own personnel staff; is that correct? 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. 

Over a period of time -~ 

Gradually. 

Gradually, and you changed in some ways the 

t? 

The administration. Yes. 

And one of the changes that you made in the 

21 administration was the creation of the Secretary of 

22 Clergy's office; is that right? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. And when you made that creation of that 

25 particular office, Monsignor Jagodzinski was your first 



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 Secretary of Clergy; is that correct? 

3 

4 

5 

A. 

Q. 

I recall yes. Yes, I think it was. 

Okay. And Monsignor Jagodzinski, as head of the 

Secretary of Clergy's office, it was his one of his 

5 

6 duties to deal with any cases that involve sexual abuse of 

7 minors; is that right? 

8 A. Yes. 

9 Q. Okay. And you also put in place as your Vicar for 

10 Administration a Monsignor Cullen; is that right? 

11 

12 

A. 

Q. 

Yes. 

Now, Cardinal, what were the factors that went into 

13 your giving those jobs to those individuals? 

14 

15 

16 

A. 

Q. 

A. 

How I chose them? 

Yes. How did you choose them for those jobs? 

Well, I sought advice from others on who would be 

17 the most competent people for those positions. 

at advice from, do 

19 you recall who they were? 

20 A. Well, I started mainly in choosing my Vicar for 

21 Administration. 

22 Q. So Monsignor Cullen was the first person that you 

23 appointed? 

24 

25 

A. 

Q. 

He was the major one that I chose. 

Okay. 
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2 A. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

And after consultation with some of the auxiliary 

3 bishops and several other people, and from there on, 

4 depending on the person, we would seek consultation, and 

5 MonSignor Cullen at the time would assist me in choosing 

6 people that, you know, would be competent for the 

7 position. 

8 Q. Particularly with regard to the Secretary of 

9 Clergy's office and knowing that part of their duties 

10 would be to investigate misdeeds on the part of the 

11 priests in the Archdiocese and, in particular, sexual 

12 abuse of children by priests, how did you come to choose 

13 Monsignor Jagodzinski for that position? 

6 

14 A. That recommendation came, I recall, from MonSignor 

15 Cullen. 

16 Q. And what were the discussions that you had with 

17 Monsignor Cullen as to what criteria you sought in an 

ave that responsibility or as one of 

19 their responsibilities? 

20 A. I don't recall. I do not recall, you know, 

21 discussing specific criteria other than the ones that are 

22 known, that he was supposed to be someone who was 

23 knowledgeable of the priests, because the main function of 

24 the Secretary of the Clergy was to deal with the priests 

25 and therefore it should be someone who had the acceptable 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 qualifications, that he was knowledgeable of the priests, 

3 that he was a balanced person and a prudent person. 

4 Q. With the exception of being knowledgeable of the 

5 priests, and again, I'm going to ask you specifically this 

6 question as it relates to the idea that he may be 

7 investigating sexual abuse of minors, allegations of 

8 sexual abuse of minors, was there any criteria set out 

9 that he had to have any background in psychology or 

10 dealing with victims of sexual abuse? 

11 A. No, because that was not the only function of the 

12 Secretary for the Clergy. 

13 Q. I understand it was not the only function, 

14 Cardinal, but you were aware at the time that you made the 

15 appointment of Monsignor Jagodzinski that it was going to 

16 be one of his functions; is that correct? 

17 A. Yes. It would be one of them. 

was going to be one of 

19 his functions, what did you do to require that Monsignor 

20 Jagodzinski had any type of skill level with regard to 

21 dealing with victims of sexual abuse or any type of 

22 educational classes that dealt with psychology or dealing 

23 with these issues generally or specifically? 

24 A. We did not, as I recall, focus on that aspect of 

25 it. 
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2 Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Now, you also said one of the other changes that 

3 you made in the Archdiocese was to set up the regional 

4 vicar situation; is that right? 

5 

6 

A. 

Q. 

Yes. 

Each particular vicariate, regional vicar was 

7 appointed; is that correct? 

A. That is correct. 

8 

8 

9 Q. Okay. And you also instituted the Priest Personnel 

10 Board; is that right? 

11 A. Yes. 

12 Q. And that consisted of all the regional vicars, 

13 yourself and Monsignor Cullen; is that right? 

14 

15 

16 

17 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. 

And the 

And others. 

And others. 

===u ~ ~~H3= Afld the pu I''PO's-eu~t he -PI' ie s1:;;- Pe=r"Su Itlle~l Be a rd· wa'S 

19 to discuss appointments of priests throughout the 

20 

21 

22 

23 

Archdiocese of Philadelphia. That was one of their 

functions. Is that correct? 

A. 

Q. 

That's one of the major functions. 

And it was after consultation with the Priest 

24 Personnel Board that appointments were made to priests 

25 becoming pastors or assistant pastors within the parishes, 



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 correct? 

3 

4 

A. 

Q. 

Generally. 

Okay. When you say generally, there were some 

5 exceptions? 

Yes. 

9 

6 

7 

A. 

Q. Some appointments were made without consultation to 

8 the Priest Personnel Board? 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. Because they could be emergency appointments. 

Okay. But in the normal course of things --

Right. 

-- that would be done? 

Generally. 

And before a Priest Personnel Board meeting, when 

15 change was made in the Archdiocese, there was a list of 

16 candidates that was submitted for particular positions; is 

17 that correct? 

19 Q. Okay. And your Secretary of Clergy also sat on 

20 that board; is that right? 

21 

22 

A. 

Q. 

Yes. 

Now, do you recall when it was that these changes 

23 were completed within the Archdiocese, that the Priest 

24 Personnel Board was established and the Secretary for 

25 Clergy's office was established? 
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2 A. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

I can't recall specifically. It had to be -- my 

3 only -- I think it was around '91, '92. 

10 

4 Q. Okay. Now, Cardinal, when you appointed someone or 

5 authorized the appointment of an individual priest as 

6 pastor, what were the criteria that you looked for in 

7 making that appointment? 

8 A. The criteria are expressed in the Code of Canon Law 

9 in general, that he be -- first of all, to be a pastor, 

10 you must be a priest at least, and then you are to have 

11 the qualities of prudence and, you know, compassion and 

12 prayerfulness and piety. You know, those are some of 

13 them. 

14 

15 

Q. 

A. 

And be --

We also looked for someone who not only had the 

16 spiritual qualities but also some of the human qualities 

17 of being a possible administrator, knew how to relate to 

19 They're all the human qualities that are not 

20 specifically expressed, that we over the period of years 

21 expect in a-- in someone who is a spiritual leader but 

22 also an administrator. 

23 Q. And as with every priest, they're also a moral 

24 leader; is that correct? 

25 A. That comes under the factor of spiritual. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Okay. And one of the qualifications that you 

3 obviously sought out when you appointed someone into the 

4 position of a pastor would be that they had a good moral 

5 background; is that correct? 

6 

7 

A. 

Q. 

We -- yes. 

And how was it that you assured yourself when you 

8 appointed someone to that position that the individual 

9 that you were authorizing had those qualifications? 

10 A. I had to depend on my Secretary for the Clergy. 

11 Q. And what did you -- I'm sorry. 

12 A. And he in turn, probably discussed it with others 

13 on the committee that came up with candidates, because I 

14 obviously -- I do not know of the priests as well as they 

15 would. 

16 Q. And when you relied upon your Secretary of Clergy, 

17 what did you give him in terms of guidelines as to what 

18 . individuals yeuwoer-el·eeking -=fer and~~t-ieular· 

19 qualities that they needed to possess? 

20 A. That they knew the guidelines as well as I did, the 

21 ones that I just related to you. 

22 Q. Was there ever a situation where you did not 

23 authorize someone that had been put before you as a 

24 possible pastor? 

25 A. I don't recall any. I can't think of anyone right 
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l\NTHONY JOSEPI! CARDINAL BEVILACQUA 

now. I may l1.lve, but I don't recall any. 

1 

2 

3 Q. Well, when someone's name came up for discussion at 

4 a Priest Personnel Board with regard to being appointed a 

5 pastor, would you ask: What is their background? What 

6 assignments have they had? 

7 A. It's a large personnel board, and I listen to the 

8 others before I intervene. 

9 

10 

Q. 

A. 

And did you? 

Most of the time I did not intervene. They 

11 discussed it, and frequently there could be immediate 

12 consensus. I mean, occasionally, there might be 

13 disagreement among some of them. 

14 Q. And what did you do to educate yourself with regard 

15 to the background of a particular priest that was going to 

16 be discussed at the Priest Personnel Board? 

17 A. I listened to them as they discussed it. 

your Secretary of Clergy to go 

19 through the secret archive files that existed to find out 

20 whether any of these people that were coming up for 

21 discussion had a background of misconduct in the 

22 Archdiocese of Philadelphia? 

23 A. That was his responsibility in every candidate, to 

24 check if there was something in the secret archives. 

25 Q. Well, Cardinal, you became aware throughout your 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 fifteen years as Archbishop and subsequently as Cardinal 

3 in the Archdiocese that there were a number of priests 

4 that had been appointed to positions under your tenure 

5 that did in fact have information in their secret archive 

6 files; is that correct? 

7 A. You said a number. Sounds like you mean a large 

8 number. 

9 Q. I'm saying a number. We can quibble about the 

10 figures, and I don't have the accurate figures in front of 

11 me, but there was certainly more than ten that were 

12 appointed under your term to positions within the 

13 Archdiocese of Philadelphia that had information in their 

14 secret archive files prior to your making the appointment? 

15 A. Well, if that was so, I don't recall that as --

16 that they surfaced anything from the secret archLves that 

17 would have militated against his being a candidate. 

me ask you this: So you 

19 expected that -- did you ever have a discussion with the 

20 Secretary of Clergy with regard to that being one of their 

21 specific requirements, that these secret archive files are 

22 to be gone through and I don't want to see anybody's name 

23 up before me for appointment if they have any background? 

24 

25 

A. 

Q. 

That was known. 

How was it known, Cardinal? 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 1 

2 A. It was known because I remember that they said they 

3 always checked the secret archives. 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Do you recall when that conversation was had? 

No. 

Do you recall who had it? 

No. 

Do you remember in what context that came up? 

No. 

10 Q. But you have a specific recollection of being told 

11 that? 

12 A. Yes. It was a considered -- that's policy. Always 

13 check the secret archives. 

14 Q. And that policy was made clear by you. You gave a 

15 specific direction? 

16 

17 

A. It was understood. 

Q. Well and I'm not trying to be difficult, 

ry ng to understand how it was 

19 understood. 

20 

21 

A. I don't recall the context in which it was surfaced 

that I directed it. They just -- it was understood and it 

22 was articulated. 

23 Q. And my question to you is: If it was understood, 

24 how was it understood, and if it was articulated, by whom 

25 was it articulated? 
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2 A. 

15 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Just in discussion between the two of us, but it 

3 was known that, you know, they are always to look at the 

4 secret archives. 

5 Q. And again, not trying to be difficult, but when you 

6 say the two of us, who are the two that you're referring 

7 to? Obviously yourself, and who else? 

8 A. I don't recall which of the secretaries for clergy 

9 it was. 

10 Q. And, well, Monsignor Lynn was not appointed 

11 Secretary of Clergy until 1991; is that right? 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

To the best of your recollection; is that right? 

It's about that time, yes. 

So from 1988 to 1991, do you think that that 

15 conversation happened during that period of time, or you 

16 don't know? 

17 A. I don't recall. 

en you carne nto the Archdiocese 

19 of Philadelphia, not only given your background as a 

20 priest, and also with your experience as Bishop of 

21 Pittsburgh and your knowledge of canon law, you were aware 

22 of the existence of secret archive files, correct? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. Every diocese to have one. 

And you were aware of what the contents of the 

25 secret archives files were; is that right? 
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2 

3 

A. 

Q. 

No. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

No. 

I'm not saying specifically what was inside the 

16 

4 secret archive files in Philadelphia, but you were aware 

5 that the secret archive files contained information about 

6 allegations involving the priests; is that right? 

7 

8 

9 

10 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

11 priest? 

A. 

(The witness nodded.) 

Yes? 

Yes. 

If there had been some misdeed on the part of the 

Well, that would be one of the things in the secret 12 

13 

14 

archives. There could be other things that are secret. 

Q. Correct. But with regard to if there had ever been 

15 an allegation that involved a priest acting out sexually, 

16 that would have been information that would have been in 

17 the secret archive file, correct? 

19 Q. And what did you do when you became Archbishop to 

20 familiarize yourself -- yourself, not delegated to anybody 

21 else, but what did you do to familiar yourself with the 

22 contents of the secret archive files in Philadelphia? 

23 

24 

A. 

them. 

I did not -- I did not familiarize myself with 

I relied on my Secretary for the Clergy. I saw no 

25 reason for me to have to do that. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

And when you say that you didn't familiarize 

3 yourself, so that means that you obviously didn't go into 

4 the room and look through the files personally. 

5 Did you direct your Secretary of Clergy or anybody 

6 on your staff to summarize the contents of those documents 

7 and provide you with that information? 

8 

9 

A. 

Q. 

No, I did not. 

Now, Cardinal, are you familiar with the case of 

10 Father Nicholas Cudemo? 

11 

12 

A. 

Q. 

In general, yes. 

Okay. I'm going to show you a document that's been 

13 marked as grand jury four forty. 

14 (Pause.) 

15 

16 

Cardinal, let me just ask you. 

Well, with regard to grand jury four forty, that is 

17 the Archdiocese of Philadelphia priest data profile as it 

19 

20 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. 

at correct? 

Now, I just want to go back very briefly and 

21 ask you a couple additional questions. 

22 When you said that you relied on your Secretary of 

23 Clergy to have gone through these secret archive files, 

24 you also indicated earlier that when you came to 

25 Philadelphia, you didn't really know -- how did you get 
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2 the confidence in the Secretary of Clergy if you didn't 

3 know really much about their background? 

4 A. I said that I relied on those who did know, and 

5 Bishop Cullen, then Monsignor Cullen, was a man who had a 

6 great knowledge of the priests, and I left it up to him to 

7 make a recommendation. 

8 Q. Okay. With regard to Father Cudemo, you see on the 

9 priest data profile, under previous positions, he had a 

10 number of them prior to your coming into Philadelphia; is 

11 that correct? 

A. Correct. 12 

13 Q. And in 1989, specifically in June of 1989, you made 

14 him pastor at King of Peace in Philadelphia; is that 

15 right? 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes, I I appointed him then. 

That decision to name him as pastor, that was 

I always have the ultimate -­

Authority? 

-- authority. 

Okay. And you have the authority to appoint. 

23 also have the authority to reject a candidate for any 

24 position; is that right? 

25 A. Yes. 

You 
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2 Q. Okay. Now, when Fel the l- Cudemo was appointed by you 

J as pastor of Kinq ot Peace, does King of Peace have a 

4 school? 

5 

6 

A. 

Q. 

I don't recall. 

Okay. Would the addition of a school attached to a 

7 parish, how would that factor into whether or not someone 

8 was a good candidate for becoming a pastor? 

9 A. I'm not following the line of reasoning. 

10 Q. My question to you is: When you sat down to 

11 authorize the appointment of someone to become a pastor, 

12 obviously that was a very big decision to make and that 

13 was a very important decision, correct? 

14 

15 

A. 

Q. 

It's always an important decision. Yes. 

Did the fact that a parish mayor may not have a 

16 school attached to it, did that factor in at all to what 

17 you were looking for in terms of qualifications for 

19 A. I don't think it became, you know, a major factor, 

20 depending on his skills and, you know, his age, whether it 

21 

22 

was the first time he's at pastor and so on. It could be 

so many things. Whether or not he was someone who 

23 supported Catholic schools, a number of factors. 

24 Q. What about the fact that someone had had problems 

25 in their background with regard to sexually acting out 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

with children? Would that have factored in? 

20 

A. If that was brought up, it would have been a very 

important factor. 

Q. You would agree with me, Cardinal, that if someone 

did have those kinds of problems in their background, that 

that's something that should have been brought up; is that 

right? 

A. Yes. 

Q. If the mechanisms that you had established and you 

believed were in place properly in Philadelphia, if they 

had worked properly, that would have been something that 

would have been addressed, correct? 

A. Would you repeat that, please. 

Q. Sure. If the policies that you had in place, if 

everything was working properly, that would have been 

something that would have been brought up, correct? 

ere was a problem with children? 

Q. Yes. That there was a problem in a priest's 

20 background with children? 

21 A. If you're talking about a problem, not simply 

22 allegations. 

23 Q. Well, I'm talking about allegations and/or a 

24 problem? 

25 A. Well, they could be two -- two different things. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Q. I understand that, but let me ask you this, 

Cardinal. If someone had allegations in their background, 

would that be something that you'd want to know about? 

A. It would have been -- possibly it would have been 

brought up unless they were -- they were frivolous 

allegations. 

Q. And how would you be able to make the determination 

that they were frivolous allegations if you weren't aware 

of them? 

A. I left that up to the Secretary of the Clergy to 

research this before a candidate was proposed. 

Q. And research whether or not an allegation was 

frivolous? 

A. Whether there was an allegation in the first place 

and whether it was something substantive. 

Q. And by something substantive, how do you define 

A. It would have to be some credibility to it, so 

20 probability, the usual qualifications or criteria, a 

21 reasonable allegation. 

22 Q. Okay. Well, let's talk specifically about --

23 BY MR. SPADE: 

24 Q. What are the usual criteria for whether an 

25 allegation is substantive or not or credible or not? 
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3 

A. 

Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

(No response.) 

You referred to the usual criteria. 

22 

4 Did you have something in writing for the benefit 

5 of your Secretary of Clergy or the people that were making 

6 these credibility determinations? 

7 

8 

A. We did not. At that time, it would not have been 

in writing. I think a lot was left up to his own prudence 

9 and his intelligence. 

10 Q. Was there anything in the Code of Canon Law that 

11 you directed or your staff directed for the Secretary to 

12 use as something to enlighten him as to what was credible, 

13 what kind of allegation was credible or not credible? 

14 

15 

A. 

Q. 

I don't know if anyone brought it to his attention. 

Well, you state that it was important when you were 

16 trying to make a determination about whether to appoint 

17 somebody as a pastor to a parish that had a school, if 

.. m·lg=tITa:~p aTti~cu lar-PTTe srhact=alle·g·at1~=oT "S'eXtra l·a·buseo·f .. 

19 a minor in his file, to know whether they were credible? 

20 

21 

22 

23 

24 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Right. 

But 

But 

I'm sorry. Go ahead. I don't mean to interrupt. 

I say the unwritten policy even at that time was 

25 that if there was an allegation, it's supposed to be 



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 investigated. 

3 

4 

Q. And what was the procedure for investigation? 

Was that written out anywhere? Did you have a 

5 written policy about that? 

23 

6 A. Not at that time. It came later, but the written 

7 policy that came later was substantially the same as the 

8 unwritten policy. 

9 Q. But you had the Code of Canon Law, which had a very 

10 detailed--

Yes. 11 

12 

A. 

Q. -- policy and procedure for investigating these 

13 allegations, correct? 

14 A. Yes, but the -- there's a preliminary investigation 

15 when there's an allegation, and if there was one, it was 

16 supposed to be followed. 

17 Q. So is it fair to say then, in terms of your 

ergy an er peop ese 

19 credibility determinations, that they really had no 

20 guidance when you first took office as the Archbishop of 

21 Philadelphia, they really had no guidance as to how to 

22 determine whether an allegation was credible or not 

23 credible? 

24 A. I can't say that, because the Secretary for the 

25 Clergy had a different -- there was a priest in charge of 
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2 

3 

4 

the clergy before. He may not have been called secretary. 

It wasn't that. This is a new office. It was just a 

change of title, and perhaps a new job description. But 

5 there always was someone in charge of the clergy. 

6 And even before, you know, I came here, they 

7 were -- if there were allegations, they were investigated 

8 by whoever was in charge then. 

9 My recollection is it was the Chancellor of the 

10 Diocese at the time that handled clergy matters. 

11 Q. But you haven't been able to direct us to any sort 

12 of written guidelines that would guide these sort of 

13 investigations or determinations for credibility? 

14 A. There's just a general one in the Code of Canon Law 

15 and that there's an unwritten policy that was in some way 

16 specified to them, and afterwards, about 19 -- I forgot 

17 the year. 

THE WITNESS: '3, the beginning of '3, 19 

20 that they were written out. But they were 

21 basically the same as the unwritten. 

22 BY MS. McCARTNEY: 

23 Q. Let me ask you, Cardinal. 

24 Well, one of the things that you talked about is 

25 whether or not it would be important to know whether or 
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2 not there was credible allegations in someone's past, and 

3 you said the usual criteria for determining that, which is 

4 really -- we're not sure exactly what that was, and it's 

5 not written down anywhere. It's not clear what the 

6 criteria was for determining whether something was 

7 credible or not. 

8 A. It is very difficult. It has to go from the 

9 investigation. 

10 

11 

12 

13 

Q. 

A. 

Q. 

Okay. 

To see if there's probable cause here. 

Well, let me ask you this question. 

In any particular case, whether it's written down 

14 or not, would the fact that there was more than one 

15 allegation in someone's background, that would be a 

16 factor, correct? 

17 A. Possibly. 

19 A. There have been cases where there have been several 

20 and turned out to be they're all false. 

21 

22 

23 

24 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Whose case was that? 

There wasn't -- it had nothing to do with this. 

Oh, okay. 

It had nothing to -- but there had been other 

25 instances where it had nothing to do with the Church 
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2 and -- but you had accusations from several, and found out 

3 it was all done for a very self-interested purpose, and it 

4 was rejected. But I say the fact that you have more than 

5 one is something to be considered. 

6 Q. Okay. 

7 

8 

A. 

Q. 

But it's not absolute in itself. 

Well, let's consider, among the other things, the 

9 case of Father Cudemo; and when you made him pastor at 

10 King of Peace, his background was contained in the secret 

11 archive file. 

12 Are you aware of what his background was at that 

13 particular time? 

14 

15 

16 

A. I don't recall it. 

Q. Well, let me see whether I can refresh your 

recollection. I'm going to ask you to look at three 

17 documents. 

=~~===c== 18 

19 documents that have previously been marked grand jury four 

20 four one, grand jury four four two and grand jury ten 

21 eighty-nine. 

22 Are you familiar with those documents, Cardinal? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

No. 

Have you ever seen those documents before? 

Not that I recall, no. 
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2 Q. And for the record, Cardinal, these are documents 

3 that came out of Father Cudemo's secret archive file, 

4 which was a file that was turned over to our office by the 

5 Archdiocese of Philadelphia. 

6 You never saw those documents before? 

Not that I recall. They all predate me. 7 

8 

A. 

Q. I understand that they predate your term in 

9 Philadelphia, but I'm asking 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I don't recall them. 

Okay. 

You want me to read them? 

Well, I'm going to ask you a couple of questions 

about them. If you want to take a chance to review them, 

15 then please do so. 

16 A. Okay. 

17 (Pause.) 

19 attorney.) 

20 BY MS. McCARTNEY: 

21 Q. Cardinal, have you had the opportunity to review 

22 those documents? 

23 A. I have. 

24 Q. And just for the record, Cardinal, you were made 

25 aware or your counsel was made aware that on November 25, 
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2 that the file of Father Cudemo was one of the ones that we 

3 were going to be discussing with you; is that correct? 

4 

5 

6 

attorney.) 

(The witness conferred with his 

THE WITNESS: Yes. 

7 BY MS. McCARTNEY: 

8 Q. Now, Cardinal, let me ask you. 

9 Prior to your appointment of Father Cudemo as 

10 pastor at King of Peace -- I've shown you three documents 

11 which detail some of the information in Father Cudemo's 

12 secret archive file that existed at the time that you made 

13 that appointment; is that right? 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

(No response.) 

Is that correct? 

I've seen these. 

And those things are documents from Father Cudemo's 

I presume so. 

And they all predate your appointment of him as 

21 pastor; is that correct? 

22 

23 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Let me ask you to look at Father Cudemo's 

24 priest data profile for a moment and tell me if I'm 

25 correct when I say that he was ordained a priest in the 
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2 Archdiocese of Philadelphia in 1963. 

3 That's accurate based upon that sheet; is that 

4 right? 

A. Yes. 5 

6 

7 

Q. Now, let's look at the first document, grand jury 

exhibit four four one. This is dated April 18, 1966. 

8 that correct? 

Yes. 9 

10 

A. 

Q. And this is written by a parishioner of Saint 

11 Stanislaus to Archbishop Kro1, correct? 

12 A. I cannot verify that. That's unsigned. Anybody 

13 can write a letter and say I'm a parishioner. 

14 Q. The document purports to be written by or the 

Is 

15 signature or the typed place where it is "Sincerely yours, 

16 Parishioner, Saint Stanislaus Church"; is that right? 

17 

18 

19 

20 

21 

A. That's what it says. 

-Q.~~==Tlie~efiae-"'s~-wh-atttre=~saysr-is nthAt _ correct §m 

Cardinal? 

A. That's what it says. 

Q. Okay. And it's written to -- it says: "Dear 

22 Archbishop Krol" at the heading, correct? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. 

And it talks about the fact that Father Cudemo was 

25 involved in a love affair for the past three years; is 



1 /\N'i'HONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 that cLqht? 

3 

4 

l\. 

Q. 

'i' hat's w hat its a y s . 

I'm asking you whether that's what it says. 

5 COLLect? 

6 

7 

A. 

Q. 

That's what it says. 

And it also says that the person with whom he's 

8 been having this love affair is a teenage girl and a 

9 junior at Lansdale Catholic High School. 

10 

11 

12 

A. 

Q. 

Is that what this document says, Cardinal? 

That's what it says. Yes. 

Okay. And that's a document that was inside of 

13 Father Cudemo's secret archive file, correct? 

A. 

Q. 

I presume so. 

You presume so. 

30 

14 

15 

16 Let's look at grand jury ten eighty-nine, and that 

17 letter is written just three years after Father Cudemo 

19 

20 

A. 

Q. 

Right. This first one you're talking about? 

The first document, correct, dated 1966, four 

21 forty-one, April 18, 1966; is that right? 

22 

23 

24 

25 

A. Well, since it's anonymous, I don't know what to 

believe about it. Not even a date. 

Q. Okay. Cardinal, I'm not asking you whether or not 

the information in there is truthful. I'm asking you 
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2 whether or not that's what the document says? 

3 

4 

A. 

Q. 

That's what it says. 

Okay. Well, let me ask you this. 

5 One of the factors that you might look at to 

3 1 

6 determine the truth of something would be whether or not 

7 there's anything to corroborate the information inside the 

8 letter; is that right? 

9 

10 

A. 

Q. 

That's a possibility. Yes. 

Okay. And if you look at the priest data profile 

11 of Father Cudemo, you'll see that during the period of 

12 time that this allegedly is occurring, Father Cudemo is in 

13 fact assigned as an assistant pastor in Saint Stanislaus, 

14 is that right, according to the priest data profile? 

15 A. I I'm --

16 Q. I'm not asking you whether or not it's true, 

17 because you might not be able to comment on that, but 

~~ .. ·-T8=~=Oa·s ed ·up Gn"the·1 fif Grlltal:; ionb·hat '··8 .. =&&~~.dncumen t.- " ... t.llgj: .. =' s~~= 

19 what it says, correct? 

A. That's right. 20 

21 Q. Okay. Let's look at grand jury ten eighty-nine for 

22 a moment. 

23 You've familiarized yourself with this document; is 

24 that right? 

25 A. I see it. Yes. I read it. 
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Q. Okay. And this is a document that is dated 

September 2, 1969; is that right? 

A. Yes. 

Q. And it's signed by is that 

correct? 

A. Yes. 

Q. And also there's a signature that appears above 

that typewritten I is that right? 

A. Yes. 

Q. This talks about the fact that Father DeSimone came 

to the Chancery office to describe a problem that occurred 

with his resident, Father Cudemoi is that right? 

A. Yes. 

Q. And it documents the fact that Father Cudemo was 

seen by Father DeSimone trying to calm down a hysterical 

girl; is that right? 

Q. And it says that Father Cudemo left the office and 

20 explained that the girl was from Lansdale where he had 

21 been previously stationed and she had a crush on himi is 

22 that correct? 

23 

24 

A. That's what it says. Yes. 

Q. Okay. And Father DeSimone then revealed the fact 

25 that when the girl left the office, she was shouting that 
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she loved him and the neighbors could hear it; is that 

correct? 

A. Yes. 

Q. All right. And it says that he, Father Cudemo, 

33 

promised Father DeSimone that he would be careful in his 

behavior with girls from then on; is that right? 

A. (No response.) 

Q. That's what the document says, correct? Paragraph 

two. 

A. You're talking about the top half? 

Q. Yes. I'm talking about the top half, the second 

paragraph. 

A. Yes. 

Q. It says: "Father Cudemo, after this incident" --

A. Yes. 

Q. -- "promised Father DeSimone that he would be 

=~=cc=~~r8~-~~-extremeTy-car-e-rU-I-Trr=t!:i s behavierw i-"~~~ _t_bJ'!D 

19 on"; is that right? 

20 A. Well, the word "behavior" there, maybe the way he 

21 interviews them, he may be referring to that. 

22 

23 

Q. 

A. 

Pardon me? 

I say the word "behavior," you got to be careful 

24 what that means. 

25 Q. We don't need to talk about what it means right 
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5 

now. 

A. 

Q. 

A. 
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That's what it says, correct, "his behavior"? 

That's the word used, yes. 

Well, what definition would you give it, Cardinal? 

I'm talking about in the way he might be seeing 

6 people, that perhaps he should not see them in the context 

7 that is described here. 

8 Q. You mean having a hysterical of girl in his office, 

9 shouting that she loved him and his acknowledging that she 

10 had a crush on him, that's the behavior that you're 

11 referring to? 

12 A. No. No. I don't know what it's referring to, the 

13 behavior. 

14 Q. Okay. Well, the next sentence says that, however, 

15 a month later, Father DeSimone was away on vacation and 

16 returned to learn from his housekeeper and Father Strumia, 

17 S-T-R-U-M-I-A, Pastor emeritus, in residence at Saint 

ernoon Cudemo had 

19 taken a young girl to his room for half an hour with the 

20 door closed. 

21 That's what it says, correct? 

22 A. Yes. 

23 Q. And it goes on to detail that this was a different 

24 girl than the girl who had left screaming that she loved 

25 him, right? 
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A. Yes. 

1 

2 

3 Q. Okay. So this information was provided to Terrence 

4 Monihan from a priest in the Archdiocese of Philadelphia; 

5 is that right? 

6 A. (No response.) 

7 Q. According to what this document says? 

8 

9 

A. 

Q. 

Monihan. I don't know him. 

Okay. But I'm saying that the information that was 

10 related to Terrence Monihan, that was related to him by a 

11 Father Louis DeSimone, correct? 

12 

13 

A. 

Q. 

Yes. 

And presumably, Cardinal, he was a priest within 

14 the Archdiocese of Philadelphia; is that right? 

15 

16 

A. 

Q. 

I presume so. 

And presumably, and maybe I'm asking too much, but 

17 we can presume that he wasn't lying, correct? 

o presume that. 

19 Q. Okay. And in fact, this Father DeSimone, there's 

20 currently a bishop in the Archdiocese of Philadelphia, 

21 Bishop Louis DeSimone; is that right? 

22 

23 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Now, it says that in the second paragraph 

24 that Father Cudemo was seen as a result of these 

25 incidents; is that correct? 
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A. 

Q. 

4 Yes. 

5 

6 

A. 

Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

You're talking about the bottom now? 

I'm talking about the second half of the page. 

Yes. 

Okay. And he confirmed all of the above facts. 

7 That's what it says; is that correct? 

8 A. But above he also says that he was innocent. 
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9 Q. I understand he said he was not misbehaving, but he 

10 was a very outgoing person who girls felt at ease with and 

11 consequently came to him for counseling; is that right? 

12 A. Yes, but also says he insisted that it was all 

13 innocent. 

14 Q. And he was told at that point in time that he would 

15 have to change his residence; is that right? 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. I want to look down where it says that. 

Q. "I informed him of the necessity of a change of 

A. Yes. 

Q. Okay. And he also said he understood that his 

behavior might cause scandal and promised that he would 

extremely careful of the way he conducted himself with 

girls in the future. 

That's what it says, correct? 

A. That's what it says. 

be 
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Okay. NOw, at the time that this document was 

3 written, which 1s 1969, Fathe~ Cudemo, according to his 
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4 priest data profile, was in fact assigned as a resident of 

5 Saint Cosmas and Damien; is that right? 

A. 

Q. 

A. 

(No response.) 

According to the priest profile sheet? 

Yes. It would seem that. Yes. 

6 

7 

8 

9 Q. Okay. And he was a teacher at Archbishop Kennedy 

10 High School; is that right? 

A. According to this, yes. 11 

12 Q. Okay. And so at this point in time, to keep track 

13 of what we have, we have allegations that are coming to 

14 the attention of the Archdiocese from a priest within the 

15 Archdiocese of Philadelphia, a pastor within the 

16 Archdiocese of Philadelphia, a parishioner allegedly from 

17 one of the parishes that he's been accused of, and at this 

een a x years; s 

19 that right? 

20 

21 

A. 

Q. 

That's what it says. 

Okay. Now, Cardinal, look at, if you would, grand 

22 jury four forty-two, and you had the opportunity to review 

23 that, and this is dated July 26, 1977; is that right? 

24 

25 

A. 

Q. 

Yes. 

And at this point in time, based upon this memo and 
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also the priest data profile, Father Cudemo is on the 

faculty of Cardinal Dougherty High School; is that right? 

A. Yes. 

Q. And he's a resident of Saint Titus in Norristown? 

A. Yes. 

Q. Okay. And this document is authored by Francis J. 

Statkus, who's the Chancellor at the time; is that right? 

A. Yes. 

Q. Okay. And there's actually a signature of Father 

Statkus contained as well as the typewritten signature; is 

that right? 

A. Yes. 

Q. And Father Statkus was Cardinal Krol's chancellor; 

is that correct? 

A. I. . yes. 

Q. Okay. And you obviously had confidence -- I don't 

u.n la "'Wan1:H·to· oay·o bvT crrrsly ;·Y''ou ·had c cfnfTdeHne~=rtrHt·h~~~CJVl e··· 

19 that in the judgment of Cardinal Krol as to who he 

20 surrounded himself with and in terms of his top personnel, 

21 correct? 

22 

23 

A. 

Q. 

Generally, yes. 

Okay. Now, let's look at the contents of that 

24 document, Cardinal. 

25 This document says that there was a woman and her 
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2 daughter that came in to speak wi.th Father Statkus with 

3 regard to Father Cudemo; is that right? 

4 A. Yes. 

5 Q. Okay. And this document details the fact that this 

6 woman's daughter talked about the fact that her best 

7 friend was having sex with Father Cudemo while she was a 

8 high school student; is that right? 

A. That's what it says. 
;;,."Ilj 

9 

10 Q. And it says that her friend -- her friend '. 

11 the girl that was allegedly having sex with Father Cudemo, 

12 said that they'd been together since June of 1975; is that 

13 right? 

14 A. 

15 Q. 

16 A. 

17 Q. 

That's what it says. 

Paragraph two. 

Yes. I see it. 
r,Y'l'lI \'-\ 

"She stated that her best friend: has 

18 · .. ·~OTITId~d· Trrl1ersTn~as·early= a"S" <luneof·19?-S, ··Htat; 'S"tre===~ 

»-.." ~l. 
19 has been associating with Father Cudemo. noted 

E. ""'. L •• 
20 that ~evealed to her at that time that the two were 

21 having sex"? 

22 A. That's what it says. 

23 Q. Okay. And this would have been at a point in time, 

24 
t.Ih'~ 

according to this document, when was at Cardinal 

25 Dougherty High School, correct? 
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2 A. That's what's indicated. 

3 Q. So based upon her position within school, she was a 

4 teenager, right? 

5 A. I presume so. 

6 Q. Okay. And it also talks about the fact that Father 
E\')\,~ 

7 Cud e mo and l and two n i e c e s had go net 0 Flo rid a for 

8 about thirteen days; is that right? 

9 A. That's what it states. 

10 Q. Okay. And it also states that _ - states 

11 that 
C.~d'l 

indicated in the past that Father Cudemo may 

12 have associated with other girls from the school, 

13 particularly a junior; is that right? 

14 A. That's what it states. 

15 Q. Okay. Well, let me ask you. Flip to page two, if 

16 you would, Cardinal, second paragraph. 

17 "Both the mother and the -- and in that 

ng there to and her 

19 daughter 

20 

21 

"Both tj1e mother and the daughter impressed me 
b~,',? 

credible. noted that she has no reason to 

as 

22 report this matter except that she feels this association 

23 is wrong and that tragedy might result." 

24 So that's what it says, correct? 

25 A. That's what it says. 
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And we can presume from that that Monsignor 

3 Statkus, the Chancellor of the Archdiocese of 

4 Philadelphia, who had the opportunity personally to sit 

5 down and speak with these women, he's found them to be 

6 credible, correct? 

A. 

Q. 

That's what it states. 

That's what it states. Okay. 
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7 

8 

9 Now, let me ask you, Cardinal. When do you think 

10 that, with this background, Father Cudemo should have been 

11 appointed pastor at King of Peace? 

12 

13 

14 

A. That's not for me to make a judgment. 

Q. Well, it is for you to make a judgment, Cardinal, 

because you were the one that did it. So let me ask you 

15 this. 

16 If this information had been brought to your 

17 attention, would you have made him pastor at King of 

19 

20 

21 

A. I . when I look at this, these three documents 

here, I see one is anonymous. It has no value at all to 

me. The second one, there's no admission. I don't see 

22 anything in the second document here of any kind of 

23 admission of guilt. We're talking civilly and legally 

24 now. 

25 Q. Okay. Go ahead. Continue. We'll talk about them 
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later. 

A. The third document, we're looking at secondhand 

information. We have someone here who won't give the last 

name of the person, and I don't see that the original 

so-called alleged victim has brought any kind of 

allegation against him. 

Q. SO did you have access to this information and 

disregarded it as being incredible and not worthy of being 

considered when making somebody pastor? 

you're saying, Cardinal? 

A. I don't recall ever seeing this. 

Is that what 

I rely on the 

recommendations of the Secretary of the Clergy, whoever 

was in charge then. 

Q. Well, let me ask you then. Are they the criteria 

that you had conveyed to your Secretary of Clergy in 

determining whether or not something was credible in 

someone's background? 

I mean, did you go through a file with them and 

say: Well, let's take an example and let's say no, this 

21 is anonymous, so we'll throw this out, or this has these 

22 factors? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

I -- I did not. 

Is that what you did? 

I trust my staff. 
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2 Q. Well, let's talk about your criteria for a second, 

3 Cardinal. 

4 Let's go back to the document from 1966. This is 

5 the one that you said has no value because it's anonymous, 

6 

7 

8 

9 

10 

correct? Four forty-one. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

It's not anonymous. 

It's anonymous. 

Right. 

So you say it has absolutely no value in it; is 

11 that right? 

12 A. I see no value in it unless you investigate it. 

13 Unless you investigate it, it's anonymous. 

14 Q. Would it have been possible, Cardinal, at that 

15 pOint in time to go and get the school records for 

16 Lansdale Catholic? 

17 A. (No response.) 

19 It could have been investigated had it chosen to be 

20 investigated; is that fair to say? 

21 A. I don't know. I can't jUdge at this stage, at this 

22 period at that time in 1966. 

23 BY MR. SPADE: 

24 Q. You don't know whether Lansdale Catholic had school 

25 records in 1966? Is that what you're saying? 
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2 

3 

A. 

Q. 

I'm not saying how the person received this letter. 

Well, the question was, Cardinal: If a member of 

4 the Chancery office wanted to go and investigate this, for 

5 instance, by getting the school records for Lansdale 

6 Catholic to try to identify who wrote the letter, could 

7 somebody from the Chancery office have obtained school 

8 records? That's the question. 

9 

10 

A. 

Q. 

I mean, a school keeps records. 

It just calls for a yes or no. Could they have 

11 obtained school records or could they not have? 

12 (The witness conferred with his 

13 attorney.) 

14 BY MR. SPADE: 

15 Q. You've consulted with your counsel now, .Cardinal? 

16 A. I did, but I'm just going to repeat what I said 

17 before. I gave an answer to your question. 

19 A. I gave an answer to your question. 

20 BY MS. McCARTNEY: 

21 

22 

Q. And your answer is what, Cardinal? 

If the information in this letter had come in and 

23 the allegations are that Father Cudemo is having sex with 

24 a high school student for the past three years and that 

25 the high school student is a junior at Lansdale Catholic, 
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it would have been possible, would it not, to have gone to 

Lansdale Catholic and gotten the school records for the 

juniors to separate out from those school records the 

girls and to conduct an investigation to see whether or 

not the identity of the person could have been determined? 

I'm asking you if it could have been done, 

Cardinal. I'm not asking you whether it was. 

A. I need to ask a clarification. 

Q. Okay. 

A. You're taking this document about a second person 

saying she heard that a girl's having sex. 

connecting with this anonymous one. 

You seem to be 

A. Are you connecting this with the anonymous letter? 

Q. No. Cardinal, we're dealing with the letter that 

was authored -- it's grand jury four forty-one, April 18, 

19 (The witness conferred with his 

20 attorney.) 

21 BY MS. McCARTNEY: 

22 Q. And in this letter, and I'll read it: "It is known 

23 among the parishioners of Saint Stanislaus Church, 

24 Lansdale, PA, that one of our young priests, ordained only 

25 a few years ago, has been involved in a love affair." 
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A. 

Q. 
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Okay. 

In paren, "There is no better way to describe it 

4 than this, for the past three years that he has been in 

5 our parish. The name of this priest is Father Cudemo. 
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6 The teenage girl is a junior at our Lansdale Catholic High 

7 School." 

8 So when this came in, it was possible to at least 

9 attempt to determine the identity of the junior at 

10 Lansdale High School, correct? 

11 (The witness conferred with his 

12 attorney.) 

13 THE WITNESS: It is possible. 

14 BY MS. McCARTNEY: 

Correct. 

15 Q. Okay. And in this letter it says it is well known 

16 among the parishioners of Saint Stanislaus Church in 

17 Lansdale, so it had been possible to question some of the 

···1''B . ·parl::rhToners to 5eewhether ·a::rrmt·ehey ·kn·ew~nythTn~; 

19 

20 

21 

22 

I'm not saying it was done, Cardinal. 

have been. Correct? 

A. 

Q. 

That's always possible. 

It's always possible, correct? 

I'm saying it could 

23 If someone had had the intention to conduct an 

24 investigation, those two things could have been done 

25 relatively easily, correct? 
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I don't know about easily, but it's possible. 

1 

2 

3 

A. 

Q. Okay. So let's talk about the second document that 

4 you would have potentially disregarded because you said 

5 that there was a denial in this, that Father Cudemo had 

6 apparently denied any misconduct on the part of those 

7 girls; is that right? 

A. 

Q. 

He said it was all innocent. 

But, Cardinal, let me ask you now. 

8 

9 

10 

11 

You're looking at this case and you're determining 

this document, which is written in 1969. You also have 

12 the benefit of the letter from 1966, and all of a sudden, 

13 you have a priest within the Archdiocese of Philadelphia, 

14 who's apparently the pastor, and you have the pastor 

15 emeritus, who were talking about some information with 

16 

17 

regard to Father Cudemo. 

A. Yes. 

Is that right? 

19 that right? 

20 

21 

A. 

Q. 

That's what it says there. 

Okay. But they tell him he's got to be 

22 transferred, correct? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

Excuse me. Excuse me. I didn't hear you. 

He had to be transferred, right? 

(No response.) 



ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

His residence would have to be transferred? 

His residence. 
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1 

2 

3 

4 

Q. 

A. 

Q. Okay. Because apparently his conduct was such that 

5 it could have caused scandal, right? 

6 

7 

S 

9 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

That's what it says, states. 

Presumably so, right? 

Yes. 

So with regard to this, so you disregard the 

10 observations of Father DeSimone and the observations of 

11 the pastor emeritus. Father Cudemo says: I didn't do it. 

12 Right? 

13 

14 

A. 

Q. 

Well, that's what it says there. 

Okay. Now, let's talk about this third document 

15 from 1977. 

16 Now, again, when you get this information that 

17 comes in, you already have two previous allegations. 

lSOka y.Whataoout. ttli s-d'()cumelit n doyottmf ind- -unwo]§"thy"Q~~= 

19 belief? 

20 A. I cannot make any judgment. It's secondhand 

21 information. 

22 Q. So the fact that the girl herself didn't come in 

23 and say she was having an affair with Father Cudemo or she 

24 was having sex with Father Cudemo, that's something that 

25 would necessitate you to disbelieve it or to call it into 
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2 question? 

I cannot make a judgment on this, on this one. 3 

4 

A. 

Q. You could have if you had wanted to go and speak to 

5 this girl, her identity was known, correct? Not you 

6 personally. I'm saying it could have been done; is that 

7 right? 

8 (The witness conferred with his 

9 attorney.) 

10 THE WITNESS: There's not even a last 

11 name put here. 

12 BY MS. McCARTNEY: 

Q. I believe it's 13 

14 I'm going to show you four forty-three. Have you 

15 seen that document before? 

16 A. Not that I recall. 

17 (Pause.) 

19 attorney.) 

20 BY MS. McCARTNEY: 

21 Q. Have you had the opportunity to review that 

22 document, Cardinal? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. Yes. 

NOw, with regard to this allegation that comes into 

25 the office of the Chancery in 1977, I just point out for 
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2 your attention again the fact that the Chancellor at the 

3 time l Francis J. Statkus l found the individuals that were 

4 conveying or the individual that was conveying this 

5 

6 

7 

information to be credible. Is that right? 

A. That's what he says. 

Q. And Father Cudemo was called in for a meeting with 

8 regard to these allegations; is that right? 

9 

10 

A. 

Q. 

Yes. 

And in factI the Chancellery was able to confirm or 

11 to get the name or the last name of the girl that was 

12 spoken about by speaking to another priest; is that right? 

13 

14 

A. 

Q. 

Yes. 

And the girl was identified as a 

15 correct? 

16 

17 

..... 18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

A. 

Q . 

Yes. 

And Father Cudemo denied that there was any sexual 

Bloomsburg l that he and she had in fact stayed overnight 

together l correct? 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Separate places. 

Separate places; is that right? 

Yes. 

Okay. That she would visit him at Saint Titus 

25 RectorYI correct? 



51 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

A. Yes. 

.1 

2 

3 Q. All right. And he also tells again that -- I want 

4 to make sure I have it 'correct -- that the girl was 

5 attracted to him, but he would not encourage her, and yet 

6 he continue the friendshipi is that right? 

7 

8 

A. 

Q. 

That's what it says. 

So this is just another girl that has a crush on 

9 him, according to this document, correct? 

10 

11 

A. 

Q. 

That's what it says. 

Okay. And he was told that this is the third time 

12 that he's been called down to the Chancery office with the 

13 same types of allegationsi is that right? 

14 A. That's what it says. 

15 Q. Okay .. And that he would have to be switched from 

16 school work at that pOint, is that right, and put into a 

17 parish? 

19 Q. Okay. So, Cardinal, if you had had the benefit of 

20 this information available to you, the denials on the part 

21 of Father Cudemo, the sources of information, the number 

22 of allegations that were part of his file at the time, 

23 would you have made him pastor at King of Peace? 

24 Do you think that he fulfilled the requirements 

25 that you thought were appropriate for pastor -- prudent, 
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2 piety, compassion, humanity? 

3 Do you think that he filled those requirements, or 

4 would you have some questions? 

5 A. 

6 to you. 

7 

8 

9 

10 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

11 1977. 

Q. 

A. 

later. 

I do have questions. I want -- I have a question 

Okay. 

Not about this. 

Not about Father Cudemo? 

No. I have to say here that this goes back to 

Yes. 

He is not appointed pastor until twelve years 

You know, a priest -- I'm talking in abstract. 

12 

13 

14 

15 priest can reform. A priest can -- even if there is 

16 I'm not stating anything about Father Cudemo here. 

17 Q. Yes . 

A 

.. ···1"8· ==;s::~~ .-.c~=~~~eyent fyo\T=tra~ce:r::·ta i It=SU s1' ice i~~- Fe~~== 

19 here he states that he would obey without any reservation 

20 the Chancery's directive. He will do anything he is told 

21 to do. 

22 Taking this at this time, what follow up there was 

23 I don't know. I don't know whether he made an attempt, 

24 you know, to be more prudent, because he's not admitting 

25 any kind of sexual action. 
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15 

16 
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18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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What he is admitting is indiscretions, perhaps 

imprudence. It's only twelve years later that he is 

considered to be a pastor. 

It's very possible that the Secretary for the 

Clergy sawall of this. I don't know. He should go into 

the secret archives before a candidate is presented, and I 

can't be the one who judges what has happened in those 

twelve years, that they felt that this would not militate 

against him being a candidate for pastorate. 

Q. Cardinal, you said you can't judge, but you are the 

one that makes the appointments within the Archdiocese, 

correct? It's absolutely within your authority? 

A. That's right. It's my --

Q. Let me ask you. 

A. Sorry. 

Q. If in fact the Secretary of Clergy had looked at 

Yatlier =C;uaemo 's file, ··saw·th-(Jse···r~p-ort's~~·fn~=t1lere, =thought· 

about it and made the decision that he would still be an 

appropriate candidate, would you not have wanted the 

benefit of that information? 

Do you not think that that was important for you to 

have before you signed your name on a piece of paper 

authorizing Father Cudemo to become a pastor? 

A. I don't recall this information first of all being 
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2 given to me. I rely on the Secretary for the Clergy and 

3 the Secretary -- and the Board, the Personnel Board. I 

4 don't recall when this was discussed, whether this even 

5 came up. 

6 Q. Well, let me ask you if the Secretary of Clergy 

7 A. I say I don't know what happened -- forgive me. I 

8 just want to finish. 

9 Q. Okay. That's fine. 

10 A. What happened in those twelve years between the 

11 last of the memoranda and his being considered in 1989 as 

12 a pastor. 

13 Q. But what we do know is that there are at least 

14 allegations that Father Cudemo had engaged in 

15 allegations that Father Cudemo had engaged in sexual 

16 activity with minors on two occasions with two different 

17 minors, correct? 

19 Q. Because the second --

20 A. First of all, we have this , they mention 

21 having sex, but I don't see anything corroborated by the 

22 girl herself. 

23 Q. Cardinal, no one spoke to the girl herself. No one 

24 in the Chancellor's office tried to speak with ~""I'1 

25 
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2 A. I know, but she could have come forth, too. 

3 Q. Cardinal, you are aware of the fact that it's 

4 extremely difficult for teenagers who have been the 

5 victims of sexual abuse to come forward and talk about 

6 that abuse themselves until decades later. You're aware 

\ 

7 of the research in regard to that issue, correct? 

8 A. Yes. I know that. 

9 Q. Okay. 50--

10 A. But at the same time, at the same time, you know, 

11 legally, how much credibility do we give to secondhand 

12 information, secondhand allegations? 

13 Q. Okay. I mean, that's your answer. That's fine. 

14 So if an allegation comes in that's secondhand, 

15 that already gets a lower level of credibility? 

16 I mean, I'm just asking you, Cardinal. If that's 

17 the way that it's viewed, then please say so. Correct? 

19 Q. So if I come in I mean, as a hypothetical, if I 

20 come in and I say my friend -- and I'm seventeen, and I 

21 say my friend, who's also seventeen, has been having sex 

22 with an archdiocesan priest for the past three years and I 

23 just think you should know about it and then I walk away, 

24 that that's something that, based upon your criteria, 

25 should be given, you know, should be -- the level of 
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2 credibility goes down at that paint because it's me that 

3 makes the complaint and not the individual themselves? 

4 That's what you're saying, correct? 

5 A. I have to say that that has low credibility than 

6 the person who is the accuser comes in, the one who feels 

7 she is the victim. 

8 

9 

Q. 

A. 

It has less credibility? 

I say the secondhand information legally has less 

10 credibility than the person herself coming in. 

11 

12 

Q. 

A. 

Okay. 

But I'm not saying that the -- that if a secondhand 

13 comes in, I'm not saying that that should not be 

14 investigated. 

15 Q. But a sufficient investigation based upon what 

16 we're talking about in this regard would be to call the 

17 particular priest in, say there's an accusation that 

19 years, the priest says no, that's not true, I didn't do 

20 it, and that would be sufficient under your standards for 

21 an investigation and a completion of that file; is that 

22 right? 

23 

24 

A. 

Q. 

I did not say that. 

Well, that's what happened in this particular case, 

25 Cardinal. 
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A. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

I don't see that. 

Well, tell me what you would do. I understand 

4 those circumstances. 
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5 What did you direct your Secretary of Clergy to do 

6 in conducting an investigation, assuming that that was the 

7 way that the complaint came to the Archdiocese' attention? 

8 

9 

A. If an allegation comes in today, it is to be given 

a thorough investigation. I don't know whether or not 

10 Father Statkus investigated any further. 

11 Q. Well, based upon what you indicated, and if I'm 

12 wrong, Cardinal, I want you to please correct me, but 

13 based upon what you indicated, this particular complaint 

14 where the allegation comes from a best friend of someone 

15 who allegedly says that her best friend is having sex with 

16 an archdiocesan priest for the past three years that began 

17 while she was a high school student, so automatically that 

19 

20 

21 

You then call in the priest, which Father Statkus 

apparently did. The priest says; I didn't do it. I know 

I've been called down here three times in the past. Yes, 

22 we are friends, and yes, she does have a crush on me. 

23 I'm aware of the fact that I have to be switched 

24 out of working in high schools because of my past, and I'm 

25 okay with that, and I'll do whatever you tell me to do, 
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2 that at that point in time, based up~n then that's what 

3 happened in this particular case, that that's sufficient 

4 to put you at ease that-that case is now closed; is that 

5 right? 

6 A. I did not say that. 

7 Q. Well, what else should have been done? 

8 A. I said this is what evidence is being presented to 

9 me today. 

10 Q. I understand that. 

11 A. I don't know what Father Statkus did or what he 

12 tried to do and possibly couldn't do. Maybe he did 

13 attempt to --

14 BY MR. SPADE: 

15 Q. But you're confident that your Secretary of Clergy 

16 at the time in 1989 that you approved the recommendation 

17 to appoint Father Cudemo as pastor, you're confident that 

nTS"you"rSecreT:arYbT CTergyat"that"elme WDuld' have- "gone hae~" 

19 to research the file to make sure that Father Statkus had 

20 indeed investigated these allegations so that he, Father 

21 Jagodzinski, was confident that these allegations were in 

22 fact incredible, right? 

23 

24 

A. 

Q. 

I can't. 

You're confident that Father Jagodzinski would have 

25 done that, right? 
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2 

3 

A. I'm just saying that if he saw this information, iE 

this is all that was available you know, I don't know 

4 what his judgment, his recommendation at the time, you 

5 know, was possibly based on this and perhaps other 

6 information that I'm not aware of. 

7 BY MS. McCARTNEY: 

8 Q. Well, let me ask you this, Cardinal. Let's assume 

9 that Father Jagodzinski went back to the secret archive 

10 file, saw these allegations, went through the same 

11 analysis that you did in front of this grand jury, that 

12 the first one is anonymous, so we can to say that, the 

13 second one, there's a denial on the part of the Father 

14 Cudemo, the third one the girl herself didn't come forward 

15 and there's also a denial on the part of Father Cudemo, 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

and there's a passage of twelve years. Okay? 

You're comfortable with him going through that 

A. I can't . I can't speak for Father Jagodzinski. 

Q. I'm asking you if that's what he did, and he made 

the decision that Father Cudemo was a fine candidate to 

put up for a pastorship. You're fine with that analysis 

and that --

A. This is not the only thing he would limit himself 

to. He may have seen perhaps there was nothing in the 
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2 past twelve -- the last twelve years after these 

3 allegations. 

Q. Well, let's say that there's no further 4 

5 allegations. You're okay with the analysis that if Father 

6 Jagodzinski went through that analysis with regard to 

7 these individuals, with regard to these three complaints 

8 in Father Cudemo's past -- let me just ask you this. 

9 If that's what Father Jagodzinski did and he was 

10 fine like to put him up for a pastorship, even with this 

11 in his background, because of the analysis that I just 

12 went through with you, did you consider that to be 

13 appropriate work on the part of your Secretary of Clergy? 

14 A. I'm just saying that I presume that Father 

15 Jagodzinski, you know, had good reasons for recommending 

16 Father Cudemo. 

17 Q. And I appreciate that answer, Cardinal, but that 

18 does not answer my ques on. 

19 (The witness conferred with his 

20 attorney.) 

21 BY MS. McCARTNEY: 

22 Q. My question to you is: With regard to the 

23 allegations, with regard to the contents of Father 

24 Cudemo's secret archive file, if Father Jagodzinski 

25 evaluated those three complaints the way that you did in 
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2 front of this grand jury, you would consider that 

3 appropriate, correct? 

A. I'm going to repeat my answer. 

All right. 

4 

5 

6 

Q. 

A. I believe Father Jagodzinski had good reasons for 

7 recommending him as pastor of King of Peace. 

Q. And I'm not asking you anything about what other 8 

9 reasons Father Jagodzinski had. I'm asking you to focus 

10 because this is what this grand jury investigation is 

11 about. 

12 If Father Jagodzinski went through and made the 

13 same evaluation that you did with regard to the 

14 credibility and the severity of the allegations in Father 

15 Cudemo's background and thought that it was okay for him 

16 to be put on the table as a pastor, you're okay with him 

17 going through that analysis and using that judgment; is 

19 A. You're asking again a contingent question on if. 

20 I'm not going to judge what Father Jagodzinski would have 

21 concluded. 

22 Q. Well, did you have any discussions with Father 

23 Jagodzinski about that? 

24 

25 

A. 

Q. 

I don't recall any. 

Okay. So, Cardinal, you make Father Cudemo pastor, 
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2 is that right, of King of Peace in 1989? 

3 A. I appointed him. 

4 Q. You appointed him pastor, and then in 1991, Father 

5 Cudemo is made pastor of Saint Callistus; is that right? 

6 

7 

A. 

Q. 

That's what it states there. 

In June of 1991, and correct me if I'm wrong, but 

8 Saint Callistus in 1991 had a school associated with it; 

9 is that right? 

10 A. If you say so. I am not acquainted with all the 

11 parishes now that have schools. 

12 Q. Okay. And the effective date of his becoming a 

13 pastor -- an individual priest is told that they will have 

14 a change of assignment prior to their actually taking 

15 over; is that right? 

16 A. Yes. 

17 Q. Okay. And when are the assignments actually made? 

18 Do you 

19 A. Well, it states there generally they're made in 

20 June. 

21 Q. Okay. That's when they actually assume their role, 

22 or is that when they are told of it? 

23 A. That's generally the date there, is generally when 

24 they assume their role. 

25 Q. Okay. So they're told of it sometime previous to 
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that; is that right? 

A. Yes. 
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Q. Now, in 1991, specifically June 7 of 1991 or, I'm 

sorry, June 4 of 1991, some information comes to your 

Secretary of the Clergy, John Jagodzinski, with regard to 

Father Cudemo. 

Were you familiar with those allegations brought by 

a 

A. I can:'t recall it right now. 

Q. The allegations, Cardinal, in a nutshell were that 

she was having sex with Father Cudemo since she was a high 

school student and that that affair with him or that sex 

with him continued up until 1991, at which point in time 

she was involved with him to the extent that they co-owned 

a house together in Florida. 

Were you aware of that? 

Q. Would you agree with me, Cardinal, that information 

20 with regard to your priest, one of your priests, having 

21 sex with high school students and co-owning a house with a 

22 woman, that's fairly significant; that doesn't happen 

23 every day, right? 

24 

25 

A. 

Q. 

No. 

And that doesn't stick out in your mind at all? 
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I can't Lecall it. 

Okay. Let me show a show you a document. Grand 

4 jury four forty-four. 

5 (Pause.) 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

MS. McCARTNEY: You know, it's now 

twelve eighteen. We're going to break for lunch 

till quarter of two. 

MR. GALLAGHER: 

MS. McCARTNEY: 

Make it two. 

Till two o'clock 

Cardinal, I'm going to provide you 

with the next five documents that I expect to 

be asking you questions about so you can have 

the benefit of reading them at your leisure. 

Okay. 

MR. GALLAGHER: Four forty-five, four 

forty-six, four forty-four, ten ninety, and four 

Two o'clock. Okay. 

(A luncheon recess was held.) 
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2 AFTERNOON SESSION 

3 

4 MR. GALLAGHER: All right. May the 

5 record reflect it's now two o'clock. We're 

6 reconvening. 

7 

8 

9 

10 

11 
_ ..... 

, .. " 
~. 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 (No response.) 

21 ~.~ 

22 

23 

24 

25 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA .... ~: 
(Pause.) 

MR. GALLAGHER: May the record reflect 

at 2:05 P.M. I informed the witness that we're 

ready to proceed and he and the attorney said they 

needed two more minutes to go over some of the 

do~uments that we gave them at twelve eighteen when 

we broke. 

(Pause.) 

(Whereupon the witness and his counsel 

returned to the grand jury room.) 

MS. McCARTNEY: Okay. We're back on 

the record again. It's December 5. The time is 

now two twelve. We have sixteen regular -- I'm 

MS. McCARTNEY: Which constitutes a 

22 quorum. 

23 BY MS. McCARTNEY: 

24 

25 

Q. 

A. 

Good afternoon, Cardinal. 

Good afternoon. 
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2 Q. Before we broke for lunch, I had provided you with 

3 some documents that were going to be discussed next. 

4 

5 A. 

Did you have the opportunity to review them? 

Forgive me. I'm not that -- the last document, I 

6 haven't read the last two and a half pages. 

7 

8 

9 

Q. 

A. 

Q. 

Well, we'll just go with what we have then. 

Okay. 

Let's talk first about when we ended. We were 

10 talking about the fact that had come to 

11 the Archdiocese, specifically to the Secretary of Clergy, 

12 and brought forth some allegations related to Father 

13 Cudemo. 

14 Do you recall those allegations being brought to 

15 your attention, Cardinal? 

16 

17 

A. 

Q. 

I do not. 

Okay. 

19 Not specifically, but I recall for a period of time that 

20 every once in a while Monsignor Cullen discussed the 

21 situation of Father Nick Cudemo, that there were 

22 allegations. 

23 Q. Let me ask you this, Cardinal, and then we'll do it 

24 generally. 

25 First, what is your recollection of the situation 



72 

1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 involving Father Cudemo? 

3 A. From that time it was that he was being accused by 

4 certain people, particularly relatives of his, of 

5 inappropriate behavior, and that when confronted, Father 

6 Nick Cudemo would generally deny them and -- but we were 

7 trying to investigate the allegations, I remember that, 

8 and then asked him to go for evaluation, which he did. 

9 

10 

11 

As far as we know, that he -- and then he took him 

out of we -- I know we were going to remove him from 

the parish. Then he had an accident, I remember that, 

12 with a bus, I think it was; and then eventually he 

13 resigned years later, though he did not function as pastor 

14 while he was officially a pastor until '96. 

15 

16 

It was from -- I think it was '91 on he did not 

he was on a leave of absence. Those are some of the 

17 general memories that I have about him. 

ave a me 

19 being serious in the Archdiocese of Philadelphla? 

20 

21 

A. 

Q. 

Of being? 

Serious. The allegations that were brought forth 

22 upon him and his reaction to those allegations and his 

23 responses to directives by you, do you recall there being 

24 discussions about that and the serious nature of them? 

25 A. Yes. 
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Do you recall what happened with Father Cudemo 

3 subsequent to his resigning his pastorship at Saint 

4 Callistus? 
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5 

6 

A. I just recall he went to, I think, live with one of 

his relatives. I think his sister. I'm not positive. 

7 Q. Do you recall what the diagnoses were for Father 

8 Cudemo when he was evaluated at Saint Luke's and Saint 

9 John's? 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

No. 

Do you recall that he was diagnosed as a pedophile? 

No. 

Well, let's talk then in specifics if we may. 

With regard to the allegations brought forth by 

and if you could refer to grand jury 

16 four forty-four, this is the document which relates to 

17 A. If you give me a moment. 

18 Q. ure. 

19 (Pause.) 

20 This is a document that is to Monsignor or Reverend 

21 James Molloy from Father Jagodzinski regarding Nick 

22 Cudemo, and the date of it is June 7, 1991, and it relates 

23 a conversation that Father Jagodzinski had with 

24 

25 

.SlIlIlwhen she came to see him. 

And she initially said that she came out of concern 
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2 for Father Cudemo because he was about to assume 

3 responsibility of a parish that was much larger than the 

4 one he had previously been assigned to and that he was in 

5 the hospital being for heart disease. 

6 And then ••• oes on to describe for 

7 Father Jagodzinski what her relationship with Father 

8 Cudemo was, and specifically she talks about the fact that 

9 she's known him for fifteen years. 

10· She's now thirty-one years old, and she's known him 

11 since she was a student at Cardinal Dougherty High School, 

12 and she talks about the fact that she's been in a 

13 relationship with him during that period of time, and the 

14 relationship, that they were so deeply involved with one 

15 another, that they were co-owners of a house in Florida 

16 since the Memorial Day weekend of 1989. 

17 She told Father Jagodzinski that Father Cudemo had 

18 to 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

everybody downtown, end quote, knows about his friendship 
t-\,W\oV\ 

~ith~ and that someone downtown even told him 

how important it is to have female friends and companions. 

~,,~J\t~ilO V\ 
That's a summary of what it is that~ 

~ told Father Jagodzinski; is that right? 

A. Yes. 

Q. And based upon the information that she gave to 
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2 FathC:~L ,)rltJod::i.nskl, h(~ ItJr-ites somr,o persont1l reactions to 

3 this information; is thilt riqht? 

4 A. Y(~S • 

5 Q. And one oE them, the Eirst one that he writes, it 

6 says: did not appear to be motivated by 

7 anger or hostility or by any apparent determination to 

8 hurt Father Cudemo. My impression is that she was 

9 speaking out of concern for him because she is convinced 

10 

11 

that he is in a very poor emotional state." 

• ~ Q V,LOII~':S Then he goes on to wri te: ,III' .1.,,111 lilt story is, 

12 in my estimation, largely believable. Her assessment of 

13 Father Cudemo's present emotional state, I believe, is 

14 fairly accurate." 

15 He again then goes on to say that he believes that 

16 Father Cudemo should be evaluated in Villa Saint John 

17 Vianney Hospital and that it seems inadvisable that he 

assume 

19 Now, Cardinal, that's what the memo relates; is 

20 that right? 

21 A. Well, he put a condition on that. 

22 Q. What's the condition? 

23 A. You know, he shouldn't be assigned if Father Cudemo 

24 admits to what has been told. 

25 Q. I'll read it so that everything can be seen in 
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2 context. 

3 

4 

{\It "I }hink that 
"l~ VlOV\ S 

1I11· .. II •• ·.R," 

if Father Cudemo were confronted with 

in parentheses, "she gave full 

5 approval to her being identified as the source," end 

6 paren, "he would not dispute it. In that event it seems 

7 very inadvisable that he assume his new pastorate. 

8 Perhaps he could be referred to the Anodos Center for 

9 evaluation and be given time to reflect on his present and 

10 future ministry. Perhaps some time at Villa Saint John 

11 Vianney Hospital is in order if Father Cudemo admits to 

12 what has been told"; and then he goes on further to say 

13 that he can offer some personal insight into this 

14 situation because of his very long association with Nick, 

15 and he says that they were high school classmates. 

16 Now, Cardinal, there's nothing in the file provided 

17 for -- well, let me ask you this question first. 

19 right, based upon this document, what it says? 

20 A. What you read? 

21 Q. Correct. 

22 A. Yes. 

23 Q. And Father Jagodzinski was somebody that -- at the 

24 time that this memo was written, he was your Secretary of 

25 Clergy, correct? 
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2 

3 

A. 

Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEV~LACQUA 

Yes. 

And Father Molloy was tile your Assistant Vicar, 

4 correct? 

5 

6 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. NOw, and you've told us previously on 
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7 numerous occasions in this grand jucy proceeding that you 

8 had full faith and confidence in the judgment of your 

9 Secretary of Clergy, correct? 

10 

11 

A. 

Q. 

Yes. 

And also of the people that you put in top 

12 administrative positions, and Father Molloy vJould be one 

13 of those individuals, correct? 

14 A. Yes. 

15 Q. Now, Cardinal, can you tell us in light of those 

16 questions why it is that Father Cudemo was, based upon the 

17 secret never questioned about the situation 

19 A. You'd have to ask I think Father Molloy or Father 

20 Jagodzinski. 

they reacted 

I don't understand I mean, eventually 

21 I presume they were investigating. I 

22 presume that they were trying to get more concrete 

23 evidence of what happened. 

24 Q. Well, what kind of concrete evidence was needed, 

25 Cardinal? 



93 

ANrl'llONY .JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

s()m~ kind of. P s Y r. h () L o!J i. (: ,1 L evaLuation. That could have 2 

3 

4 

5 

been part oE l.heLL" str:-atGqy, but I mean, it doesn't state 

that here, whdt th(,~y were going to do. 

Q. And I ' L 1 tell you what they did, Cardinal, or I 

6 mean -- well, any decision that's made with regard to 

7 removing a priest or taking any punitive action against a 

8 priest, that has to come through you, correct? 

9 

10 

A. 

Q. 

Yes. It would have to, because there's a process. 

And any priest that is told or it's requested that 

11 they go for treatment at a facility, you would have to 

12 approve that as well, correct? 

Yes. Because you cannot mandate it. 13 

14 

A. 

Q. Okay. And so if there was a request on the part of 

15 Father Molloy or Father Lynn to have Father Cudemo 

16 evaluated, a psychological evaluation conducted on him, 

17 that would have had to have been approved by you, correct? 

19 Q. And so in order for that to have happened, you 

20 would have had to have been fully aware of the situation 

21 because they would have want you to have all the facts 

22 before you made that decision, correct? 

23 A. They wouldn't necessarily tell me everything. They 

24 would summarize the reasons for the recommendation. 

25 Q. And what do you recall what the reasons for the 
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2 ca~ommendation were in this particular case? 

J 

4 

5 

6 

A. 

Q. 

A. 

I can't recall them. 

What would that be? 

I can just surmise them. 

You know, based on what I've read here, that the 

interview showed that their allegation there are 

7 allegations that were made that seemed to be probable and 

8 that also that seemed to be certainly admitting violation 

9 of boundaries, and some of those I think were serious 

10 violations, that it was that he was acting imprudently, 

11 that he was worthy -- I mean, that he deserved to have an 

12 evaluation, a psychological evaluation, and to see what 

13 came out of it, because I think they probably also in the 

14 previous memo felt the same as I did, that his responses 

15 of denial were evasive. 

16 

17 

19 

So I'm presuming that they were investigating at 

this time, but I -- I don't recall. But I'm sure that 

Q. The action that was taken, Cardinal, was that they 

20 scheduled a psychological evaluation for Father Cudemo 

21 that was scheduled on December 1 and that he was going to 

22 report back then for evaluation. Okay. Will you accept 

23 my 

24 

25 

A. 

Q. 

Yes. 

-- my telling you that that's what the file 
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2 reflects? 

3 

4 

A. 

Q. 

Yes. I accept that. 

Okay. And let me ask you then. 

5 With the severity of the allegations that are 

6 brought to the attention of the Archdiocese, with the 

7 absurdity of some of the denials on the part of Father 

8 Cudemo, with the prominence of his position as a pastor, 

9 do you think it was prudent to allow him to remain in 

10 residence as pastor of Saint Callistus from September 28 

11 to December l? 

12 

13 

A. It would be very hard from a canonical point of 

view to remove him. He would have -- he has his rights, 

14 and if we tried to remove him, he could bring action. 

15 Q. And what would that action be? That would be some 

16 action against the Archdiocese of Philadelphia? 

17 A . He could bring -- theoretically, he could bring 

. . . ·····1·8· .... caet ion.· . ··14· I·· made iii .ciecisiond:.o.rew,o'le=chiw" . LWQu).,d,ha)zoe ... 

19 to go through a process. If I issued a decree, he could 

20 appeal that. 

21 Q. In the ordinary course of things, Cardinal, given 

22 the fact that you're the Cardinal and the priests work for 

23 you, and they obviously respect you, it has been your 

24 experience that when you tell a priest you should do this, 

25 that more often than not they actually comply with your 
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2 rAql1(~st, (~orr(~ct? 

Not a LTrJays , but most do. 3 

4 

1\. 

Q. I\nd because pri(!sts are trained that Hith regard to 

5 obeciiencp., and par.tic;ularly obedience to a Cardinal; is 

6 that right? 

Thr..nk you. 

Is that right.'? 

7 

8 

9 

A. 

Q. 

A. Well, they would ordinarily respect the directive 

10 of a bishop. 

1 1 Q. So even if there was no formal process in place to 

12 remove Father Cudemo from residence and acting as pastor 

13 of Saint Callistus, did you ever consider the possibility 

14 of saying to him, calling him in and sitting him down and 

15 saying: We have an evaluation set up in December. It's 

16 best that you not continue at Saint Callistus until we can 

17 get that done? 

19 the Clergy, that he would make that recommendation. 

20 Q. But, Cardinal, again, this information was brought 

21 to your attention, and you certainly have the ability to 

22 override anything that your Secretary of Clergy says? 

23 A. I do not recall that all this specific information 

24 was sent to me. 

25 Q. But when you say you don't recall that the specific 
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2 Lnformati.on was sent to you, then can ynu r~xplain to me 

3 how it is that you think that your Secretary of Clergy was 

4 competent, if he didn't give you the seriousness of this 

5 situation? 

6 

7 

A. He still remained very competent. 

to send all the details up to the bishop. 

8 you know . 

You don't have 

I mean, I --

9 Q. We're not talking, Cardinal, about a roof leaking 

10 on a parish gym. 

11 A. I know about that. 

12 Q. We're talking about an allegation now that dates 

13 back to 1966, where you have a priest operating in the 

14 Archdiocese of Philadelphia that has been accused with at 

15 least eight people that come to my mind at this point, 

16 documented proof or documented allegations. 

17 A. Documented allegations, please. 

. ······Al le=g=a·tiofl:sO fha-vi fl:gsex· . ...,.itrhteenaga Hg i:r::lsU~aL. 

19 number -- there's eight of them. I mean, you don't think 

20 that that's something that is significant enough to give 

21 you the full story on, and if not, how can you say that 

22 your Secretary of Clergy was competent? 

23 A. They were competent, and I -- you would have to ask 

24 them what reasons they had for not requesting that he be 

25 removed immediately from an administrative point of view 
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2 () [' r. e I 1'1 est i n q t h d tat l·:) as t . 'l'h(~y IlI\lSt havI~ had good 

J reasons for that. 

4 Q. Whatever their r.easons were, YOII had the authority 

5 and the ability to take action on your own, correct? 

6 A. That doesn't mean -- you're saying I'm aware of all 

7 of this. I -- 1 mean, I don't know. I don't recall any 

8 of this. 

9 Q. You don't recall any information --

10 A. I just have the general information that Bishop 

11 that Monsignor Cullen gave me about Father Cudemo, but I -
12 don't recall all these details. I don't even know if 

13 these memos were sent to me. 

14 Q. Well, when you say details, I mean, are you talking 

15 about -- I mean, we're talking about sex with children. I 

16 mean, you don't 

17 A. But they I have to say that they made a judgment 

19 presuming, in preparation for the evaluation and to 

20 make -- and to get him to be evaluated and perhaps in 

21 their minds was trying to get enough information in order 

22 to ask him to resign. That's all. That could have been 

23 part of their strategy. 

24 BY MR. SPADE: 

25 Q. Cardinal, you said that the reason that you didn't 
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2 take Father Cudemo or that your Secretary for Clergy 

3 didn't take Father Cudemo out of Saint Callistus on 

4 October 3, when this information carne to light, and he was 

5 kept in there until the beginning of December, one of the 

6 reasons was that the Archdiocese had a canonical duty to 

7 Father Cudemo to respect his rights; is that correct? 

8 

9 

A. 

Q. 

We always have to respect the rights of everyone. 

Right. Would you agree that the Archdiocese, you 

10 and the people that work for you, also had a duty to the 

11 children and the teenagers at Saint Callistus to not put a 

12 priest into their midst that was going to harm them 

13 sexually, abuse them sexually? 

14 A. I just mentioned before. We must respect the 

15 rights of everyone and particularly the safety of 

16 children. 

17 Q. Right. Would you agree with that your Secretary of 

'~=~,="~:'b&,, ,gLergyHatH~ peint,iR,19fH:=W"Et'6=ca-wa'EeeE n that duty "tA)""tfte=-=,=~ 

19 children of Saint Callistus? 

20 

21 

A. 

Q. 

I'm sure he was. 

And do you know, as his superior, how if at all the 

22 Secretary for Clergy balanced the duty that he had and 

23 that the Archdiocese had towards Father Cudemo in terms of 

24 his canonical rights with the duty that the Archdiocese 

25 had towards the children of Saint Callistus? 
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A. 

Q. 

ANTHONY ,JOSEPH CARDINAL BF.V[LACQUA 

Yo 1.1 W 0 II 1 d h II vet 0 c1 S k him h n w It ~~ 1> a 1. .1 n c P. d it. 

Okay. Look! ng back on it now I how wOllld YOIl 

4 balance it'? 

A. 

Q. 

A. 

You're asking me to look back now? 

Yes. 

That's different. That's different from 
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5 

6 

7 

8 Q. Well, but you have the information now. Would he 

9 have gone over the information with you? 

10 Who did you have more of a duty to? What was the 

11 higher duty? To the children or to the priest? 

12 A. It has always been in general that the highest 

13 priority goes to the children. 

Q. Okay. 

MR. SPADE: That's all. 

14 

15 

16 

17 

MR. GALLAGHER: Let me ask him a couple 

questions, Maureen. 

19 BY MR. GALLAGHER: 

20 Q. Cardinal, at the end of the October 2 grand jury 

21 four forty-six, Father Lynn and Malloy told Father Cudemo 

22 that he wasn't going, to be -- there were no plans to 

23 remove him from the parish, but he did agree at that 

24 point, Father Cudemo, that he was willing to be evaluated 

25 at Saint Luke's. 
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2 

3 A. 

[s thi'lt il cot"Lf"'!ct summary dt the end of that memo"? 

[see that it says here, "I painted several," that 

4 no one WilS asking him to resign; is that the sentence? 

5 

6 

Q. 

A. 

7 not 

HLqht. 

Yes. Where does it say about Saint Luke's? 

8 (Pause.) 

9 I know someplace he said he was willing to be 

10 evaluated. I don't see where it speaks 

11 BY MS. McCARTNEY: 

I'm 

12 Q. It reads on page twenty-eight, Cardinal, "I asked 

13 him" 

14 MR. GALLAGHER: The page before. 

15 BY MS. McCARTNEY: 

16 

17 

Q. "I asked him if he were willing to be tested and 

have an evaluation. He said that he was willing and that 

.. mnl& .. I· h·ad···.offe<l:?·e·u····th.at·l·ast. year.. Istatad .tchatci.nthis .cassu 

19 it would be good to have because the allegations were very 

20 specific. I then explained the nature of the evaluation 

21 at Saint Luke's Institute." 

22 A. I see that. 

23 BY MR. GALLAGHER: 

24 Q. So at this point, your two point men on this, Lynn 

25 and Molloy, okay, they have serious allegations from eight 
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p80ple in the file. They've confronted Cudemo with that. 

Cudemo has agreed to be evaluated. Molloy and Lynn and 

now you agree that his denials were evasive. We have all 

5 those factors. 

6 The question is: Why wasn't he removed from being 

7 the pastor on October 2? 

8 A. You would have to ask the Secretary for the Clergy 

9 for that, for that explanation. 

10 

11 

Q. 

is 

Okay. Now, what I want to know from you, Cardinal, 

we're not going to ask them that because they're not 

12 here today. 

13 What I'm asking you is: If you had known all that 

14 stuff at that pOint, all those facts, would you have 

15 directed him to be removed from the parish? 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

A. 

Q. 

I cannot answer that question. 

Why can't you answer it? 

.. I t' s-eolH::hl'geft 1:;, .... ! d"O'ftLl:;kno'W-- -bec-fr-tlse wI don '-1;:; 

know what they would I would have asked them. 

Q. 

A. 

Well, you got a guy --

I do not know why they did not make that 

recommendation. They must have had good reasons for not 

23 saying -- for saying that he should not be resigning at 

24 that time. 

25 Q. Well, do you think that anything they would have 
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2 S,) id wO\1l.d hrlve b(·")en i1 CJood reason? 

J 

4 

5 

6 

r mean, here's a guy that has eight allegations 

aqilLnst him. 'l'hey ilqrep. that they're ccedi.ble. They 

i1Skp.d him about Lt. lIe's ~~vaslve, and then he agrees to 

qo for treatment. Okay. And then they recommend to you 

7 if that's what happened, that he stay there. 

8 

9 A. 

What would you have said to them? 

I don't know if they tried immediately to get him 

10 to make an appointment for Saint Luke's. 

11 

12 

13 

14 

Q. Well, forget about what they tried to do. He 

already said, "I'll go," didn't he? Didn't he? 

Doesn't it say, "I'll go"? "I'll go and get the 

evaluation"? I'm talking about Cudemo. Cudemo agreed to 

15 go? 

16 

17 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Why do you think it was competent on their 

-18 .. ... part Eoure cnmm-end .. to -you=ttra-t:: .. It-e-s 'l::a-y . in . 'that- -p a r ish 7- . 

19 A. I cannot explain their reasons. They -- I must 

20 presume that they had reasons for not asking for his 

21 resignation immediately or asking for removal. 

22 Q. Okay. Accepting all those things, do you think 

23 that the fact that they didn't recommend to you at that 

24 point that he get out of the parish, do you think that's 

25 competence on their part? 
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2 A. I'm going to repeat. I don't -- they must have had 

3 good reasons for not making the recommendation that he be 

4 removed immediately. 

5 Q. Can you remember what the reasons were? 

6 A. No . 

7 Q. Okay. 

8 BY MS. McCARTNEY: 

9 Q. Well, let me ask you this, Cardinal. 

10 If you look at the document that I marked as grand 

11 jury four forty-six, page twenty-nine -- this is after 

12 he's told Monsignor Lynn and -- or Father Molloy and 

13 Father Lynn that he may have lain on top of girls nude and 

14 all the other denials that he put forward. 

15 It says: "As he was leaving, Father Cudemo asked 

16 if the Archbishop was moving to have him removed from the 

17 parish. I explained that there is no plan afoot for such 

~=~~=~T8~=c=~at.hiri(rand . th.at ~kihdot ~talk~rspremature ;uIstated .E-~~~ 

19 the evaluation would be done and the evaluation and 

20 recommendations sent to the Archbishop. Only at that 

21 point would decisions about the future be made." 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

Now, do you see where I'm reading from? 

Page twenty-nine? 

Page twenty-nine, the second to last paragraph. 

(The witness conferred with his 
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2 r1 t t () nH~ y . ) 

J 'r!i E W I 'I' N E S S : I see it. Forgive me. 

4 BY t"IS. [v\cCAH'l'NEY: 

5 Q. SO your subordinates specifically tell Father 

6 Cudemo that you have had no plan to have him removed from 

7 the parish at that point in time and that an evaluation 

8 would be done and then decisions would be made? 

9 A. Well, it explains it. It's in the abstract. 

10 Explained there is no plan afoot for such a thing. 

11 Doesn't necessarily mean that 

Well, that's not in the abstract. We're talking --12 

13 

Q. 

A. No, what I'm saying. It doesn't mean necessarily 

14 that it was brought to my attention and I said do not ask 

15 him to resign. 

16 Q. But based upon that paragraph and that phrasing in 

17 there, Cardinal, would you agree we that they're basically 

.. mrS ..... saying nerra~re"re· notgcr±nllt~Eklanjlth4n~ w·ith,¥0u.u.ntLl 

19 we get that evaluation done? 

20 A. That's what it says, yes. 

21 Q. And let me ask you again. Do you think that now, 

22 with that added fact, given the facts that we've had thus 

23 far in the Cudemo file, do you think that was competent on 

24 their part? 

25 A. I have to say that I must accept that they had 
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2 reasons for their . 

3 Q. Their reasons are right there in that paragraph, 

4 Cardinal, correct wait. Let me finish, and then I 

5 promise I'll give you the opportunity. 

6 Their reasons are right there that they're going to 

7 get an evaluation done and then once the evaluation comes 

8 back, then recommendations will be made. That's what 

9 their offering as their explanation for the actions that 

10 they're taking. 

11 Do you think that that's competent? 

12 A. At that time I would have to say that they were 

13 acting with competency.' 

14 BY MR. GALLAGHER: 

15 Q. Well, what do you say at this time? 

16 A. I don't want to answer that question. 

17 Q. Why not? 

19 you've seen these documents, whether or not today you 

20 think what decisions they made, the recommendations that 

21 they made to keep this man at that parish, do you think 

22 now -- forget about what you thought about then. In 

23 retrospection, was that competence? 

24, A. I'm going to repeat that at that time, that they 

25 were acting competently. 
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5 

6 

Q. 

A. 

Q. 

A. 
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Okay. A r. t h L :., t i. me w h r1 t do y () Ll t hi n k? 

I thi.nk that's an Lnappr-opriate quesr.i.on. 

Why do you thi.nk i.t's an Lnappr-oprLate question'? 

Bee: i1 11::> p. [' III n () t - - it's r1 d iff e r- en ttL me, a 

different element. I'm sorry. I'm -- I can't answer that 

7 question. 

8 

9 

Q. Well, as the Cardinal you've had to make decisions 

and judgments on a lot of things. All we're asking for 

10 today, Cardinal, is to make a judgment. 

11 Knowing the facts that you've seen as of right now, 

12 do you think -- can you make a judgment right now today 

13 whether or not what they did and what they recommended to 

14 you was a competent thing to do? 

15 

16 

A. 

Q. 

I say at that time it was a competent thing to do. 

But you can't say today, or should I say you don't 

17 want to say today; is that correct? 

19 

20 

Q. 

A. 

Why don't you think you should answer it? 

Do I have to repeat that I'm going back to this 

21 time and that's all we're discussing? 

22 Q. No, and I'm asking you to come right now and what 

23 you just read there today, based on your experience and 

24 your authority, do you think that what they did was 

25 competent? 
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¥c;s. 

Why'? 

Because [ think they were acting within the realm 

5 {If prudence, Lights of everyone, that they were concerned 

6 perhaps -- I have to conjecture on this because I don't 

7 know what all their reasons were, that they could see that 

8 perhaps he ",ould might appeal, make a process. They 

9 felt that within a short time he would be sent away for 

10 evaluation. 

11 It was within -- you mentioned a month later or two 

12 months later that he actually went for evaluation, that 

13 perhaps they knew that it would take that long because you 

14 can't get an appointment in Saint Luke's immediately. 

15 They figured that was sufficient rather than to have him 

16 resign or to take action to get him to resign. 

17 

..... n18·· 

19 

20 

Q . 

A. 

Q. 

So back then you thought it was competent, and 

Well, I -- I'm s~ying I have to judge by that time. 

Okay. 

21 BY MS. McCARTNEY: 

22 Q. Cardinal, what is different about that time in 1991 

23 and today? What's different? 

24 A. Because I don't know all the circumstances of what 

25 they were -- what their plans were at that time. 
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And intorm(~d Y!)U n,1rli.(!L 

1\ n Ii t h (1 t C: 0 II I. d h il P pen t 0 d rl y , too, L hilt: Ltc 0 u 1 d be. 

<+ Today Lt cOIILd bo considered c()rnp(~tc!nt, too. 

5 BY [vIR. GALLI\GHER: 

6 

7 

8 

Q. So if all these facts -- let's just forget that. 

I'm asking you a hypothetical, which is 

permissible, Cardinal, so you know. I'm asking you a 

9 hypothetical. 

10 Forget about what time. If all that information 

11 was brought to you today, would you still allow Cudemo to 

12 stay in that parish for two more months even though he's 

13 agreed to go for evaluation? 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Can I ask my lawyer, please 

Sure. 

-- to discuss something with him. 

Sure. 

attorney. ) 

THE WITNESS: You're asking me what I 

would do today, and I'm going to repeat again, that 

I -- at that time, they did not recommend 

resignation immediately. 

I don't know all the reasons that they 

had. I'm going to abide by that, that they were 
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2 competent at that time. 

3 BY MR. SPADE: 

4 Q. And just to be clear, by competent, you mean that 

5 that decision to keep him in the parish for another two 

6 months was competent in terms of the Archdiocese' duty to 

7 protect the children and teenagers of Saint Callistus 

8 Parish; is that what you mean? 

9 A. I'm saying that they had good reason for the 

10 decision that they made. 

11 BY MS. McCARTNEY: 

12 Q. And, Cardinal, you're aware of the fact that 

13 subsequent to this information coming and Father Cudemo 

14 being called in and the evaluation being 
lre~e... 

15 December, that the victims 
D., r\(\k. 

16 

in 

17 ~ went back to the Archdiocese to talk about how 

19 to.ey came forward with their allegations and when the 

20 evaluation was actually scheduled; is that right? 

21 A. Yes, I remember that. 

22 Q. Okay. And they talked about how they were upset 

23 the evaluation was not scheduled until December 1, 1991, 

24 and they cannot understand how Father Cudemo can remain in 

25 the position of pastor that long a period of time. "The 
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4 Tl1is 1::; qran(i jury [out:" [or-ty-seven. You have a 

5 copy of that. 

6 A. Yes. 

7 (The witness conferred with his 

8 attorney.) 

9 BY MS. McCARTNEY: 

10 Q. So this is a layperson who -- I mean, they're 

11 talking to the Archdiocese and saying what they think is 

12 an absurdly long period of time after bringing forth the 

13 allegations, the severity of which they did; is that 

14 right? 

15 A. That's . could you point that out, please. 

16 Q. Where I'm referring to? I'm referring to the 

17 second paragraph, first page, the last two sentences. 

19 Q. Four four seven. This is a memo from Father Lynn. 

20 A. Excuse me. October 24? 

21 Q. October 24. 

22 A. This is the first page. 

23 Q. The first page. 

24 A. The last lines. 

25 Q. The second paragraph. 
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2 A. Oh, I'm sorry. 

3 Q. That's okay. And I'm talking about the end of that 

4 I?aragraph. 

5 A. I see it. 

6 Q. And they're talking about how absurd they think it 

7 is that Father Cudemo is allowed to remain as pastor of 

8 Saint Callistus during the period of time until the 

9 evaluation is scheduled; is that right? 

10 A. Yes. 

11 o· They again go through some of the abuse that they 

12 suffered as a result of their contacts with Father Cudemo; 

13 is that right? 

14 A. Yes. 

15 Q. And I'm going to ask you to flip what's designated 

16 as thirty-eight on the document in front of you and look 

17 at the third paragraph from the bottom. 

=~=+8=~ .=u~-It~sa¥s-harR= ___ lIMQns.LgnoLMQ_LLQ¥.BxnJQjD~d~j:.l}aj:. j:.J:l_e_ m 

. flotl\ 
19 situation is that I says one thing and Father 

20 Cudemo denies it. Monsignor stated that Father Cudemo has 

21 been as cooperative as anyone could be. He has not 

22 admitted to the fullness of the story as it was given to 

23 us. Father Cudemo is going to a highly thorough, 

24 professional evaluation. In light of these denials, there 

25 is an insufficient basis to remove him from the parish 
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2 pendinq Lh(~ l:Vr1Llllltil)T1 t·(~poct." 

3 

4 

5 

A. 

Q. 

Yes. 

Is that the poLicy of the /\rchdiocese of 

6 Philadelphia at the time in 199L? 

113 

7 A. We 11, I P r. e sum e t h r1 tat t hat tim (-) - _. I mea n, we' d 

8 have to respect again the rights of both parties, and it 

9 had to be his evaluation that he needed the evaluation 

10 report before a decision could be made. 

11 

12 

Q. 

A. 

And let me read -- I'm sorry. 

No, I'm saying that for the canonical process to 

13 remove him from the parish, he is stating that it's 

14 insufficient evidence, that if we had to start a process 

15 against him, we would need very strong evidence. 

16 Q. You didn't ask him -- you didn't give him the 

17 opportunity to deny your request to remove himself from 

-18--the -p-a:ris-h" a t thal::;- time ,Hrou-gh ,eo-:r:I"e'ct? - -N'O' crnenasked---

19 him to? 

20 A. I don't know if they did. 

21 Q. Well, there's nothing to reflect that they did 

22 then; is that right? 

23 A. I say I don't know. 

24 

25 

Q. 

A. 

Well, it says on the October 3 memo -­

I understand. 
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It says that he wasn't being asked to remove 

3 himself from the parish? 

4 A. Well, this is information that he was giving to the 

5 ones he was interviewing, stating that there's 

6 insufficient evidence to actually begin a process of 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

removal. I mean, this is what I read. 

Q. But let's not talk about a process of removal. 

Let's talk about the fact that a priest owes a duty 

of obedience to his Cardinal. You could have called 

Father Cudemo in and said: Nick, there's some serious 

stuff going on here. There's some serious allegations 

against you. You've agreed to go to an evaluation. We 

14 can't get it scheduled till December, but you know what, I 

15 got to protect those people at Saint Callistus. So you go 

16 live with your sister ~ntil that happens. 

17 You could have done that, Cardinal, couldn't you? 

1~8 ~ ~A. ~ ~ .~"~J> wetllct~eieneit=if~ ~it· was'~ !?~e€emm~neied=~tO=f'!le-cr 

19 and if I had known -- you know, I don't know what their 

20 reasons were, why they did not recommend that. They must 

21 have had good reasons for not recommending it. 

22 Q. Well, the reasons as they've stated in these memos, 

23 and these are people that work for you and follow the 

24 policies of the Archdiocese of Philadelphia, was basically 

25 that Nick had denied some of the -- Nicholas Cudemo had 
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3 said/she said situation, so th8LC~'s an insutficient basis'? 

4 

5 

6 

A. 

Q. 

l\. 

That's why they wanted him eVrtluatE~d. 

And the vif;tims 

'rhey seem to be trtkin<J v(~ry immediate dction to get 

7 him for an evaluation. 

8 Q. Well, let's talk about, Cardinal, what it is that 

9 actually gets Father Cudemo removed from the parish 

10 pending the evaluation. 

11 I'm going to show you a document -- well, I'll show 

12 you two documents. 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

MS. McCARTNEY: Show him this. This is 

four forty-eight and ten ninety-one, too, please. 

(Pause.) 

MR. SPADE: Cardinal, we're handing ten 

ninety-two to you as well. 

(The witness conferred with his 

attorney. ) 

MR. GALLAGHER: Cardinal, it's now five 

after three. We're going to take a break. Some of 

the grand jurors need a break, and then you can 

take your time and read those things. We'll break 

for ten minutes till quarter after three. 
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2 (/\ recess was held.) 

:3 MR. GALLAGHER: May the record reflect 

4 it's three eighteen. 

5 I\nd we still have a quorum; is that 

correct'? 

7 

8 

9 

10 

11 

12 
h- _. ) __ ' ~.'t-'. ~~'J~~"'""''''r, (-·w ... .. ~-' ;0, .... II, ~ t1:!: ""~_.. _.:,~ 

","'1 ~'~ " , .." • • ~. ~ • '". ~ 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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2 

1 
< 

4 ,.,~ •. , ,1_ _ '._IJII<'~ 
5 ... is' ;00' ••• 1 •• 1 ••• '11'1 •••• _." __ IifIIIL. 

6 ~l ••• _).ln.Dl". 
7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 1 ••• 
__ II -..' .. " I ~.. • 

, . ",' , ." ~ ~ .... '. "," 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 ' ..... 

24 

25 
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4 ...... ~ .................. F. 

5 

6 
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8 

'9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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2 

3 

4 ? 

5 

6 

7 

8 

9 

10 
, ; 

11 -' ,'" ," 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 
. 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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3 

4 
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6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 
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7 

8 II 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 .11 .Ut 

16 

17 
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20 

21 

22 

23 

24 

25 



L 

2 

:3 

4 

5 

6 

7 

8 

g" 

10 

11 

12 

13 

14 

23 

24 

25 

124 

I\N'rIIDf\iY .j()SI':l'H CI\RDrNI\!. 1;1';VJ:LI\C(jUA 

? 



12:; 

1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 Ii •• 7,.%,11' tnuJ:s 

13 
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.l 
; 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

21 

22 

23 

24 

25 (A discus..sion \;7aS held off the record.) 
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(Pi1usn.) 

MR. GALLAGHER: May [ have the record 

4 reflect it's now three thirty-two. informed the 

5 witness we're rearty to proceed. He said he needed 

6 one more minute to finish the last page of the 

7 three documents that we gave him at three minutes 

8 after three. 

(Whereupon the witness and his counsel 

10 returned to the grand jury room.) 

11 MS. McCARTNEY: Okay. We're back on 

12 the record now. It's three thirty-four. 

13 BY MS. McCARTNEY: 

14 Q. Cardinal, did you have the opportunity over the 

15 course of the break to review the documents that I 

16 provided to you? 

17 A. I did. 

19 jury exhibit four forty-eight. That is a document that's 

20 dated 2 4 ~ I-t in vol ve san in t e r view wit h ~ 

21 It's conducted by Father Lynn 

22 and Father Molloy, and it involves Father Cudemo. 

23 And in this document, Cardinal, and I'll summarize 

24 it, if I may, there's basically further allegations that 

25 are brought to the attention of the Archdiocese by ~a.·,,"~~~ 
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:2 _, .. 1 n d !') h !'; t (1 L k S r1 b 0 11 tho w the fa c t t hat she was 

.3 .lbU30d by OL' sexually ilbused by E'uther Cudemo from the 

4 tlme that she WclS r1 junior in high school through her 

5 senioL' year at l\rchbishop Prendergast. She talks about 

6 things that he did to her and that he had begun taking an 

7 interest in her and taking her places. 

8 She said that he began to molest her and it 

9 continued through her senior year. It included hugging, 

10 kissing, fondling and laying on top of her. 

11 She further related that while she was in the 

12 convent, he would come and hear confessions and this was 

13 torture for her. 

14 She stated her position is that he should not be in 

15 a position to victimize anyone else and he should not be 

16 in a parish now. 

17 Is that an accurate summary of that document, 

19 A. Yes. 

20 Q. And on October 24, again nothing is done to remove 

21 Father Cudemo on that date; is that correct? 

22 A. Yes. 

23 Q. Now, there's a letter that comes to your attention 

24 from the victims, the family members, and it's signed by 

Do~ t'\" 
25 all of them, 
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2 
__ I 

3 and that comes to your 

4 attention on November 5 of 1991; is that right? 

5 A. It's dated November 5? 

6 Q. Okay. And it's written directly to you, his 

7 Eminence, Anthony J. Bevilacqua; is that right? 

8 A. It's directed to me. 

9 Q. Okay. And it talks about the fact that they 

10 believe that Father Cudemo has sexually and 

11 psychologically abused girls and young women for the past 

12 twenty years; is that right? 

13 A. That's a summary of what yes. 

14 Q. And they talk about how his criminal and immoral 

15 conduct constitutes a pattern of abuse which makes him a 

16 present real danger to other girls and women; is that 

17 right? 

19 you're on. 

20 Q. I'm page one, paragraph two. 

21 A. All right. 

22 Q. Is that right? 

23 A. Yes. 

24 Q. And it talks about how they believe that the 

25 Archdiocese has a moral and a legal duty to remove that 



131 

1 1\ N 'I' II () NY. J 0 S t-: p It CAR D [ N ALB E V I LAC QUA 

A. '1' hat's w h 1'1 tit 5 d Y S • 3 

4 Q. And th.1t lh(~ ttl i Lure} 011 the Archdiocese' part to do 

5 that, to remove Father Cudemo Erom his position as pastor, 

6 could only be viewed as immoral i1nd neglig::::nt; is that 

7 c i gh t·~ 

8 

9 

10 

11 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

That's what they say. 

Do you disagree with that? 

I just said -- I'm just quoting. 

I understand. Do you disagree with their 

12 characterization? 

13 

14 

15 

16 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I'm not making a judgment. 

I'm asking do you disagree with it? 

I can't answer the question. 

And they talk about how the Archdiocese seems 

17 unable or unwilling to understand the area of sex abuse; 

19 A. That's what it says. 

20 Q. They talk in this letter, Cardinal, if 11m correct, 

21 about how they believe that they were treated by Monsignor 

22 Molloy and Father Lynn when they met with him regarding 

23 this allegation; is that correct? 

24 

25 

A. 

Q. 

You're on page? 

I'm on page sixty. 
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2 A. I don't have that pagination. It's the second page 

3 or I don't have numbers. 

4 Q. It's Bates stamped. 

5 

6 

7 

8 

Okay. On the top left it would be page three. 

A. Oh, I see. Sixty. There. All right. 

What paragraph, please? 

Q. I'm referring to the last paragraph where they talk 

9 about how, having gone to the Archdiocese and being told 

10 by them that the evaluation was scheduled for two months 

11 in the future, that they scheduled a second meeting and 

12 that the second meeting was held with Monsignor Molloy and 

13 Father Lynn on October 17, 1991; and the letter quotes: 

14 "We talked at great length about 'i"hy Father Cudemo should 

15 be removed from the ministry before the evaluation. 

16 Monsignor Molloy told us that the evaluation would have to 

17 take place first and that Father Cudemo was complying with 

.......... ··~~hecoIrd iliolIs·s et: out ·at ·t·h@cf,i~meeting._ .... Mons -Lgnox. 

19 Molloy also said that Father Cudemo was not being removed 

20 because the misconduct had occurred fifteen to twenty 

21 years ago. He asked, 'How do we know that,'" quote, "'he 

22 is not grown up and is not doing it anymore?'" end quote. 

23 "He said that if it were current, it would be different. 

24 Monsignor Molloy said, 'We have to protect Father Cudemo's 

25 rights too. '" 
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J l: he s e v i. c l:.L m s d uri n fJ tr1 i1 t me e t L fllJ, d <) Y 0 II l~ h ink t hat t hat 

4 was appropriate for Monsignor M()Lloy to ~e saying those 

5 things? 

6 A. You're asking me to make a judgment about Monsignor 

7 MolLoy's response. I don't know the context of the 

8 response here. 

9 Q. Well 

10 A. They are summarizing an interview. 

11 Q. In what context would it be appropriate to be told 

12 as a victim of sexual abuse that the misconduct occurred 

13 fifteen to twenty years ago and if it was current, it 

14 would be different, but how do we know he's not grown up 

15 now and not doing it anymore? 

16 In what context would that be appropriate to tell a 

17 victim? 

=U-Tg=~=A-; =~l1: I-s-h ar d n 'fur -me =t:Lr'trrd ge -wtry-Mons-i gnu :tnMoiioys'd-id 

19 this. I cannot speak for him. 

20 Q. Do you think if those things were said, that that 

21 was appropriate? 

22 A. I don't know. 

23 Q. Do you understand -- do you have an understanding, 

24 Cardinal, as to how, if these people were victims of the 

25 abuse of Father Cudemo, how they might be upset and feel 
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2 [" C! v L (: t i. 111 i. :~: (.~ ( i by t h (: 1\ [" C h d i 0 C e s {~ i. f t hat was the res po n s e 

:3 that t.hey cccl~iveri? 

4 

5 

6 

7 

1\. 

Q. 

A. 

Q. 

[ l.: d [l II rlCi e r s t d n d the i r beL n 9 11 P set . 

Do you understflnd how they may feel revictimized? 

That's hard for me to answer. 

And what do you think about -- or was this the 

8 policy of the Archdiocese when they write in this letter: 

9 "[Vlonsignor f.Vlolloy tried further to justify this position 

10 by explaining that every time a complaint is made against 

11 a priest, the Archdiocese cannot be expected to remove him 

12 from his position." 

13 Was that the 

14 

15 

A. 

Q. 

Where are you reading from? 

I'm reading the next paragraph down. Page four t 

16 second paragraph. 

17 A. Well, that would be true. For every allegation, 

19 Q. Now t they talk on page five about how their 

20 immediate concern is why the Archdiocese made the decision 

21 to allow Father Cudemo to remain as pastor pending the 

22 evaluation? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

Where are we? 

Page five, the third paragraph from the bottom? 

I see that. 
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" 0 uri. III me d i ate con c ern" ? 

Yes. And they also write: "Our complaints are 

.1 

4 

5 reason enough to suspend Father Cudemo. Reliance on the 

6 age of our complaints to avoid taking immediate action 

7 conveniently ignores the information provided by Ms. 

8 -. To ask us how we know whether Father Cudemo has 

9 not been grown up and is not doing it anymore reflects a 

10 mindset which is demeaning to us and pathetically 

11 self-deceptive. It shows a regrettable lack of 

12 sensitivity and a basic ignorance of the area of child 

13 abuse and sexual misconduct." 

14 Do you understand how they might have those 

15 feelings based upon what you know about Father Cudemo's 

16 file thus far, Cardinal? 

17 A. I'm just saying that is their judgment. I do not 

19 Q. And in this letter they talk about how they talked 

20 to professionals in the area of psychiatry and that the 

21 information that they received is that individuals who 

22 engage in this kind of criminal aberrant behavior are 

23 rarely cured and therefore constitute a potential threat 

24 to others? 

25 A. (No response.) 
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2 Q. 

"l . ) A . YI~S • 

4 Q. N 0\"" ,1 t L h t-~ t i Il\ e t hat t. h L '" 1 e t t. e L W c1 S VJ r itt en, 

5 v/hich is Novf'.·!Ilb~:c 1991, that Ln[ormation \vas available 

6 through the psychiatric community that pedophiles and 

7 people that continually abuse minor children are a 

8 continued threat to other people, is that right, and 

9 they're rarely cured? 

10 A. I know that recently psychiatrists will say that, 

11 but may I ask a question of you? 

12 Q. Sure. 

13 A. You say -- well, you indicated before that Father 

14 C~demo was a pedophile? I was not aware of that. 

15; Q. I'm telling you what the evaluations of the 

16 hospitals that he was sent to revealed. 

17 A. I said I was not aware of that. 

19 community concluded that people who engaged in the kind of 

20 behavior that Father Cudemo was accused of engaging in 

21 were rarely cured and constitute a potential threat to 

22 others? 

23 A. I cannot make a judgment -- I'm not a psychiatrist, 

24 to say that at the time I felt he was a pedophile. 

25 Q. Cardinal, in this letter, these victims threatened 
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the possibility that given the inaction on the part of the 

Archdiocese, in their opinion, to act responsibly, that 

they may have to initiate a lawsuit; is that right? 

A. That's what it says here. 

Q. Okay. Now, this letter is dated November 5, 1991, 

and presumably you received it at some point thereafter; 

is that right? 

A. I don't know. 

Q. Okay. You don't know whether you received it? 

A. That's right. 

Q. Well, in the normal course of how the Archdiocese 

works, you would get your mail that was directed to you, 

right? 

A. No. 

Q. Would there 

A. Much of it, but a lot of it goes to -- to other 

Q. 

A. 

Well, this --

I cannot certify that I -- that this was sent to 

21 me. 

22 Q. But something of the magnitude that is being 

23 discussed in this letter, that certainly would have come 

24 to your attention, wouldn't it? 

25 A. We can't say certainly. That would depend on the 
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2 judgmRnt of my secretary, who would refe~ p~obably to the 

.1 Clergy office, i1nd they WUiIl.d make the Jlld<Jlilent. 

4 BY MR. SPADE: 

5 Q. But, Car-dinal, you've made it clear that you told 

6 your subordinates that you wanted to be informed of all 

7 important allegations regarding the sexual abuse of 

8 minors? 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. 

You would agree that this is 

But that doesn't mean that all the details are. 

You would agree looking at exhibit number ten 

ninety-two, that this contains I'm sorry -- ten 

ninety-one. You would agree that that contains important 

15 information regarding the sexual abuse of minors, correct? 

16 A. It's it contains information. It does not 

17 mean that this memo, this letter, as it was written, was 

==c-c~~T8~- "'S"ent ut-omedirec-tly. . 'I'h-eycQ-ul-d- havesu-mmari2eQ s'Q_weth ing_ 

19 to me or said it to me verbally, which I do not recall. 

20 Q. Right. Okay. But however it was, whether it was 

21 verbally or through a letter, you agree that it's a 

22 reasonable inference to make that this information, 

23 whether it was verbally or in writing, came to your 

24 attention at that time? 

25 A. It may have, but I don't recall it. 
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2 Q. W I ~ 1. L, i. f i. t (I i. I ! n ' t , t-. h (} n Vol h L1 t you' V r~ a 1 rea d y 

3 t~)stifL~~d to, \>Jhich i.s that you instructed, you made sure 

4 that youe suuordinates beought all important information 

5 of cLergy s~x nbus~ of -- Let me finish the question. 

6 A. Sorry. 

7 Q. You would agree that that wouldn't be true in this 

8 case, then'? 

9 A. I would have to say I'd leave it to their judgment 

LO what information should be given to me. 

11 BY MS. McCARTNEY: 

Q. 

A. 

What is left to your judgment, Cardinal? 

Final decisions of their recommendations. 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

Q. All right. Well, let me ask you about grand jury 

exhibit ten ninety-two. This is a memo to the file from 

Reverend William J. Lynn. It's regarding an interview 

with Father Cudemo, and it's dated November II, 1991. Is 

19 A. Yes. 

20 Q. And you would agree with me that after that meeting 

21 is held, very shortly after, in the'normal course of 

22 things, this letter would have reached you; is that right? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. 

And in this memo it talks about Father Cudemo being 

25 called down and about the fact that he was being asked to 
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2 StF![1 asid~:! from Saint Callistus pending the evaluation; is 

3 that right? 

4 A. Yes. 

5 Q. Okay. And Monsignor Molloy tells him why that is, 

6 that he's being asked to do that r is that correct, in this 

7 memo? 

8 

9 

A. 

Q. 

Yes. 

And it says that and I'll read it for the 

10 record, and you tell me if I'm reading it correctly: 

11 "Monsignor Molloy began the interview by bringing Father 

12 Cudemo up to date on recent developments. Monsignor told 

13 Father Cudemo that the group who brought allegations 

14 against him were not satisfied with the fact that he has 

15 consented to an evaluation. They wanted to know why he 

16 was permitted to remain as pastor when there was serious 

17 allegations that had been brought against him. Monsignor 

19 lawsuit and have written to the Archbishop of concerning 

20 such." 

21 

22 

And then he goes on to 

allegation brought by Siste 

the other 

, and then 

23 Monsignor explains to Father Cudemo that the Archbishop, 

24 wants him to consider two things: One r what is good for 

25 Father Cudemo; and two, what is good for the Church. 
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[8 thl~t cor-recto:; 

A . 'r hat's w hat l t say s . 

Q. And is that cor-rect? Is that correct? Is that 

what you directed Monsignor MoLloy to explain to Father 

Cudemo? 

A. I don't recall. I say the priorities I always 

give -- I mean, he's concentrating on this as the welfare 

always of the children, the victims, then the Church and 

then the priest. 

Q. Well, you would agree with me, Cardinal, that based 

upon this memo and the way that it's written, that two 

things were explained to Father Cudemo for his 

consideration: One, what is good for him; and two, what 

is good for the Church? 

A. That's what it says there. 

Q. And there's no mention in that paragraph about 

what~ qoo'd for=~'if"i e1::±-m-s n012 ",h15: tn' 8goodf-€l.r- -t:"fhHe~·=~~= 

children, correct? 

A. (No response.) 

Q. It's not in that paragraph? 

A. It's not in that paragraph. 

Q. And it also goes on to say that Monsignor Molly 

told Father Cudemo that Cardinal Bevilacqua is asking him 

to withdraw from the parish between now and the time of 
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2 Lllt:~ (;VilLllrlt.tC);l c"lnci hc;'s rl(lt to t:!x~:?rcise his assigned 

J III i 1\ i.!i Lei. C~ s tll-.' t'tl P. (-~ n now i1 n d t h P. e val u a t ion; i s t hat rig h t ':' 

4 A. 

5 Q. Now, Cardinal, explain, if you would, to us what it 

6 is; why on November 11 w~s it that Father Cudemo was 

7 fi.nalLy asked to step dltJaY from Saint Calli.stus? 

8 A. This memo explains that, I think explains the 

9 reasons for it. 

10 Q. The threat of the lawsuit? 

11 A. No. I don't know. 

12 Q. Well, ·that's \vha t the memo says. 

13 A. It could be that, be one of them. 

14 Q. Because you would agree with me that 

15 A. But it was -- I mean, there was the new memos of --

16 
iY\Av-~~rfJ- .. 

regarding Sister '1'.' ••• 1 .... - .111. It could be a series 

17 of factors that motivated the request for him to resign. 

19 asked to step aside when the first allegations came in 

20 from the family members; is that right? 

21 A. No. 

22 Q. He wasn't asked to step aside when the family 

23 members went back and expressed their displeasure orally 

24 to Father Molloy and Father Lynn about the length of time 

25 between their complaint and the evaluation, correct? 
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A. That's correct. 

1 

2 

J Q. He wasn't asked to step aside after the allegation 

4 came in from -- the additional allegation came in from 

5 

6 

7 

A. 

Q. 

is that correct? 

Correct. 

And only after the letter was written to you where 

8 there was a threat of a lawsuit was it that any action was 

9 taken asking Father Cudemo to step aside and not exercise 

10 his ministry pending the evaluation; is that a fair 

11 summary of the events with regard to Father Cudemo? 

12 

13 

A. 

Q. 

May I. 

If you can answer my question and then you can 

14 absolutely say whatever you want. 

15 Is that a fair summary of the time line with regard 

16 to Father Cudemo? 

17 A. Yes. But it doesn't mean that it was because of 

19 Q. Okay. Cardinal, at this point in time because it's 

20 now ten till four, and the jurors have posted some 

21 questions which we took while you were reading the 

22 documents during the break, so we're going to pose them to 

23 

24 

25 

you at this juncture. Okay. 

A. Yes. 

Q. The first question that the grand jurors wanted to 
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2 know was: Wh,lt is the Archdiocese doinq now with regard 

] to F(lther [3r:-(~l1ni1n, who's still curr:-ently in assignment at 

4 Resur:rection Parish'? 

5 A. [ don'!: know. ['m not the Ar:-chbishop. 

6 Q. Up until the point in time that you were the 

7 Archbishop, did you take any action with regard to Father 

8 Br:-ennan's assignment at Resurrection Parish? 

9 A. Not that I recall. 

10 Q. Now, the second question was that you as Cardinal, 

11 and recognizing the fact that you are no longer in that 

12 pOSiti~~, you're still a cardinal, but you're no longer in 

13 charge of the Archdiocese of Philadelphia, but at the time 
. 

14 th~t you were, you were the spiritual and moral leader of 

15 the Archdiocese, and the grand jurors were concerned about 

16 why it is with that being your duty, why you were so vague 

17 about the secret archive files and what was contained in 

19 you didn't demand that a summary of every priest that was 

20 up for the discussion at a personnel meeting be given to 

21 you prior to that meeting so you would have their 

22 background? 

23 A. That was the usual practice, that if a priest had 

24 something in the secret archives could you read that 

25 question again. Do you mind? 
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2 () . ['m not actually reading it. I wus kind of, but 

J basically, Cardinal, the grand jurors are correct when 

4 they say that when you were running the Archdiocese of 

5 Philadelphia, you were the spiritual and moral leader of 

6 the Archdiocese; is that right? 

7 

8 

A. 

Q. 

Yes. 

And you've told us that you didn't educate yourself 

9 personally as to the contents of the secret archive files 

10 that existed in the Archdiocese of Philadelphia; is that 

11 also correct? 

12 A. I didn't go in specifically and read them all. 

13 That's correct. 

14 Q. And we also had some testimony, we talked about the 

15 fact that there was Priest Personnel Board meetings where 

16 certain individuals were up for discussion about assuming 

17 different positions in the Archdiocese; is that right? 

19 Q. And the grand jurors wanted to know, those factors 

20 being true, why it is that you wouldn't have delegated to 

21 someone on your staff the job of going through summarizing 

22 the secret archive files and providing that to you so that 

23 you would have that information when you went to a Priest 

24 Personnel Board meeting? 

25 A. I -- forgive me, but if there were a candidate that 
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2 was belnq propusp.d [or ,1[1 clssiqnlll[!nt ilnd the Ser.retary of 

3 the Clergy wouLd look at the s!'~cr(~t archives Llnd find 

4 something in there, that would have been brought to my 

5 attention ordinarily. 

6 Q. So if that was the ordinary way, I guess the 

7 question then 

8 A. It wouldn't have been -- ordinarily, it wouldn't 

9 have been raised at the Personnel Board meeting because it 

10 was confidential. 

11 So if that was the ordinary way that things 

12 happened, then can we assume from that answer, Cardinal, 

13 that you were made aware of the three incidents that were 

14 in Father Cudemo's file before he was discussed for being 

15 appointed as a pastor? 

16 A. Forgive me. I say it would have been brought to my 

17 attention, you know, if they felt it was something 

~ ..m18 Hug 19n rfl cant forthea~ntlllent: ~ and ·Hreys~Ei lr~rrt==· ~=. ="~i""I""~f~·· = 

19 other words, they would want to make a judgment on the 

20 appointment and ask my advice. 

21 In this case, I don't recall that before the 

22 appointment of Father Cudemo, that matters from the 

23 that these allegations were brought to my attention, but 

24 it would -- ordinarily, I have to leave it to the judgment 

25 of the Secretary for the Clergy to say is this something 
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2 that has to be brought to me beforo the appointment to a 

J particular office. 

4 But I don't recall that was brought to my 

5 attention, because I don't know whether they felt what 

6 their judgment was about the allegations. 

7 I also cannot -- I don't know whether or not they 

8 

9 

10 

themselves looked at the secret archives. 

know. I have no recollection. 

Q. Now, you've testified on numerous occasions 

11 throughout this last day or so that you relied 

12 tremendously on the discretion and abilities of your 

13 Secretary of the Clergy; is that right? 

14 

15 

A. 

Q. 

Yes. 

And that you basically relegated a lot of the 

16 responsibility to that individual? 

17 A. Yes . 

Hl .. +1. ... . ··And-the .. gr.a.nd .. ju.rDLs.wanted.t,(L.knoW'. that .gJ ven."t ben 

19 number of times that that was the answer, exactly what 

20 role did you have in this issue of Clergy sexual abuse if 

21 everything, according to you, was relegated to the 

22 Secretary of Clergy? 

23 A. They handled the specifics of interviewing, of 

24 listening to allegations, that when victims, alleged 

25 victims came in, it was my responsibility -- and whatever 
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J 'l'h(~y WI)lll.d mClk~} recommendations on what rlctions 

4 should be tr.1kf-}n. 'j'hc-;y wou ld Eo llow thr-ough on an 

5 investiqativ~ phClse. '1' hey wou 1 d keep me they wouldn't 

6 every drlY Lnfor-m Ille, hut they would i.nform me of 

7 significant steps in the investigation and then the final 

8 recommendation. 

9 Also, it was naturally -- was my responsibility 

10 to -- when we had to set up the policy, to approve the 

11 policy on how to handle these cases. 

12 Q. So then you were apprised on a continuing basis as 

13 to the nature of allegations, the specifics of the 

14 allegations and the severity of the allegations? 

15 A. When you say specifics, it may not be all of them. 

16 Those that they felt were sufficient. 

17 Q. And certainly the people on your staff would have 

19 significant, the age of the victim that would have been in 

20 question, the nature of the allegations, the past history 

21 of the priest? 

22 A. I have to presume that they would give me that 

23 which was significant. 

24 Q. Well, you would agree that those factors that I 

25 just listed out would be Significant, correct? 
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They sound reasonable. 

Okay. Now, you indicated, and if I'm wrong, please 

4 correct me, that you believe, even sitting here in 2003, 

5 that the situation, the information that you know at this 

6 juncture with regard to Father Cudemo, that it was handled 

7 properly; is that right? 

8 

9 

A. 

Q. 

It was handled competently, yes. 

Okay. And that you would be comfortable if it was 

10 handled in the exact same way today in 2003? 

11 A. 

12 way. 

13 

14 

Q. 

A. 

15 today. 

I said that what they did was done in a competent 

And you would be comfortable if that situation -­

I don't know what information would be presented 

16 Q. If the situation that we know about Father Cudemo 

17 were presented today, would you be comfortable with the 

19 A. If my staff handled it in the same way, I repeat 

20 that what they did then was handled in a competent way. 

21 Q. And you would agree that the way that it was 

22 handled would have been inconsistent with the norms that 

23 were passed in 2002; is that right? 

24 

25 

A. 

Q. 

What norms? 

The norms from· Dallas, the Dallas charter? 
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mAon, thr1t YOll hi1V'~ to Sily which norms ore 

J you talkinq ohout? 

4 Q. The way that an investigation is to be conducted 

5 when an allegation of sexual abuse comes In. 

6 A. Well, the norms made it dlffer-ent, so it would be 

7 handled differently today, so we have ilLreildy changed the 

8 process, procedure in handling investigations in 

9 accordance with the norms. 

10 Q. And it was changed because it was determined that 

11 the way things were being handled was not as responsibly 

12 as it should have been handled; is that fair to say or no? 

13 

14 

15 

16 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

That's your judgment. 

Is that fair to say? 

No. 

Okay. Now, the grand jurors had a question about 

17 how many sexual allegations, allegations of sexual abuse 

cl-% - -ha"'V'ecto--De- maGe- .fH~-f-{)£.o- ---S4i)m.om aG=t;;.,.t--&Ris-taken-rube-t-o-re- _ am --

19 priest is asked to remove himself from assignment? 

20 

21 

22 

A. 

Q. 

A. 

Could I please react to that first. 

Sure. 

There are several questions involved in that. 

23 other words, how many allegations must be made before 

In 

24 action is taken, and then it's added on, you know, before 

25 a priest has to be removed. There's several questions in 
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2 the:! rt'} • 

. 3 The policy is and has been that when an allegation 

4 comes in, that action is taken as quickly as possible. 

5 The policy is that a victim comes in, an accuser comes in 

6 or makes an appointment, they are to be seen as quickly as 

7 possible, and this is what we did do. 

8 And it's done today with a different approach. 

9 it's a social worker, but then with the Secretary for the 

10 Clergy. 

11 And secondly, that the priest -- the accused is 

12 called in as quickly as possible. If in that interview 

13 with the priest the allegation seems credible, then as 

14 quickly as possible he is sent for evaluation --

IS psychological evaluation. 

16 And also then there are other factors as far as 

17 offering to the victim, you know, psychological 

+8 ... ·e Ot'tfiS"e 1 in~:h ~~itUoa~ouns Blingand SOD D" gIld thg..t .. ~I'le .. 

19 are to conform -- also part of the obligation to conform 

20 with all the requirements of civil law. That was done 

21 then. 

22 That's what's required today, but with different 

23 approach as far as who handles the immediate 

24 investigation; but we do handle them as quickly as 

25 possible, and you don't have to wait for several 
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2 allegations. 

3 

4 

One, it must be the first allegation sufficient to 

trigger the response. If there's an admission on the part 

5 of the priest of the sexual abuse, then he is removed 

6 immediately. 

7 Q. Cardinal, do you yourself keep any personal files 

8 with regard to priests that have sexual abuse of minors --

9 

10 

11 

12 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I did not. 

-- or did you? 

I did not. 

When you would get information with regard to like 

13 the investigation of Father Cudemo, did you keep any 

14 personal diary as to that investigation or what was being 

15 done? 

16 

17 

A. 

Q. 

I did not. 

It seems to the grand jurors, Cardinal, that the 

1 8 . . rig ht: sand u PF@"t; CcQ"t; ion .. o.f~~ chi ld r.€' n .. 0 f th.<:; ... 11rclldi 0 c:: e s e 

19 of Philadelphia are considered less seriously than the 

20 rights and protections of the priests. 

21 Would you agree with that? 

22 

23 

A. 

Q. 

No. 

Do you think that the rights and the protection of 

24 the children of the parish of Saint Callistus were given a 

25 higher priority than the rights and the protection of 
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3 A . W h (~ n Y () II ~:; i1 Y t hat, w hat - - I' m not f 0 110 win g . 

4 Wf.·~ you know, we certainly wouldn't didn't think we 

5 were c~cating a serious danger. I mean, the protection of 

6 children is always our highest priority. 

7 BY MR. SPADE: 

8 Q. To keep a man that had about eight allegations in 

9 the file going back twenty years of having sex with 

10 teenage girls, to keep him after he's agreed to an 

11 evaluation, to not move him immediately to Villa Saint 

12 Joseph or to a his sister's house or to any other place 

13 where there aren't children available to him or teenagers 

14 available to him, but to keep him in Saint Callistus for 

15 approximately two months, that's the question. 

16 Was the priority of the teenagers and the children 

17 of that parish taken into account adequately by that 

19 A. I have to say we did everything possible to protect 

20 the children. 

21 Q. So it wasn't possible to take him out immediately 

22 and put him in Villa Saint Joseph, for instance? 

23 A. It was very difficult to arrange an evaluation that 

24 quickly. 

25 Q. No. No. I don't mean Villa Saint John Vianney. I 
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2 mean the retirement home that the Archdiocese owns. 

3 You couldn't have taken him out immediately on 

4 October 2, 1991, and put him in Villa Saint Joseph? 

5 A. We had -- as I said before, we take someone out 

6 immediately if there is an admission on the part of the 

7 accused or certainly sufficient evidence that he's guilty. 

8 As you have said, these were allegations. He was 

9 denying them. 

10 BY MS. McCARTNEY: 

11 

12 

13 

14 

Q. Cardinal, you have in the --

MR. SPADE: Let me just ask one last 

question. 

MS. McCARTNEY: Go ahead. 

15 BY MR. SPADE: 

16 Q. You explained your criteria for taking him out, but 

17 that wasn't my question. 

19 would it have been possible, to take him out on October 2, 

20 1991, and put him in Villa Saint Joseph? Not what your 

21 criteria were for doing it, would it have been possible to 

22 do that? 

You mean theoretically? 23 

24 

25 

A. 

Q. Yes, theoretically. Would it have been possible? 

Could you have said to Father Cudemo: We're moving you 
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2 illlrtll!dicltfdy LlJ Vil!.a Saint .Josl''!ph? 

:3 

4 

A. 

(? 

( N () C (! S po n s C!. ) 

DLd yOIl hilVO ttH~ p()\v8r to do that i1S the 

5 Archbi.shop'? 

155 

6 A. I it would have -- 1 ItJould have had -- I don't 

7 know if I wO\lld have had the authority on --- at that time 

8 to do it \Vithout sufficient evidence. 

9 I mei1n, I can say anything, but if I don't -- don't 

10 have the authority, that is, the sufficient evidence, then 

11 him acting improperly 

12 BY MS. McCARTNEY: 

13 Q. Cardinal, in the case of Father Cudemo, when he was 

14 asked on your behalf the Archbishop thinks it's best that 

15 you leave Saint Callistus and not exercise your faculties 

16 until you get the evaluation, he complied with that 

17 request; is that right? 

19 Q. He complied with it based upon the memo that you 

20 read from November 11; is that right? 

21 

22 

A. 

Q. 

(No response.) 

You didn't have to initiate a canonical process to 

23 do that, correct? 

24 

25 

A. 

Q. 

Yes. 

At some point in time after you got that letter 
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2 fLO III t-. h (~ v Let i 111 S w her e the y s aid we mig h t h a vet 0 

J institute a lawsuit, you then called up or had a 

4 conversation with Monsignor Molloy and Father Lynn. 

5 You said: Talk to Father Cudemo. Tell him I want 

6 him out of the parish. Tell him I want him out of the 

7 parish because it's good for him and it's good for the 

8 Church and going to lessen the damage that the Archdiocese 

9 may face if he doesn't leave. 

10 And you know what? They called him in. They had 

11 that conversation with him, and he left Saint Callistus 

12 pending the evaluation at Saint John's. 

13 That's what happened in Father Cudemo's case, 

14 correct, Cardinal? 

15 A. When my Secretary for the Clergy brought in a 

16 recommendation to me, they felt at that time it was one of 

17 the reasons for authorizing me to remove someone for the 

=~~+8~~Ud good ~ G~f ~~t;heuehl:1rch ,and~theyGam-e~ Ht'0 ~ th·a~t~· .. ·€l·Qn€ll.usiQ~T1,mioS~ 

19 what I feel very stronglYr that at that point they said it 

20 reached a certain point where the Church could be 

21 jeopardized, the good of the Church, and they felt that 

22 sufficient reason now to remove him. 

23 Q. My point is this, Cardinal: That you didn't have 

24 to remove him with any type of a canonical process --

25 A. No. 
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Q. - l. h <I t yo 11 h tl V t; t () S how j II S t C i1 II S (~ for it? 

1 

2 

j o n Nov f-~ m b e r 1 1, w hen t hat me f} tin q w i1 S E ina 11 y had, 

4 after the pleas from the victims and all those other 

5 factors that I told you about, Ftlther Cudemo was asked 

6 he was asked to just remove himself and not exercise his 

7 faculties, and he agreed with that; is that right? 

8 

9 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Having a yes to that question, Cardinal, 

10 that could have been done back in September when the 

11 allegations from the family members first came to the 

12 

13 

Archdiocese' attention. I'm not asking you to speculate 

as to whether he would do it. It could have been asked, 

14 correct? 

15 

16 

A. 

Q. 

May I. 

Just answer my question, Cardinal. 

17 been asked of him; is that right? 

It could have 

19 explained before to the previous question, that I would 

20 need evidence in order to ask someone to step down. 

21 The Secretary for the Clergy at that time, as you 

22 recall, said there was insufficient evidence to ask him to 

23 resign. 

At this point when he was asked, it was felt by the 24 

25 Secretary of the Clergy, and this is my I'm presuming 
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2 this from their recommendation, that it had reached that 

J point that the good of the Church, and that's a just 

4 cause, common good of the Church now was in danger, and 

5 therefore there was sufficient evidence authorizing me to 

6 ask him to remove himself. 

7 BY MR. GALLAGHER: 

8 Q. When you say the common good of the Church, does 

9 that also include the children at Saint Callistus? 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

That's part of it. 

What is the other part of it? 

Oh, there's so much. There is the possible 

scandal. So many factors enter in. 

Q. So it wasn't until there was possible scandal that 

15 you removed the guy? 

16 A. I didn't say that. It was also the good of the 

17 children, the whole accumulation of all that had happened. 

19 BY MS. McCARTNEY: 

20 Q. Now, Cardinal, are you aware of the fact that the 

21 information that's come before this grand jury is that 

22 there are many priests that have abused children in the 

23 Archdiocese of Philadelphia, that do so and in abusing 

24 them tell them that the abuse is okay because it's okay 

25 with God? 
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A. (No response.) 

1 

2 

3 Q. Are you aware that many abusers have said that to 

4 their victims? 

5 

6 

A. 

the 

I am not, except what I have read in here, some of 

you know, the statements made here on the part of 

7 Father Cudemo seems to be, if .it's true, that he's using 

8 that in an indirect way. 

9 Q. Do you have any idea what kind of an effect that 

10 would have on a child to hear that? 

11 

12 

A. 

Q. 

It would be horrible. 

Now, have you had any conversations with either the 

13 Pope or any Vatican official about the situation of clergy 

14 sexual abuse in Philadelphia, clergy sexual abuse of 

15 minors in Philadelphia? 

16 

17 

A. In April of 2002, all the cardinals were called to 

Rome on the issue of sexual abuse of minors. You may 

~~~IiY'~~c a-'i'li~=g=et- . a· lei;metpu.blicity, .. and!.h ere~n.'t frq n:k 

19 discussion of the whole issue before the top authorities 

20 of the Courier of the Vatican. 

21 I'm sure all of us had discussions with, you know, 

22 not in an official matter, but just in conversation on 

23 this issue. So they are very much aware of the complexity 

24 and the seriousness of it. 

25 Q. Now, Cardinal, you -- and I guess we just want to 
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2 be CJJ!dC about this. You had ~ policy in the Archdiocese 

] that you wilnt(~d to know Light away about an allegation of 

4 sexual abuse oE children by a priest; is that right? 

5 A. When YOll say riqht away.' I say any kind of abuse 

6 that took place of a child, it is expected that they 

7 inform me as quickly as possible. 

8 Q. Well, there would be -- I mean, pending your being, 

9 you know, out of the country, that would happen very 

10 expeditiously; is that right? 

11 

12 

A. 

Q. 

Yes. Ordinarily it would. Yes. 

NOW, we talked a little bit before about the fact 

13 that there was a policy not written down but certainly 

14 known by your staff that you don't surprise me; is that 

15 right? 

16 A. I don't know if I used that expression, and I may 

17 have. 

19 A. In other words, I don't want to read something in 

20 the papers. 

21 

22 

23 

Q. 

A. 

Q. 

Okay. 

You know. 

Are you at all surprised by what you've read in the 

24 Cudemo file? 

25 A. A lot of it I -- I did not recollect at all, and I 
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2 Llllnk a lut of it surprised me, yes. 

3 Q. Now, you are aware of the experts in the field of 

4 psychology that talk about the fact that pedophilia is not 

5 a curable disease? 

6 

7 

8 

9 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Is not an incurable? 

Is not a curable diseases. 

Is not a curable? I have read that. 

And having had that information available' to you, 

10 can you explain to us why you thought it was significant 

11 in Father Cudemo's case that there was a twelve-year gap 

12 

13 

14 

15 

16 

between the allegation that 

incidents that were related by 

the 

n 1991? 

A. I never knew that Father Cudemo was a pedophile. 

MS. McCARTNEY: Okay. You want to ask 

your question. 

17 BY MR. SPADE: 

19 you, one in particular, is: You're of course familiar 

20 with the gospels of Matthew, Mark, Luke and John? 

21 

22 

23 

A. 

Q. 

A. 

(No response.) 

Yes, of course? 

I'd say yes, I am familiar. Yes. I don't have 

24 them memorized. 

25 Q. I'm sorry to ask such an obvious question, but it's 
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2 a question that we'~e posing on behalE oE the jurors; and 

3 you of course believe the gospels of both Matthew, Mark, 

4 Luke and John, correct? 

5 

6 

A. 

Q. 

Yes. 

And you of course know much more about this than I 

7 do or any of the jurors, but it's the jurors' 

8 understanding that the gospels of Matthew, Mark, Luke and 

9 John were written many years after the actual events that 

10 occurred in those gospels, correct? 

11 

12 

A. 

Q. 

Yes. 

In some cases up to a hundred years after the 

13 events that were documented, is that correct, give or take 

14 a few years? 

15 

16 

17 

A. 

Q. 

A. 

Close, it would take twenty, thirty years. 

So in some cases it was seventy years? 

Yes. 

19 documented in those gospels is then of course based on 

20 secondhand information, correct? That's secondhand 

21 information? 

22 

23 

A. 

Q. 

Not all of them. Some were firsthand. 

Okay. But a lot of it, a lot of what is attributed 

24 to Jesus Christ in both words and actions was secondhand 

25 information as documented in those gospels, correct? 
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2 A •. [ don't know what you mean. If we're getting into 

3 scripture, what do you mean by secondhand? It was the 

4 actual writers themselves or the apostles, you know, who 

5 gave that information. 

6 Q. Right. But the people that wrote the gospels were 

7 not the actual ones themselves that observed it; they were 

8 told by people who observed it at the time, correct? 

9 A. Some of them were observers. 

10 Q. And some were not? 

11 A .. Some were not. 

12 Q. Okay. So some of it was based on secondhand 

13 information. 

14 

15 

16 

17 

The question that the jurors have is: Going back 

to the Cudemo file and the allegation that was made in 
Denl~('" 

1977 by';l IS 'RI- ::'.;,mother that Father Cudemo 
was having sex with". ~"~ -: I who was a fifteen year 

~_u~-(JTCf eardTTIo-rDuugherty student=CFt:-- -the--t+lfte,- -whe-n-. ~-""="--=~ 

19 presented that allegation to you and you looked 

20 at it, you indicated that you would not find it credible 

21 because it was based on secondhand information; and the 

22 question that the jurors have is: What's the difference 

23 between the credibility of that secondhand information and 

24 the credibility of the information that's contained in the 

25 gospels? 
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2 A. May I make two statements. 

Q. Why do you judge the credibility of those two 

4 accounts differently? 

5 A. First of all, you said that because I said, because 

6 secondhand information was not credible. I didn't say --

7 I didn't say that. 

8 I said it doesn't have the same level of 

9 credibility as firsthand information, so it has value in 

10 itself, but not as much value as, and that's true in any 

11 trial, too, you know, that 

12 Now, if you want me to give a theological 

13 discussion 

14 Q. No. You can answer the question any way that you 

15 want. I'm not telling you how to answer it. 

16 A. The difference between that and the gospel is very 

17 simple, that when you have secondhand information in the 

19 Remember you have to be a member of the faith, in 

20 other words, to understand what I'm about to say. All 

21 scripture is revealed by God himself. God doesn't reveal 

22 all human second information, secondhand information. 

23 The gospels, and this is a matter of faith, that 

24 you must believe that all the scriptures are revealed by 

25 God through a human instrument. 
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2 [t dOI-:s !lot Illl,dll LlliIt (;od dl<:ti1tc,s, you know, 

3 Matthew, Mark, Luke or .John or i1ny of the old testament, 

4 but that the wLiters ace inspired by God that they cannot 

5 make i1 mistake when they write thi1t what they -- that what 

6 they say is true. So it has truth. It has divine truth. 

7 We cannot take that and apply that to secondhand human 

8 witnesses. 

9 Q. Okay. 

10 BY MR. GALLAGHER: 

11 Q. How many witnesses would it take for you to believe 

12 after 1991 that Cudemo was a pedophile? 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. I would need the decision of a psychiatrist. 

MR. GALLAGHER: Thank you. 

MR. SPADE: Could the foreperson advise 

the Cardinal of his continuing obligation please. 

GRAND JURY FOREPERSON: Cardinal 

subpoena is a continuing one. That means should 

the jury desire further evidence and/or testimony 

from you, you will be notified to appear before 

this grand jury by mail, phone or through your 

attorney, if you have one. 

Do you understand that? 

THE WITNESS: Thank you. 
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14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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GRAND JURY FOREPERSON: Thank you. 

THE WITNESS: Good night. 

GRAND JURY FOREPERSON: Good afternoon. 

MR. SPADE: Thank you, Cardinal. 

THE WITNESS: Thank you very much. 

MR. GALLAGHER: May the record reflect 

it's four nineteen and today's proceedings are 

concluded. 

(Witness excused.) 

(Hearing concluded.) 
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2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

] 4 

15 Mr~ . 

1 6 Q. 

j 7 1\. 

2 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

{VIR. SPADE: Okay. We're back on the 

record. It's Thursday, January 29, 11:07 A.M. 

And how many jurors do we have present? 

GRAND JURY SECRETARY: Ii .Jlr.·.if.IIJ'lnUmD.i1$h 

.m, &ftlUJII. ft_ ........ 1 ... 

lVIR. S P AD E : 

The Commonwealth has recalled Anthony 

Cardinal Bevilacqua as a witness. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA, 

having been previously Svlorn, 'rJas examined and 

testifjed as follows: 

SPADE: 

Good morning, Cardinal. H 0 vJ are you? 

Good morning. How are you? 

1 9 H (j Tl 0 r <'1 b 1 e G IrJ end 0 1 Y n B rig h ton 0 e c en! be r 4; i s t hat. cor r P. c t ? 

20 

21 

22 

,.) L 
..... J 

1\. 

Q. 

1\. 

(,1. 

1\. 

I appeared before her. Yes. 

1\ n cI ;-; he e :-: p 1 a i n P. d 1. 0 yo 1I fl t t h r!t. t i 1lI (' Y () U r' r j 9 h L s ? 

Y('S. 

l\ II d Y () U U n de r s tan d t h f'11\ n () Itl . .' 
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2 A. Yes. 

Q. And one of your rights is that you can have a 

4 lawyer present with you; is that correct? 

5 A. Yes. 

6 Q. Okay. And you do in fact have your lawyer present? 

7 A. Yes. 

8 MR. SPADE: Counsel, could you identify 

9 yourself for the record. 

10 MR. HODGSON: Yes. My name is Clark 

11 Hodgson. I practice with the law firm of Stradley, 

12 Ronan, Stevens and Young her:e in Philadelphia, and 

13 I represent Cardinal Bevilacqua. 

14 MR. SPADE: Okay. 

15 BY MR. SPADE: 

J 6 Q. And, Cardinal, just for th~ record I'm sure that 

17 your counsel made you aware, but on Janllarv 12 of 2004 our 

19 indicating which file::; ,vB wou]d t'0. taJking about today and 

2 ] due u rn f' n t :; Ll,;, t W (! I." nul d h {' 1 () () k i [\ lJ ,'It; j s 1 hilt cor r e c t ? 

1\. 

v. 

2.1 1\. did. 

1\ 11 d v] (~ d j d til il t rI~; i 1 c" 1I r L C' s Y L u y () 1I i1 n d 
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2 also in an effort to speed this process along. 

A. Yes. 

4 Q. Okay. Now, Cardinal, the first group of documents 

5 that we're going to be looking at, J put them in front of 

6 you, and I'm going to just go with a group of documents, 

7 GJ-II02, GJ-ll1, GJ-I099, GJ-I097; and again, Cardinal, 

8 these are marked -- I'm sorry. Flip over the first two, 

9 the first two exhibits. 

IO No'vV, cJ I) you h a ve G J - 1 1 0 2 i. n fro n t 0 f you the r e ? 

11 In the upper right-hand corne.c. 

] 2 HR. HODGSON: 

1 -, _ J THE WITNESS; Yes. 

14 BY MR. SPADE: 

15 Q. Okay. And I'm not going to refer you to these 

J.6 individual documents, Cardinal. I'm jusL stating for the 

]7 record which ones we're going to Le discussjng fJrst. 

19 A. Yes. 

20 Q. Ten ninety-seven, eleven huncJrcd, t.en nincty-eiqht, 

2 ] (~ 1 eVE! n .. 0 .. 0 n <:', G J - 1 J ] ,on e f 0 U r l. ,,~ r 1\, 0 n (~ f i f tee n, and 

22 f::l.~ven··o· thr.ee. 

23 No\v, C"!Cdi.l~.'\l/. Lhf"!rc! mi1Y 11.' ,\ (·C't:i'J(~ dOclllllf~nLs ill 

7 4 t h iJ t fir s t p i 1 (~ t h <1 tId i d n ' l. n ~ I (' r l ( I, t. 1I t (j q cd TI, J' m TI 0 t 

l'nt illsl 
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2 putting on record the ones that we're going to refer to; 

3 and if you need to look at any of the particular documents 

4 to refresh your memory or to follow up along something 

5 that I said, I can refer you to specific documents. 

6 A. I can't say I remember everything I read. 

7 Q. No, I understand. I understand. 

8 Cardinal, this group of documents establishes 

9 that well, back in the fall of 1991, let me first ask 

10 you, do you have any memory of an investigation that was 

11 

12 

13 

14 

15 

17 

19 

conducted by the Archdiocese into a seminnrian by the name 

Ilm~~~_ 
of ani. ,I~"? 
A. I had a vague memory of it, but then this refreshed 

it. The documents did. 

Q. Okay. So looking at the documents refreshed your 

A. Yes. 

I 
.... ~;-' : .. ~ . .,:-,. .. '-. . - ~ 

f " "'., .. 
were that he had engaged in homosexuaJ 

2 0 act j v j t y a t. the s em ina r y and had m n d R C e r't a ins tat e men 1. s 

2 1 all I \ f~ ::-; ern ina r y t hat \oJ ere calI e din t 0 que s 'l ion? 

22 1\. Yes. 

23 

24 t \ c: J \ d " j (' J' (; J 

•••••• W <'1 S h r (lLJ qh t toy () u rat, ten t jon by IvIo n s j q nor 
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2 Daniel Murray? 

3 A. Yes. 

4 Q. And he was the dean of the semin?ry at that time? 

5 A. Yes. 

6 Q. Okay. And, Cardinal, do you remember what your 

7 response was when this was brought to your attention by 

8 Monsignor Murray? 

9 A. Well, an investigation was carried out. 

10 Q. Okay. And who did you delegate to conduct this 

11 investigation? 

12 If I recall, it was Monsignor Molloy, who was the 

13 Vicar for Administration office. 

14 Q. Okay. And do you also remember giving at that time 

15 Monsignor Cullen any responsibility in the investigation? 

16 A. Well, he would oversee it, you know. 

17 Q. He was to 0verSAP the inv0stigatl0n? 

19 Q. Okay. And fvlonsignor fvlol Loy repnrtp.d directly to 

20M 0 f} s i q r. 'J r C 1I 1 J e n C:I t til () t t j m e f r: () r r I" r I ';' 

2 1 l\ . C()!.-rf~ct . 

22 (! . 

23 

24 •• "JII,. ,1 I ) (~<J ( ~ d i\{'! j vi! i (. !.; i:! I I\(· ~~ ( . mil! <1 r y, t il il t j! 

25 
T LMM.\l''''"'-IMIL 

. cam f.' l () .1 i q II L t h a WA&TFFR~.'l 'I. I f r- ( \ \11 t I \! ~ Lj nlf, t hi) t. he 
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2 was eleven years old until approximately his second year 

3 in the seminary at Saint Charles, had been sexually abused 

4 by a priest by the name of Stanley Gana? 

5 A. It was brought out in these records. 

6 Q. Okay. 

7 A. That there was accusations made. 

8 Q. Okay. 

9 A. That Father Gana had abused hi.m. 

10 C! . Okay. Now, do you have a specific memory going 

11 back to the fall of '91 of learning tha~ an allegation had 

12 bepn brought to your attention that Father Gana had abused 

13 •• 1 •• 

14 A. I can't recall that until I read this, you know. 

15 IL's hard for me to recall that. 

16 Q. Okay. But looking at the document refreshed your 

17 mpmory? 

19 Q. Okay. And, sir, do you remember that the 

20 al1~~gaLions came to light, that il VIas l>rnught. to 

2 1 H(ln::;ignor Holloy's attention and Monsignor Cullen's 

aLtcnl:ion I,,··l.' ~.~~.·""""II. t. haL" ~II It a d to], d so m (~ 0 the r-

(In'l~ 

25 1\. 
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2 Q. 4filIti:J7.J!illlllttf That Father Gana s exua 11 y abu sed him 

3 when he was eleven years old? 

4 A. I saw that in here very cl.early. 

5 Q. OY.:ay. And did you also see in the documents that a 

6 priest of the Archdiocese by the name of 

7 ~..,~ had a 1so reported to Mons ignor rJIurray tha t h~ 
11 

8 knew that Stanley Gana had abused ? 

9 A. I recall reading that in the documents. 

10 Q. Okay. As a result of lookjng at these documents, 

11 do you have a memory of learning that at that time in the 

12 fall af 1991? 

] 3 l\. From readinq these documpnts, I you know, it 

14 brought back the memory, but some of this was not always 

15 given to me while it was going on. 

16 Q. Okay. 

17 A. S 0 S (l m e 0 f t his ~J a sac t II ;1 J 1 Y n e \J tom e . 

19 roported to fvlonsignor tvlolJoy that h(~ found the seminarians 

20 t () he C J: E~ cJ j h J (!, 1. haL j:-;, ~ .... 

2 ] 

2 J ~; h;1 t- f • ( I VJ i t I, 1 It (. 11\ t It ;1 I. F il L II (~I' G :\ n .\ It i 1 (i i1 I ) LJ !'-; \~ d h i III ';' 

24 1\. 

(I k.\ V . i 1I !-; t II r j (~ fly , 
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2 C 0 U 1 ("1 ~r .~ 11 1 0 0 k t 0 tr! a r d 5 the b a c: k 0 f t_ hat f j r oS' t set 0 f 

3 documents, GJ-115, which is a December 19, 1991, memo to 

4 the file from Reverend William J. Lynn? 

5 A. G.]-lIS? 

6 Q. G,] -115. Cor rec t_ • Grand jury one fifteen. The 

7 marking is in the top right-hand corner of the document. 

8 I think you're too far into it. It's about the tenth 

9 document from the top. 

10 A. I have that. 

11 Q. Okay. So just referring to the third full 

12 paragraph of that document -- and again, this is a memo 

13 from Father Lynn to the file regarding an interview that 

14 he had had with Monsignor Murray. 

15 In the third paragraph, F~ther Lynn writes: "DAM, " 

16 referring' to ~'Ionsignor ~Iurray, "stated that he wanted t~o 

17 

19 

20 

share something with us in the beginning. DAM helps on 

I 

is involved 

told DAtvI thaL 

1iMJl'IA 
and "IMP. vlo u 1 cI 

Fat her ~) tan 1 e y G a n ,1 

re fer 1'.0 .1~;iI1 
2 1 7 ' __ '1; ] s t hat rig h t Car din a. 1 '? 

22 A. Yes. 

(J . o k i'1 Y . " I ~ 0. a 1 sot old D l\ HIll en' 5 :-; il fl Y VJ It c r (~ t r O!ll 

I. 
La ninE:' priests jnvolvccl VJit.11 .~ 24 I (111 r-

2') ~;uirl things such a.s who do YOll think helps hint afford iI 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 BMW or pays for all his trips? did not 

3 give DAM any other names. DAM has a concern that Father 

4 Gana has invited other seminarians to his rectory 

5 recently." 

6 Cardinal, what I wanted to ask you is: When you 

7 reviewed this document in the last couple of weeks, did 

8 that refresh your memory as to these allegations that 

9 

10 of Father Gana 

made, specifically about 

being involved with -- I'm 

the allegations 

l'Wim .. 
sorry - - J •• , .. :a 

11 • IlitM& be i ng invo l'led with anywhere from f ou r to ni ne 

1 '1 
.L "-

, ") 
.t,J 

prieSLs? 

A . It doesn't refresh my memory in the sense that I 

14 may have had a memory of this, that this material was 

15 actually shown to me. 

16 Q. Okay. 

J 7 A. Bul I read thi s material. 

19 A. No. 

20 Q. of 'dorryjfl9 about that;' Okay. 

21 (:ardini'l] I js jt. true that jn your relatjonship with 

2 2 f\'! (J 1\ :; j C:Pl (l r C u J 1 e TI Cl II d t. 11 ! ~ n 1 a t E~ r D j s h CJ [l CuI 1 e 11 I and J' III not 

2\ ~; i1 Y j 1\ q L h cit the s (~ w':: ret It (~ (! x act. w 0 r d f~, but. ear 1 yon j n 

2 ~J i!!le! ll)1 L hilt YI.IU nlt'a n \ 11 r i nil U) lilY ':ll Lpn l i. on a 11. fit;) j (l)-



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 things that you know could cause problems for the 

3 Archdiocese? 

4 A. I don't recall saying that, but if I did say it, 

5 probably that's what it refers to, being major things. 

6 Q. Okay. So it's accurate th~n that you made 

7 MonSignor of Cullen aware from the beginning that you 

8 wanted him to keep you informed about major problems --

9 A. 

Q. 

Yes. 

-- or issues within the Archdiocese? Okay. 

11 

10 

11 And "dould an allegation that a seminarian at Saint 

12 Charles Seminary was involved with four to nine priests in 

13 sexual relationships, would that be something that would 

14 fit your criteria of something major, that you would want 

15 to be informed of? 

16 

17 Q. 

Oh, I would think so. 

Okay. So is it likely then, sir, that at that time 

19 attention? 

20 A. I can't say that because I cannot sny that this was 

21 brought. to the attention of Monsifjnor Cullen. 

22 

23 

24 

Q. 

A. 

Q. 

OkAY· 

'I'hj s les t imnny. 

Okay. Do you knnw whntlll:!r Iv;(j!l~: i ']1\(\1 eu]] 1:'1\ qavr_' 

25 the samf~ djreclivl~ to MOTlsjgnors Mo]loy and Lynn, that h!-! 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 wante0 them to inform him of all major problems or issues 

3 in the Archdiocese? 

4 A. I do not. 

5 Q. Okay. 

6 BY MS. McCARTNEY: 

7 o· Cardinal, if the Secretary for Clergy, the person 

8 that was the author of this memo, if they were doing their 

9 job competently, would that be information that they would 

1 0 h a v e 5 h are rj \.! i t h [vI 0 n s i g nor C u 11 en, g i v e nth e mag nit u d e 0 f 

11 t.he informati.on that was given to them? 

] 2 A. I can jus t say I hop e the y vI 0 11 1 d h :'1 V e c:I 0 net hat .. 

13 () . So in your estimation, this information is of a 

14 serious nature and information that, if the Secretary oJ: 

15 Clergy ,-len:: doing their job properly, should have beeTl 

16 t, r 0 U fJ h t t () the a to ten t ion 0 f Mo n s i g nor C tl 11 e!1, \1 h (l the T\ 

J7 WOlllrl hav0 been vested with the responsihility of hrinqing 

1 9 A. I don' t k now w hat his - - you k n 0 vI • 

20 u· I'm not asking you, Cardin;}J., jf it happened. 1 'm 

:.: 1 II ::; j.. i It q Y I 1 IJ 

22 1\ . 'I'1t'~r(~ \vf~re several phrClsPs to your quc!:-.Lion. 

23 (lk.\ Y . If your Secn:tary of C.lf!rqy vJ('n~ cloiTlq th(~ir 

24 .i (Ii) I' r ( , I )I , r ] Y d it (\ t I: (\ Y )"C} (- P i v e cl 1. It ".' i II I (, nil it 1 i (Ill W II i (" 1\ j
o (. 

0' 
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2 the attention of Monsignor Cullen? 

I can't speak for them, honestly. 3 

4 

A. 

Q. I'm not asking you, Cardinal, to say whether or not 

5 they did it, because you can't speak to that, but in your 

6 mj.nd, in the way that the Archdiocese ran, if it was 

7 running effectively and this information came to your 

8 Secretary of Clergy, should they have passed that on to 

9 Monsignor Cullen? 

LO A. All I can say, I would have hoped they did pass it 

11 on. 

12 Q. Okay. And you would have hoped that because that 

13 would have been the type of information that should have 

14 been passed on, correct? 

15 A. Ordinarily yes. 

16 Q. Okay. And again, if that information had been 

]7 passed on to MonSignor Cullen, you would have hoped that 

19 

20 

A. I don't know if he would have done it right away. 

He nltly want to say where are the names? There's nothing 

21 else giveJl except Lhtlt ullegat.ioTl, and jt's really -- you 

23 Q. But. ol some point jn timp, Cardil!al, that 

24 jnto!:Illtltjofl, jf th(~ org.)nj~·.ilLiI)JlitJ r~tructurc! was workinCj 

2 5 t lw 1r-1 a y t hat. y n II II a d f' n v j ~; ion e d j I w () r kin q, j L w 0 u 1 d h a v c 
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2 made its way to you, given in the serious nature that 

3 we're talking about, correct? 

4 A. Well, I would have hoped that it would have been 

5 brought to my attention. 

6 Q. All right. Thank you. 

7 BY MR. SPADE: 

8 Q. Cardinal, do you still have one twelve before you? 

9 A. GJ-112? 

10 Q. Yes. 

1] A. Yes. 

12 Q. Okay. Sir, co u 1 d you t IJ r Tl t~) P a 9 pel eve n 0 f t h (:! 

13 document. There's just one thing in this rt0cument that 1 

14 want to ask you about. 

15 A. Page eleven? 

16 (I. Yes. 

1 7 A. Yes. 

l~ paragraph. I'll just read you lh~ first sentence in that 

, 
20 IJar-aq:-aph, becausE! it sheds light. on \111,11. W(:,'v(~ just b('l-'!fl 

21 disclI.c;sjnq in terms of the chain of cornnlc1rl'i or repClrtinq 

22 of information. 

23 QuotE!: " J E iv, ," and t h cJ t w () II ] d h ( , IV! () n :; i q 11 (l r tv! (l.l t Cl Y , 

1\. YE~f~, corrF'ct. 
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2 Q. " J E 14 s tat edt hat we vJ 0 U 1 d colle C t the i n for mat ion 

3 and present it to Cardinal Bevilacqua with recommendations 

4 that flovJ logically from our findings." 

5 

6 

7 

No Vl! sir I t his doc u men t I G oj - 1 1 2, it' 5 a me mot 0 the 

file from Father Lynn regarding his jnterview with 

T I t')'\ f'Y\ '1 ,_11 •• :_,_:.0 ..... " da ted December 10 0 f 1991; and I 1m 

8 jus t 5 how i n 9 itt 0 you be c a use VI e ' it e [I e E~ n dis c u s sin g w hat 

information would have come up ~{OU a~ct what information 

10 .... !Ol!]c] nflt hav:=:. 

11 I mean, you would agree Vlith me that, you knoH, 

12 based on v!hat Father Lynn wrote here, that there was 

13 informatjon regarding the 
T/I11(Y~ 

InvestiCjation into "ld ltn7I" 

1 4 , •• mpurfl II!IIiIw t hat was be i n g s h are d Itj i t. h y'J U, cor r e c t ? 

15 A. Y t-!S • 

16 Q. Okay. You just can't remember specifically whelher 

1 7 
1,,,,,, ,,~ 

L n for OJ a t ion abo u t t h Po f 0 u r tun j n e, :8."'11'_1111 • II t.he 
. ~.. ~ .. ' 

• , ~ .~.-!: 

involved wiLh four t.o nine 

1 9 {ll~ j est. s w a ~-; s h are cI wit h you? 

20 A. Nr. •. 

2 1 (~ 0 S j r, did yo II h a v p f (\ j t h j n l h ceo m pet e n c (! 0 f 

22 fvlfll!sir:lll('r" fvillr-'il)/, !hr· rpclo)" nf tl1(: ~;L'nljll.lry? 

j\ 0 did. 

24 () 0 Ill"orIY· 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 he found the reports of the three seminarians to be 

3 credible and if that information had been reported to you, 

4 that you would have credited that information? In other 

5 Itlorcis, YOll ",]Quld have yoursel f believed that the 

6 allegations were credible, correct? 

7 A. Yes. 

8 Q. Okuy. And, sir, could you just turn briefly, flip 

9 b u c k t. 0 a not her c 0 U P 1 e 0 f e x h i bit s f 0 n·" a r d toG ,} - 1 1 4 9, and 

10 then it's marked in the upper right hand. 

11 A. In back? 

12 Q. Just one or --

13 A. One one four nine? 

14 Q. Yes. 

15 t, . On8 one four? 

16 Q. One one four nine. 

17 A. Would that be towards the back? 

18 Q. Its h 0 U 1 d b e i nth e n ext C 0 U P 1 E~ 0 f doc u men t s, 0 r 

19 maybe if you go to thE.~ ones thdt you'v,,, turned over, jl 

20m! g ! 1 t. bet he J as t. 0 n e 0 f l h e J () ~3 t d () C ,:, men t s 1 rom l h (-~ 

21 bottClnl there. 

22 

23 

21 

~) r: 
~:J 

A. 

Q. 

1\. 

Q. 

I hElve this. 

On.:; (\ n ~) f () 11 r n j n r:~ ':' 

Yes. 

Okay. Sir, v-IllO' f; Y u u r V j (>:J)- I r \ r A;i 1lI.i n j s L r i1 t .i llll 
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2 or -- I'm sorry. 

3 Before you stepped down as Archbishop of the 

4 Archdiocese of Philadelphia, who was your Vicar for 

5 Administration? 

6 A. You mean Monsignor Cistone? 

7 Q. Monsignor Joseph Cistone. 

8 One one four nine is a memo to the file from 

9 Itl j IIi. am J. L Y n n reg a r cl i n g ani n t e r 'v' 1. e \J \,,1 j t h Rever end 

10 Josf:'ph Cistone, dated September 16 of 1991. 

J 1 Sir, you would agree with me that given the fact 

1 2 t hat yo II a p poi n ted M 0 n s i 9 n (l r Cis t. 0 n 8 t: 0 () n 0. 0 f the h i 9 h f:-~ S t 

13 positions in the Archdiocese, that you h3d faith in his 

14 abilities and his judgment? 

15 A. Yes. 

Hi Q. Okay. T f yo 11 co u I d t urn t.o p n get. tt r e e 0 f t his 

]7 dOCllmpnt, ttl€: spcond paral}raph from t.hp. t.op, I'm q()inq to 

1 9 "Je," and thaL rt~fers to Joseph Cistone, "also said 

20 js a credible witnHss. 23 • had 

21 J i v(~d i [I t.h(~ f~clfl\P l'0ctnry for ('I sumnrpr .3nt! ,Te found tdm 

2.1 

2j .lC il'll I ,.... 
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is too honest an individual to conceive a false story. He 

3 impressed him that the story was not fabrication. 

4 "JC also sta ted that _nllllrn 
5 were clear and precise in their talking with the three 

6 administrators." 

7 So, Cardinal, it's fair to say here that Monsignor 

8 Cistone, who was also interviewed regarding this ,-Im 
9 investigation into activities, himself 

10 weighed in and said that he found thE-' seminarians Hho y,10re 

1 1 reporting the abuse of Gana t 0 bee red i b 1 t': , 

12 correct? 

13 A. Yes. 

14 Q. Okay. Do you remember at that time bejng informed 

]':':1 that Jvionsignor Cis Lone found the ClIJegat.inns of abuse tCI 

16 be credible? 

17 A. No. 

19 your recollf!ction? 

20 [I, • No. 

2 ] Q. Okay. Sir, could you turn to G.J 11(,. 

22 [\ . I h a v { ~ t. II <'I t. . 

23 Q. Okr1Y· 

24 irum Father LYTln n!qi1rtijrl(J (J JIII·t'l.illq ,·;ith :), {'It '" j !~ tIll 1\1 (: '" 

25 [)f:~maLatis, and 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

this memQ, the second full paragraph. I'm going to read 

the entire paragraph. 

" CD," w hie h ref e r s to De mat a tis I " vi a saw are 0 f 0 u r 

T, "'" W':1 
interviel,vs Vlith -..and Vias familiar with the situation 

itiliM

, surrounding .. and his leaving Saint Charles Seminary. 

cTEivI," referring to Monsignor Ivlolloy, "ask",~d CO his 
I."",,,,,, 

estimate of a prognosis for.., r::onsldering the fact that 

9 he had bee n sex u a 11 y a bus e d. a san ado 1 esc C; n t. . " 

10 And then I'm going to jumr down. I'm going to skip 

11 one paragraph and jump to the last paragraph on page one . 

12 

13 

14 

.. C L) S t. tl t. edt hat he has bee n imp res sed ,-J j t _ It the h () n est y 
r. 
II~M'1 

vJ j t h w hie h..,. has de a 1 t wit his sue sin his 1 i f e . CD 

1'l'\1m'1 
staled that'" m!intioned the fact of the sexual abuse by 

15 a priest almost immediately upon entering therapy about 

16 six 'years ago." 

17 D 1 d Ire a d t hat cor r e c t 1 y, Car din (I 1 ? 

19 0· NOW, Cardinal, if you refer to thr. daLe at the lop 

2 0 0 f t It e me m 0, it' 5 J u n ell 0 f 1 9 9 2, c: 0 r r e c t -,' 

21 A. Yes. 

22 Okuy. 

2 3 1~ (! l. l () 1- L (.l (1 Cq 1 • .1 11 n 0. 1 1 0 f ] 9 9 2 t n ~'I c) T1 S i. 9 f1 () r- J J Y n nth Fl 1. 

11M 
24 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

1{~fl\~. 
t hat :.... ire p 0 r ted itt 0 De mat a tis W 0 U 1 d 

20 

3 have been approximately 1986, correct? 

4 A. Yes. 

5 Q. Okay. And, sir, would you agree with me -- well, 

6 let me ask you first of all. Do you rAmemher as a result 

7 of revie,-;ing these documents, did it refresh your memory 

8 as to whether Monsignor Cullen or Monsignor Malloy or 

9 

10 

[vI 0 n s i 9 nor 
T, l'If\ WI> 'I 

~." . 

Lynn reported to you in the faLl of 1991 that 

had rep () r ted II iss r=~ ;-; \ 1 2l 1 a ~i \ 1 S F! h Y Fat her 

11 CAn" six years prior to that to his therapist? 

1.2 A. I do not that. 

13 Q. II-! 0 11 1 d yo 11 a 9 r e e v.J i t II me, t It a t. the fact. 

T'mm~t_._ 
tha t __ "._.**t!I!&.; r~.~~)() ("ted 

. . . ~ . 
.)t -

.... w', .:.'=., J.4 that; his sexual 

] 5 a b 11 ,c; f! Id i t h j nth e con fin e S 0 f a con f ide n t i t1 1 

16 t.herapist-patjent relationship sL'{ years curlier, before 

17 tllis jnvestigi1Lion came to light., wouJdilldicate t.hilt his 

19 fl. (Nu respunse.) 

20 Q. 1 /l () L h I ~ r w 0 r d s, lH~ h a cI 11 0 m () 1. i '.' G t () J i c:~ t 0 h i. s 

2 ) t h ,... r i'l r' i ~ L i II i'l P r .i v (] t e r (~ 1 a t jon s hip s j:-: y P 11 r s b e for e h e 

-, r 
<. ) 

TI. 

() " 

( )'.1 II !-: I ~ _ 
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2 Sir, could you turn, flip back another couple of 

3 exhibits, to GJ-119, please. 

4 Do you see that document? 

5 A. Yes. 

6 Q. NOH, sir, this is a July 28,1992, you from 

7 Monsignor James E. Molloy regarding 

8 and is it fair to say -- ,/011 reviewed this 

9 document in the last couple of weeks, correct? 

10 A. Yes. 

11 Q. Is it fair to say, sir, that in summarizing this 

12 document, that this is a report cf Nonsignor t·1olloy and 

lJ Father Lynn's findings regarding their investigation of 

14 whether ••• 1 •••• , had acted out homosexually at the 

15 seminary? 

16 A. Yes. 

17 Q. Okay. Ano also included are t.h2ir recommendaticlns 

19 1\. Yes. 

20 Q. Okay. So they're recommen(\lnq to you what YOll 

2 J s h 0 U 1 d d 0 a 5 are s u 1 t 0 [ the i r j T) v est j 'J a t. inn, cor r e c t ':' 

22 

') ., 
L.. .J 

24 

1'1 • WeI l, t 0 aut. h 0 r i z e 0 the r ~; t Cl cI ( ) t.! 1 j Ii fJ S . 

Q. Okay. 

thirrl page. I I III :i u s t. <J 0 i 11 9 t () r c, ddt It f.~ II i II t h 

25 recommendation. 

y E~S • 
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A~THONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

"The Secretary for C1enr{ is to continue a separate 

investigation concerning the alleged 

reported victimization of~ts an 

Did I read that correctly? 

A. Yes. 

p8rpetrator of the 

adolescent." 

Q. And then, Cardinal, below that, in handwritten 

script, it says: "Thanks. Pursue steps outlined in our 

9 meeting of 7/28/92." 

10 Is that your handwriting? 

11 A. Yes. 

12 Q. Okay. Now, sir, let me just uS]': you. If you can 

13 remember, what did you mean when you wrntp: "Thanks. 

1 4 Pur sue s t E, P sou t lin e din 0 u r me eLi n 9 (J [ ,} u 1 Y 2 8 0 f 1 9 9 2 " ? 

15 A. I can't. recClll that., but it. meClns at least to 

16 ['ursue lhese" 

] 7 o· J two u 1 cl mea n t.O pur sue the S E! n i n,~ r ceo In men d a t ion s ? 

J 8 1\ . Yes. 

19 (). Okay. s () 0 n e 0 f the t rd n q ~-; t hat you d !-} C j d e d a s a 

2 0 r E! ,,; L! J t () f t his III e m 0 a 11 d a s arc S II J. L 0 f tl e j n 9 b r i e [ e rl b Y 

2 ] Mon;-;ignnr Mn].loy and Father Lynn \'Jc:1S thCl\. he SE"CrelClry 

fn!' C]f')"'~IY ~:linllld jnv,,:'sl jqat.e Fa\ 

,,' 11 t ' ( Ii f ' I 

2 ·l ( , 1 ' f ' r I j I . J (', (' ( , l' l' (' r' I ";' 

') r 
L. ,J /\. y (,~:; . 

C(!!"l t.rl dcLcrlllinl' 
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2 Q. Okay. And, sir, when you referred to the meeting 

3 of July 28 of 1992, was that an issu~s meeting? 

A. I can't recall that. 

5 Q. Okay. Given your kno;,'lledge of ho,,j you ran the 

6 Archdiocese, is it likely that that. July 28,1992, meeting 

7 would have been an issues meeting? 

8 A. It's very possjble. 

9 Q. Okay. And again, v!e've gOlle ov,,::r this lerritory 

10 before, but very briefly, at the issues meetings, the 

11 people present were you yourseJf and Monsignor Cullen; is 

12 that correct? 

1 .3 1>. • 1'10 s t 0 f the tim e . 

14 Q. And sometimes Monsignor Molloy? 

15 A. Monsignor Molloy at that time, yes. 

16 Q. Okay. And, sir, just to bt..' cleal~, you Ilave no 

17 independent recollection of that Jtlly 28, 1992, meeting? 

19 Q. Okay. If you can rememhCl", or yOll can just tell us 

20 based on your knowJedqp of how YOll vjOI'~~('d as lhf~ 

22 you and 'lOll rE;vie\tH~d i L, CAn ynu t o.J 1 II'; v:lty y()U djr(~ct.0d 

2 4 F c\ t. It (~r C; i) n .'1 ~. 

25 A. 
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there was involvement by some priest, you know, 

3 outsid~, that I wanted that investigated. 

4 Q. I guess what I'm asking YOu; sir, is: If you could 

5 amplifYI if you can amplify the H0ras in the memo l what 

6 were your concerns at the time or what would have been 

7 your concerns at the time? 

8 A. Well I that there Has a priest lhnt ,..,"15 performing 

9 s~xUCll abuse and had performed them OIl this - on 

1 0 even as a minor. 

1 1 Q. Okay. Soy 0 U vJ ere con c ern e d I t h F.l t. j t ' s f air t 0 S <'l Y 

12 that you were concerned that you had eli: <'lllr~gation that; 

"1 '''''' 11'1/\ '1 
13 Father Gana had sexually abused 7 2 1"1 Ja", starting 

14 when he was eleven years old and that he mnYI Father Gana, 

1.5 at thi"lt timc·: in the fall of '91 1 have belC~!1 flbusinq anot her 

16 minor': 

J 7 1\. 'l'hat.'s right. 

19 i\ . Or could have been. 

20 (,.l. Okay. 

2 1 1\. That'5 Hhy J wanted it d0'10. 

(I . Okay. 1\ n d, sir, C 0 u 1 cI yo 1I r p J {' r t (J I 11 ( ~ v (> r y [j r' !.; I. 

23 ':1r:J V\! Y(lll. It.' 5 c: c! " ,)r 
L ~ I i~ I. II ( . 

,r 
_ .J 
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2 A. Yes. 

3 

4 

Q. And at the time that this irn-estigation of __ 

brought to light the allegation of sexual abuse 

5 by Father Gana, Father Gana was assigned as pastor Our 

6 Mother of Sorrows Parish in Bridgepo~t, correct. 

7 Where? 

8 

A. 

Q. It's the fourth entry up from th8 bottom on 

9 previous positions_ 

A. Yes. It would have been. Yes. 10 

11 Q. And. sir, do you know from your knowledge of the 

1 2 1\ r c h d joe e s e H h e the r: 0 u r Mot her 0 [ S (I I- r- ,~, "-J ~; had a s c h 0 0 1 

13 involved, whether there was a schooJ at that parish? 

14 

15 

16 

A. 

Q. 

_A. 

I don't recall. 

Okay. 

It was a very small parish. 

17 recollection. 

19 you this first of all 

1 don't hove a 

20 As cl r £-': S \J 1 t (l f maId n 9 1. h i:l t, II I fJI ,tl: i II ~l t. hat 

21 direct.ive cutlinpd jn CJ-] 19 on ,July 2n (II ]992, that the 

23 Clny 

2 4 :i u ,; L W d 11 t 1 () t II \ 1 (' 11 ( 1 11 i t I, I~ .i {' 1 1 Y . 

25 
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2 to ensure th~t the person that you had delegated this task 

3 to, namely, at that time it would have been -- it would 

4 have been Father Lynn, correct, who was the Secretary of 

5 Clergy? 

6 A. 

7 Q. 

8 was. 

9 

10 

11 

12 

fl. .. 

Q. 

A. 

Q. 

What year was that? Please forgive me. 

Well, it doesn't matter who the Secretary of Clergy 

He came in in '92. 

So this was July of '92. 

He would have just come in then. 

So the Secretary of Clergy was Fa~her Lynn, 

13 correct? 

14 A. Yes. 

15 Q. Did you have any procedures in place to ensure that 

16 Father Lynn would follow through on that investigation? 

17 A. Like I say, we had a procedure of how they should 

19 (J. Okay. A policy on what should be done in terms of 

20 investigating allegations of sexual abuse of minors? 

2 1 

22 

1\. 

Q. 

Yes. 

Okay. S a a t t hat tim e j n , I u J y 0 f 1 ~ 9 2, L h f~ 

2 J 1\ r c h u i ace s e 0 f P h .i I a del phi a had i'l v-l L' itt E' n pro c e d u r (C! f til· 

24 allegations of child sex abuse, corn.!ct.~· 

25 A. I don't knm..J if it was written at tltaL time, but it 
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2 was about that time we did write it down, but aside from 

3 being whether it was written or not, there was that 

4 policy. 

5 Q. Okay. 

6 A. When we wrote it, it was really a written 

7 articulation 6f what was already a standard policy. 

8 Q. Okay. And part of that rolicy or the substance of 

9 that policy was to outline for the people in the 

10 Archdiocese >",ho were handling these me:tters, namely, the 

11 employees of the Secretary of Clergy's office, how they 

12 \"'c:rf:~ to investigate allegations of A r't-j":'st abusing a 

13 minor, correct? 

14 A. Yes. 

15 Q. Okay. Now, vJ hat I' mas kin 9 you - - I 1I n d e r s tan d 

1G that YOIl had () policy [or hmv the) jnvE~stigation should be 

1 7 c [) n rl u c t e rj, b II t I' mar t u all y ask j n <] y CI \J CI d j f fer e n t 

18 

19 type procedure t.o mak.e sure t~haL the jnvestjgati.on 

2 (l a r: 1. u a 1 J y ...... a S C (l n due t e (L' 

21 F,. djd noLo 

Q. 

2 :l r', Y !VI:". Tvl (: C 1\ H T f'l r-: Y : 

24 <,1. 



28 

1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVIL~CQUA 

2 tell us, to the best of your recollection, what that 

3 policy involved in terms of inve5tig~tion? 

4 A. Yes. I testified to this before, but I will repeat 

5 it~ 

6 Q. Okay. 

7 A. That when an allegation comes in, the person making 

8 theaccusatinn is immediately called in, and they are 

9 at that time, it would have beRn thA Sercetary for the 

1 0 c: 1 erg y, a rid the y I.-I () U 1 d 9 i vet he ira 1 1 e 9 ,3 t j () It S; and a s 

11 quickly as possibJe after that, the one accused would he 

12 called in and give, you know, Ilis v,-,rsion; and dependinq 

13 on the allegations, if they were considered credible, he 

14 would be sent for evaluation, and the investigation would 

15 continue, depending on what the what the alleged 

16 perpetrator said, and also on Hhat the accuser said, 

17 giving the namp.s ilnrl so on. All of that would be 

19 Q. 

20 P.. The jmmediate steps 'vJollJd hi1ve hpprt sppi1king to the 

22 evaluaLioll. 

"' -. L. .l Q. 

2 4 r c 1 Ll L l' d t 0 F tl L111' r ( ;.1 11 tl t It' j II V f ' :; I i q r II f' d, '>' ( I II It it d iI II 
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2 about these t?llegations? 

3 A. Yes~ 

4 Q. You had an expectation that Monsignor Lynn would 

5 use whatever resources he had available to him to conduct 

6 a investigation that went beyond just speaking with Father 

7 Gana{ correct? 

8 A. Yes. 

9 Q. And that would possibly have been speaking with 

10 people that had been in previous assignments with Father 

11 Gana? I mean, thClt would be somethinq UI2t 

12 A. vJ hat. to") 'J e r he t. h 0 ugh t \-J a S ?l P t, r 0 r l.i i'i 1. "! for h a v in 9 () 

13 complete investigation. 

14 Q. And because you've had the benefit of looking at 

15 these and when the al1eg?lt.iC'IlS cain>:' about. of 

16 would you consider the 

17 jnvestigation that was done on hjm to bF a complete, 

19 Were you satisfied with the nUlnL\Pr- ot ):lp.ople t_hCJt 

2 0 1'/ (0' r €~ ::~ [.' Cl ken to and the d iff ere n t S (I U r.T ~;: ~, L h n. t 1'1 0 n s i 9 11 \) ,-

21 M!)lJoy al\d Falher Lynn went to? 

/\ . 

2] j n v e ,,; l. i q il 1 i 0 11 • III olJH~r 'vlords, lhr.·r!"~·; Ofl'~ .i[lvr~stjCJuLin'l 

2 4 iJ 1\ [/ 11 \. II j~; s t '-I I. \I S j 11 t. h t.' SPill i n <1 I" Y _ 

') [:" _ .J <,) • (' 0 L r .~ c: t . 
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2 That was a very thorough one from reading this. 

3 Q. Correct. That's the one I'm talking about. 

4 lA. Yes. 

5 Q. When allegations came in potential that related to 

~.,.T_,~_ .~ 
6 misconduct on the part of. III "',<':~~ ··., .... !.-t:"·-_·.:~·.:, 

~ ~ . ~<·::.l .. ! ~.... .~, '" "' .. , 

7 you were satisfied with the investigation that took place. 

8 They went and spoke with some of his professors? 

9 A. Yes. 

10 Q. They spoke with other seminarians; they spoke 

11 with 

12 A. Yes. 

13 Q. as many people as they cOllld fjnd. You were 

14 satisfied that that was a complete inv8stigation, corrf~r:l? 

15 A. Yes. 

16 Q. And so given the fact that ynur staff did that, 

17 then they were aware what type of lpvel anrl rompi8teness 

19 A. Yc;:: . 

20 Q. Okay. And the n l h e all e 9 r1 t i (. n sea n1(~ a h 0 u Las a 

22 Cl C t. U i'l J } Y 1) p 1'-: n all \ I ~~ i II (.1 

2 3 vI q 5 f; 1 (. V '.' n y r ,1 \" ~.: n j cl 

24 1\. Yc.'·; . 

25 (J. t I 11 v, il r rl ':' 
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2 And then Monsignor Molloy and Father Lynn got that 

3 information not only from but from other 

4 SO'Jrces--

5 A. Yes. 

6 Q. - - is that right? 

7 A. Yes. 

8 Q. Okay. Thank you. 

9 BY HR. SPADE: 

10 Q. Car din aI, I' III 9 c. i n 9 tom ark c3. n e l,y e x h i bit, and the 

1 1 number I'm 9 0 i n g t 0 han d itt 0 you r j a 11 t n c> \,,' • The 

1 2 Tl U fll h €: r i:3 G J -- 1 1 5 9 . 

13 (GJ 1159 was marked for 

14 identification. 

15 BY MR. SPADE: 

16 Q. Car d i [) a l, the doc u men t t. hat 1 f V E~ h c1 n d e d loy 0 u i s 

17 actually an article that I pulled from the three-volumo 

18 set called Restoring Trust, a Pastoral Response to Sexual 

19 l\l;I1SC, that t.he Archdiocese of Philadf~Jt'hin prOd\lC~~cl L(I 

I 

20 t h i. s CJ ran d jury; and t his Res tor j fI 9 T r II s t cl 0 C 1I men l., t. tlf' 

21 thrf~;" volum€'s you producf~d, actualJy, t\vO voJUlTI0S, t.o tiS, 

2 2 hut L !t f'~ Lit r P. r-~ - V () ] 1.1 m e 5 e t \t-J asp lJ b t j s h (. Ii t) 'I L h " B i !c; 11 () J>~; , 

25 Sc:-:ual Abuse v!as an aLl--hol' commit.Lee formpcl under I.li(· 
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2 allspices of the National Conference of Catholic Bishops f 

3 correct? 

l\ . Correct. 4 

5 Q. Okay. And, sir, you testified previously that this 

6 three-volume set was one of the major sources of knowledge 

7 and guidance that you used in dealing with these matters 

8 of clergy sex abuse, correct? 

A. Yes. 9 

10 Q. Sir, could you -- and this excerpt that I handed to 

1 1 you and marked as GJ-1159 is entitled: " \'1 ill P r i est s 

12 Sexually Abuse After 'Treatment?" It's ~uthored by James 

1 3 .J. Gil.1, Soc i e t y 0 f J e sus and a 1 s 0 Iv}. [)., and it' s a 

14 len-page document, and it comes from Restoring Trust, 

15 Volume two; and, sir, I just wantf)d to show you one 

16 excerpt from this, and it actually comes from page four of 

17 the ducument. 

18 Let me ask you firsL of ~ll: Were you familiar 

19 are you now or at that. li.mp were you familiar with the 

20 v-IO r k 0 f F r1 the r C j I J 0 r lJ r. G i J 1 '! 

2 ] 1\. " IH H'i () f h j m . 

(l. nkil)' . 

23 J\ . 

24 l) . 

1\. 

• 
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2 Q. O).::ay. And recognizing, Cardinal; just off the bat, 

3 so th~t there's no misunderstanding, recognizing that this 

4 document was not produced by the subcommittee until 1996, 

5 although the committee had been working on it since 

6 apprc·:.:im?ltf::ly 1993, but t.his i;JF.lS not produced unti 1 ' 96. 

7 But I just want to read an excerpt from page four, 

8 and this paper in general is about th8 recidivism rate 

9 among sex offenders in general as weI] as sex offender 

10 priests; Clnd b'\/ recidivism, I mea!" wh8th'O':r or not a sex 

11 offender who has sexually abused a minor will do it again 

12 after treatment. 

13 Do you understand that? 

14 A. Yes. 

15 Q. Okay. NOW, on page four, Falhee Gill, Dr. Gill and 

16 Father Gill writes: "For the sake of comparison, it 

17 should be noted that another study, reported by Marshall 

19 17.9 {Jercent and 13.3 percent at: [ollr-YE':lJ:" to1low up fur 

2 0 t. r E' ate d 11 e t e r 0 sex u a 1 and hom 0 sex u a ] p f~ d () li 11 j 1 P. S 

21 respectively." 

And j u oS t. fur t fH' s a k C CJ f (' 1 c1 r j t y a TI d t. (J m i1 k (~ S \I I {' 

2 J 1. h (J t. t. h ~ ~ r e ' s nom .i sun d e r s tan dirt fJ, [I 1-. ( ; ill 11 i1 d a I S II 

2 :' E~ e r 1 i n 1M. D ., and [) r. B e r] i n I ~~ s t t1 {i'{ h () ( I j 11 (i j c' a t f~ (1 l hat 
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2 th~ recidivism rate for treated sex offenders was 1.2 

-:> 
J percent. Okay. And then Father or Dr. Gill quotes the 

4 17.9 percent and 13.3 percent recidivism rates found by 

5 Marshall and Barber. 

6 And then the next sentence is, quote: "These 

34 

7 researchers also used 'official plus unofficial sources' 

8 to establish the relapse rate among untreated" -- and 

9 "untreated / " its underlined l "sexu·:ll abusers of minors 

1 0 cl t a 5 i 9 n i f i can t 1 Y h i 9 her 4 2 . 9 per c e n t . " 

1 1 Did I read that correctly? 

12 A. Yes. 

13 Q. Okay. So that indicates, does it not, Cardinal, 

14 that the experts that were advising the National 

15 Conference DE Catholic Bishops at that time were 

1 6 i 0 cJ i. cat i 0 g t h i) t i f a sex a bus e r ISO m e hod y who Itl ass e x u a 11 y 

J.7 ahusing minors, is not treated, that he hi,S almost a fifty 

19 1\. (No response.) 

20 (1. 1\ 42. I) percent chance of i'lbusins mj oors again, 

2 J co }- r 0 C L .~ 

22 1\. 

() . HjfJhl. I) r. Gil J I ~"I! (, j S C1 r:l vis i n 9 U)(~ 



35 
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2 rep0rted these findings, correct? 

3 A. May I ask something. 

4 Q. Absolutely. Sure. 

5 A. Just looking at this -- an1 I don't recall reading 

6 this. If I did, it was many, many years ago. 

7 Q. I understand. 

8 'P. • The statistics above, the recidivism is only 1.2 

9 [,prc8nt. 

I () Correct. 

11 t.rei'lLed 

12 p. .• That's for sextli'll abusers. 

1 ') 
• J Q . Right. 

14 A. 

15 Q. Right. 

] 6 A. is different from that. 'That's for pedophiles. 

1 7 You can be a sexual abuser VJ i thnlJt heinq a 

1 9 () . Correct. I unclf~rstand. 

20 A. But t his r E! fer~; top e d 0 P h j If!::; • 

2 ] Q. l' h a !. '~; r i q h L . 

22 1\. 

23 
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Q. I agree with you, Cardinal. It's not clear. 

3 Yes. 

4 Q. Now, given the fact that it's not clear and, you 

5 know, now that you've made that observation and given the 

6 fact that you were given this document in approximately 

7 the fa1] of 1996, if you had read this document and those 

8 questions presented themselves to you as to what the 

9 distinct_ions '~iere between recidi'/ism rates for treated 

10 p0dophiles, for unt..:reated sexua 1 ubusers of minors, for 

11 h.)Q1osexual pedophiles, heterosex'Jill pedophiles, that I.-;ould 

1. 2 h u ': e b e ~ n i n f (I r IT! a t. i (I n - - g j v e n L h ;:~ imp f) r t r3 nee 0 f 

J] recidivism (If sex offender priests, that would have been 

14 infurmation that you v!ou1d havc~ 1.!anted follo,'lfed up on, 

1 5 cor r e c: t. ? 

1 () 

2() 

2 1 

22 

") ., 
L .1 

2') 

<,J. 

I. I! ; , f ,'I 1 

1\. 

1. n 0 L h r-! r I..J I) r ct s, you vI 0 u1 d h a ve v! cH1 led to del ega t r; 

resented 

T II i S III {I t E: r i i1 1 t hat 1.1 a 5 [J r (: S (: n t (~ d t. (J you i n 

c. f 1 C] q (; . 

\.; ,-) 1I I ! 1 11 (, I 11 il V (, \..,J C1 Jl Led t hilt. i n '/ E' ~:; L i q il L e rl . 
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2 Q~rl to the other Catholic bishops at this time by one of 

3 your cwn chosen experts was that there was, that at least 

4 some experts in the field of treating sex offenders were 

5 reporting, that if you didn't treat a sex offender, he had 

6 a significantly higher risk of reoffending, correct? 

7 A. I would accept that. 

8 Q. Okay. Now, turning back, if you could look at 

9 i t has n 't bee n III ark e c1, but it' s eEl "'..; x C p- r r t () f the 

10 testimony before this grand jury of !Vlonsignnr ~'lil1iam ,T. 

11 It should be --

12 A. It's in here? 

13 Q. Yes. It's in there. 

14 It's the September 26, 20D2, testimony 01 thl:: 

1 5 Rev P. r end !J! 0 n s i g nor W ill i a 111 J. J, Y n n . 

16 Do you see it, Cardinal? 

J 7 A. This onp. here? 

18 Q. No, T don't think that's it. I L IrJ 0 II I d h c a 

i9 transcrir,t. 

20 

2.1 Hodgson? 

22 

23 

24 iW I'm. SP/\\)I-:: 

') r: 
t..:J Q. 

MR. SPADE: J s t Ii i1 tal r il n s c rip t, Mr. 

MS. l"l('CAWI'NI':V: 

[vII{, S!'l\IH:: I 'iii ~; (, ,- 1- Y . 'I' II rl I '~; i I . 
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2 on that excerpt from Father or Monsignor Lynn's testimony, 

3 and the page number at the top right hand of the page 

4 forlv-four. 

5 "P .• Yes. 

6 Q. Do 'lOll see that? 

7 NOw, again, this is Monsignor Lynn testifying, and 

8 he \Jas being questioned here about the investigation that 

9 you directed him to conduct of Father Gana, and I'm 

1 0 rea d .L n 9 fro mag a i n p age for t y - f our, s tar t i. n gat 1 i n e n i n e -

1 1 "OUESTION: And is it fair to say that one of the 

1 .. - "'- findings or one of the recommendations that was included 

13 in this memorandum was that you were to continue a 

14 separate investigation involving Stanley Gana? 

15 "ANS~"ER : That's right. 

] {j "QUESTION: NOvJ I Ivlonsignor, once again, is it yotlr 

17 test.imony that despite the additional information you 

19 directive contained in this memorandum, presumably that 

20 YOII agr'::2ecl "",.it.ll, t_Ilat once again the inv'.;st.i<)ation sim['!y 

:2 1. f., 1 1 1. II r () \l fJ h t h I~ era c k s ? 

22 Yes, it. js." 

2J W U 11 1 d Y () tl u q r e (! wit h m l', Car din..'1 1, t h (l L [vI 0 11 S j 9 II () r 
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" W\r'V\ 2 fact sexually abused that Monsignor Lynn 

3 n e 'l era c t 11 all yeo n d u c ted t hat i n v est i gat ion ? 

4 A. I have to accept that from ~'lihat he says here. 

5 Q. Okay. SiL, did it ever come to yl)Ur: attention 

6 b e for e t 0 day t hat i n f act M 0 n s i 9 nor I. y r. n n R '.' e r con d u c ted 

7 the of whether Father Gana had sexually 

8 abused 

9 A. I have to sa~" that it did corne Ll) my attenti()n tllut 

lot t: ere ~'J as no L e p 0 r t, and I did n (, t k n~) i.J 1 r e r hap s the 

11 report was not included, why there was no report after 

12 that VJas -- that. direct.ive was giver.. 

1.1 Q. Sir f d 0 you rem e m b e r Vi hen t hat C i'l m t! toy 0 tl r 

1 4 a t ten t ion f t h :3 t the r e "'1 a 5 nor e po r ton thE:.' i n ve s t i gat i (J fl 

15 that you had direct.ed into Father Gana? 

16 A. Only in reading this. 

17 Q. Only in reading what? 

19 Q. On 1 Y j n rea din 9 the doc: 1.1 11H-: n U:; j ["~) Dl t h ,', G a n aft J c 

2 0 t h Cl l'. w f' t 11 r- n <0 (j () V f' r t n y () U t h r f! P we ( , k!-~ d q ,') .? 

21 A. Yes. 

22 

A. 1 d (l 1\ • t k fl ! I \-/ j 
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Q. Okay. What would you call . '-
l '- I sir? 

3 ft., • I would call it, you k~cw, a negligence. I would 

4 call it a lapse. 

5 Q. Okay. Sir, could you turn to the next couple of 

6 documents that are marked GJ-29 and GJ-27. THenty-se'1en 

7 and t \o>J e n t i - n i n e . Again, they're marked in the upper 

8 right-hand corner of the page. 

9 l\. I have twenty-seven and twenty-~ine. 

10 Q. Olent' . 

11 Which one first? 

12 Q. ~'j?::ll, sir, I'm just. going to sumrr.ar.i::.:e them again. 

13 Again, we're trying to speed this process along for tho 

14 LJ 2 n ro fit 0 f e"ll e r y bod Y . 

15 T h F'; sed 0 cum e n t s, G J - 2 7 and tHe 11 t: y - n i n P f pre v i 0 U sly 

]6 lIli'lrked in thi.s <]rand jury -- and a(]ain, YOU'\/o had somF~ 

] 7 tim (~ t c> rev jew the sed 0 cum e n t s . 

18 These documents establish that in t:hf-~ late summ(~r 

19 of J.995, specifically in September, carly Sept.PlIliJer o[ 

21 I' iI j t.hrough Monsignor LYllTl thaL cl lIIi':1n hy t.h(~ Tlc"lme 

22 uf 

2 :~ III'!' II !" f· :.;: 1I d 1 I Y (I t, u !.; cd b Y ~; t ?I n 1 (\ Y (; tl I: I: . 

24 1\ . 
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2 dOC1![1;ents? 

3 A. Yes. 

4 Q. Okay. Starting with twenty-seven, I just want to 

5 read a couple of excerpts from this, the second full 

6 

7 

8 

paragraph: 

~~g;pk"eXPlai ned that as a child he was molested by 

a family friend over a period of years. His parents were 

9 a (J '. i =: s d tog etc 0 u Tl s eli n g for him b y F ,.:\. the r G a n a and he 

1 0 s u 9 c; "'~ s ted ., 

1 1 A. Forgive me. I'm just -- sorry. 

12 Q. 010.; I'm sorry. 

13 A _ I didn't hear the paragraph. Which paragraph? 

14 Q. Oh, I'm sorry. The second full paragraph on GJ 27. 

15 A. Paqe one? 

16 Q. 

17 Sorry about thAt. 

J 9 "His parents HfH'P advised lo get counseling for him 

20 by Fathf'!r" I'm sorry. 1 skipped ovpr the first linE~ 

2 I 

:-itrll"l.inq Hitll th" Sf~C:C)ll(J lill!': "iI i ~ parpnL,<-; WeI'(' 

... " 

L .) 

24 

ad',;!:;',,-l tf' q('1 C(\lln~;I'1 inq io}" Ii.illl t,y T-'at,ftc!' Ganil and ttl' 

!<II(jCl":,;lt'll II illl!-;(:J 1 (I:·; 11(' C(llll\~;(~I(lI". ~'iJil!-; abol1t. (~]f~vl~n 
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2 for the rest of that paragraph how Father Gana began to 

3 sexually abuse --

4 A. 
Yes 't;A~ 
--dEli; and then in the next ftl 11 paragraph, 5 Q. 

6 mid-way through the paragraph: "Father Lynn" -- I'm 

7 This memo, I didn't identify the document, but 

8 it's a September 7, 1995, memo from Michael T. McCulken to 

9 the file ---

10 A. Right, 

1 1 Q, - regarding his 

12 going down to the third 

13 F~ther McCulken writes: 

a Tid 

f u IIp a r a !] rap h, il \ j tLI a y t h r 0 ugh , 
~~~ 

! stated that he was invited 

14 to the shore house of a priest friend of father Gana's," 

IS 

16 

17 

19 

in brackets, "[vlonsignor Ivlichael Bransfield, and while 

there father Gana ejaculated in front. of him and tOld_ 

t hat, hem a del 0 vet 0 him, 3- was t, hi r t e ~~ n yea r sol d , tac;t a j'erLJ ha_t thgab()vg_~_de2c.t= jJH.;d j n c i d(:~ !lees ace ur_rl;:d 

in the rectory, the farmhouse and the sl\tq-F~, He stat.eej 

20 that there wa!:; full anal JntercoursF~ and oJ'al sex betwpen 

2 1 L 11 e man d t hat t. his act j v j t Y con till tl e (J U It L j] t h t~ S U III mer 

22 I}~(i)re ho left for co) 1 egf:~," 

23 

24 1 (' () r-
.' ~, . j I \-J II i (' II \v (111 I (l I) ( : I I 



43 
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2 to ipvestigate whether Stanley Gana had sexually abused 

3 I ~mf \vhen he "vas eleven years old, that 

4 another man by the name 0 forward and 

5 said that ; .... 
.... " fact Father Gana had sexually abused him 

6 beginning when he was thirteen years old, correct? 

7 

o 
u 

A. 

Q. 

Yes. 

And lhat the abuse consisted of anal intercours~ 

9 and (:> r a 1 5 ex, cor L- f-:? C t ? 

10 A. Yes. 

1 1 Q. Ov.ay. Do you remember, aft.er h2vin'} reviewed these 

l2 documents, th.is information coming to YOl!r attention ill 

13 September of '95? 

14 A. I do not recollect it. 

15 Q. Okay. lsi t 1 ike 1 y, sir, t hat t. his 1. n for mal ion 

1~ would hnve been brought to your attcntiorl in September of 

17 '957 

19 untj art crt 1\ (:! Y com p j e led it. 

20 (.) . OkAy. You don't think llwt jn Sc;plember of 1995, 

2 ] 



1 

J 
..J 

4 

5 

6 

7 

.u. . 

that. 

Q. 

A .• 

Q, 
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ANTHONY JOSEPH CARDINJ\L BEVILACQUP. 

There's a -- I mean, I presume he ~ould have done 

Okay. You just don't remember? 

I don't have an original memory of it. 

I understand. 

And then turning to GJ-29, this l
' r< 

:;:, a September 6, 

8 1995, memo from Father Lynn to yourself regarding Father 

9 

1 0 

1 1 

G'J.na. A,nd again, I'll just character-ize Lhe document. 

Essentially, Father Gana 

'Ii~A.ii .. --- I mean -- I'm sorry 

1 2 r. 0 m e for ,"'j a r dan d all e g e ri the sex l' -'Oil a h U S ;0: , 

13 A. Excuse me. You said Father GQra reports to me? 

14 Q. Oh, I'm sorry. Father Lynn report.eci to you that. 

15 '.ui":ilnUBI!JIIlrci'lme forward and reI;)(Jj',-tfJd tll.-::! Father Gana had 

16 sexually abused him, correct? 

1 7 A. Yes. 

18 And sir 

19 til::: fact that Father Lynn wrotl' this III P III '.) to you, you 

2 0 W 0 U .1 d a q a. i TI a Cj r e e t. hat jt' s 1 j k (~ J Y t It () L t his j n for m Q t i () n 

21 Has q.lven t.o YOIl in Sertcmber of J99::,':' 

22 A. 

2 3 Q. (lY.Cl'j , 

25 " F Cl the [" G rHl':1, vJ h i 1 P d C fI Y i ~ I' 1 iI II Y q \I i It, s aid h e did 
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2 not want to disgrace the priesthood or the church. VJe 

3 believe he is not being honest regarding the allegations. 

I explained our usual procedures. Father Gana willingly 

5 volurlLeered to undergo a psychological evaluation at Saint 

6 John Vianney Hospital. This has been arra~ged for the 

7 vl(-~Gk of September 25." 

Did I read that correctly? 

9 lAo • Correct. 

10 Q. Sa Monsignor Lynn reported to you that he and 

11 Monsignor McCulken had some doubt as to whe~her Father 

12 G~n3 W0S being honest when he denjRd jn lh~se allegations? 

13 1\ . Decree. 

14 (J. Correct? 

15 BY MS. McCARTNEY: 

16 Q. Cardinal, can I just ask you a question. 

1 7 Back in 1992 when you approved the recommendation 

19 allegations that had been made against him, you had the 

20 pxp~ctation that that was going tu be [0] ]nwpd up on hy 

2J YOllr S(-)cretary of Clergy, corre,l? 

/\ . Yes. 

2.1 (I. l\ n d you w 0 u 1 d a 9 r e e \-1 j L h III C t. h ,\ t t II { ~ d] J f' qat ion :-; 

24 tliilt. \-Jerc! lrlvu]vE!li wcr(~ of all f:'x\.r(~I\I('ly !:jf_'I-j()\IS Jlatur(', 



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 starting at eleven years old? 

J 
.J 

4 

5 

6 

A. 

Q. 

o. 

Yes . 

Something that you took very seriously, correct? 

Yes. 

And although I'm sure your baSR of knowledge has 
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7 evolved all the years, even as early 25 1?92, you had some 

8 concerns about whether someone -- that if they did in fact 

9 e n 9 age i nth a t kin d 0 f be h a v i 0 r I t h Po Y r ,) '1 1 Ii po s sib 1 y s till 

10 be dcing it, correct? 

11 1\ • Yes. 

12 Q. 1\ n d t hat \-J as 0 n ~ 0 f the rea ::-: 0 II :3 t hat you 0 r de red 

13 that investigation be done; is that right? 

14 A. Yes. 

15 (1. And would you agree with me also, Cardinal, that 

16 given the fact that father Gi'lna was a pastor in an 

1 7 ar-chclioccsan school, mean, an archd j 0C['SiJn parish, that 

20 A. Yes. 

2 1 (I . Okay. And 1d(ltIlc1 you aqr-e(·> '.v.ith fll'~ also that t.here 

24 1\. (' (11- I' v (. 1 

~'i ( ) j' rIt. 11 CIt ~ rl J I il '~ !-i j t. u d lit) fl, t h (: all e q i1 t j OTIS t 11 ilt he 
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2 had, what he had engaged in, were kind of unique and stuck 

3 out? I mean, they were significant; C0rcect? 

4 A. 

5 Q. Now, when you ordered the investigation into a 

6 pastoc at an archdiocesan parish and you expected that 

7 investigation would be followed up OIl, we find out latec, 

8 as you've been able to conclude from reviewing the 

9 documents, that it was in fact net followed up on? 

10 A. Not t hat I k n 0 <,v 0 f, 5 0 

11 Q. Okay. Did you, Car din a I, 9 i \' e nth 2 f act t hat t h i ~; 

1 2 \PI ass u c h i'l n imp 0 r tan tis sue toy [) u a n ,>I f! i 'l e nth e f act t. 1\ i'l t 

13 Father Cana had the position he dld within the Acchdiocese 

14 and given the fact that the allegations were so 

15 significant, did you do anything Lo follow up on whether 

16 (lr not thp. investigation had actuell J y taken place? 

] 7 A, I d()n't recall. 

1 9 \.; 0 u 1 d n 't h a ve don e t hat, g i ve nth (! f act t 11 a t the r e 

20 you Y. n 0 vi, the r ewe r G n 'L ,) J () t () t pas tor s t h i1 1. 

2 ] we rea] ] e 9 e d 1 Y h a v j n 9 a n a 1 sex 'rl i. t 11 i.! 1 e v (! 1\ Y par (») cl s ',' 

22 Did you ever say: 

j n v ~,s L .i 9 .) L i 0 11 lor d ere d',' 

24 C;ana? 

') r 
.t.. ,J 1\ . I don'l reedl]. 

Hey, Hi 1 I . l) i cI yuu elf) UtI! 

~v hut. 's l Ii I' ~: t :1 L ll:: (j j F d l. h c.' l' 
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2 Q. You and Father Lynn, although you didn't work side 

3 by side, you had a lot of interaction with one another, 

4 correct? 

5 A. Well, at that time, he t.Jould ha·le just begun to be 

6 tho S~cretary for the Clergy. 

7 Q. Even more question than t.hat comss to my mind, 

8 Cardinal, is given the fact that he had just taken over 

9 thet position, did you do anytllLnq to mokE'-~ sure that he 

was doing it properly? 

11 I mea n, you may h a v E~ con v 1 nee d y r) U r s 'c! 1 f so m e VI hE: r e 

1 2 d [I W nth e r 0 a d t haL h e k n e \v w hat h e H a~; cI 0 i n fl and h P- was 

13 doinCj it well, but he's nP-1t1 into the joh. 

14 

15 

16 

17 

j 9 

20 

2 J 

22 

'1 .! 
L, ~ I 

24 

Here's an extremely important task with an 

extremely import.ant consequence attached LCl it. What cljd 

YOll du tu ensure III a t It E~ "" a s d (l ina 'd. s -' 

I\ . I hdVl~ no rpcollf~ct.ion. 

/\ . 

Oka'f· 

1\. II (-~ VI ,I~:; d ve 1- y c: 0 1I1 pet C' n t p C:~ r~; () n, cJ fI d 1 pre SlIm p ci 

\} It 'y 1'1 ,l \. W <I ::; 1\ (I \. 

1\ Til j Y (,II (I!, II ' 

y () 11 ,-!; •. J tulll1vJillq HI' {III \/hdl thE! c()l1clu!;in[1 of t.I\(~ 
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2 investigation that you expected was being done was or 

J directing anybody else like Monsignor Cullen to follow up 

4 on that; is that right? 

5 A. I have no recollection. 

6 Q. Okay. 

7 A. I trusted him and I trust2d of Monsignor Cullen. 

8 Q. Okay. Thank YOll. 

9 B Y r'I R.. SPA DE: 

10 Q. And. sir, just a couple more questions on GJ-27. 

11 If you could turn to the second poge of that memo, I'm 

1 2 9 () i n 9 tor e a d the sec 0 n d f u IIp,, ! ,1 9 r a [. h! () P d i'l q Cl in, l h i ~: 

13 is a memo that ""'as written by Father Mr:Culken. 

14 Father McCulken writes: '..,. reported tha tin his 

15 junj or year of high school he fOl1T,rl out lhat four other 

16 :-)~) y san d one a d u 1 t we r e h a v i n 9 ~~ f.' x \-.i i t Ii F':I 1_ h 0 r Gnna. Ifp. 

] 7 rc-:~,nrted 
~o.(!!1 

t h Cl t_ Fat her G a n a s tat pdt I; i'l t (II 1.-/ cl :,:; 

1 8 (1 11 ~ end t hat he 10 v e d him and \-J nul (] n E.~ lJ (3 r J e i1 v e him. 

19 stated that ",,!hen he found out that Fath0L' C;ani'l was 

2 0 s ] e e pin 9 Id j t h i1 n nth e r boy I F i'l Lll (' t C; (I n rJ rl ( r I i c! cl j t L () h i III 

2 1 and tIl e tl han d 1 (.~ d i l h Y h enT j n (J hi 1)1 '. (: 1 f, t h t' () t h f) r II ( ) Y il I I d 

~n'l1 
22 Frltrwr Gana all in tH!d lnqetllc;;-. ",Ptrjnt).i'·iltf!d thi)t this 

25 jill e 
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13,m,) 
in September of '95, when reports that he had 

3 personal knowledge that 
'T1~m~ 

II. - •• 111. had be en s exua 11 y 

4 abused by Father Gana, that that again would bolster the 

5 credibility of the allegations th0t had 

6 made three years earlier? 

"7 , 

8 

9 

10 

1 1 

] 2 

Yes. 

Q. Okay. And then the last page of the document, 

Cardinal, Father McCulken writes: "On Valentine's Day, 

1 ~j 8 2, Fat Ii 0 rea nab ega n h a v i n g s p ',: VJ j t It tGdI.'iiilfJIU.iI lib 

in 1980, this would be now a third victim 

that's documented of Father Gana "::toppe::J having se:--: 

1 ] \>-! i t h Fat her G a n a i t_ her (: we ret rip 'C; t 0 Dis n e y W 0 r 1 d , Not)- El 

14 [Jame, Niagara Falls. stated lhat there was a 

15 rntation rrocess. He said that FAthpr Gana staled that 

]G pach boy should have persona] timo for fri.endship with him 

17 (1 n d t h j s t j fTI t, IN as in the b G d roo mat n i 9 h t . Each boy wOllld 

1 Y Con L i I lui n q i n Lot h f} n ext par a q r:- rJ [) II, Fa L h E~ r IVl c C II J k to! n 

, 
20 ,"II r.i L ;:~:=: : slai.p.d t.hat he reaJ j /:F!d thal Father Gana 

24 : ~ j I i' ,- (I(] II i :: i II (I r II J J Y II d t '{!' II ' 1'" II') I (I 

:!. ~) , I ::; y (. h i il t ) i ~: l ! ,r rl P ~-~ )' (- It (I J () <] i ~: t r! n ri h Ci \! ~. ! I (-, I,; E.~ r- 1. n·· i\ t r·' d !-i ( , :.; 
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2 offenders, would you agree with me that this was fairly 

3 strong evidence here in the context of lay people that 

4 Father Gana, having sex with three preadolescent boys in 

5 one week, that this was pretty strong evidence, if he was 

6 not a pedophile, he certainly had pedophilic tendencies? 

7 A. I canlt testify to that. 

8 Q. Okay. I'm just asking Y()ll, sir, a;.; a layperson, 

9 when you were made aware of this -- you agree with me that 

1 [) t h j sis S 0 met h i n g t hat. 'VI a s b r 0 ugh t. toy 0 II l- a t ten t ion i n 

11 September of 1995, correct? 

12 !1 .. To call it pedophilic tendc-~ncif;!S, I rn not an 

13 authority on that. 

14 Q. But you know that the definition of a pedophile is 

15 somebody that has sexual desires, recurrent ~exual desires 

1 6 tow a r d s pre ado 1 esc e n t. boy S 0 r q i r 1 S, C I) IT e r: t ;' 

17 A. Yes. 

19 lea::;t_, of it. 

20 S (, Y () U v! 0 lJ 1 cI a q ref! w hen y n II r C iI rJ t. II ,1 L j Tl tor mat j () II 

2 2 i non e H,~ (; J.:., L hat. t. h a \. 'vJ(lj Il cl t: (! I" L d i [l 1 V ! , " ~,. ) III (~ 

'"\ ') 
.! ... ) i Tl rl j r; rJ L j ., 1I t1 II d 

2 5 r.)E:~(iO[)tll J f' ll(~llt~l V j (lY- I (·{ll~ r{'l· t ';' 
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2 A .• I can't testify to that. 

3 Q. Okay. Well, sir, would it be -- it was certainly a 

4 warning sign to you and to the Archdiocese and the 

5 Secretary for Clergy that this man had a problem with 

6 sexual desire towards preadolescent boys, correct? 

7 A. I'd have to say that. 

8 Q. Okay. And then the next document is -- it's marked 

9 in the upper right-hand corner as GJ-1150. 

10 Do you see that document? It's a November 16, 

11 1995, memo from Ronald J. Karney, Ph.D., to William Lynn. 

12 1-\. This is before? 

13 Q. I'm sorry. GJ-1150. 

14 A. Is it before this or after? 

15 Q. It would be after that, I believe. It's just a 

16 two-page document. 

17 

, Q 
.l-, 

20 

2 ] 

23 

24 

'1r 
.t.. .l 

It's one one five zero? 

MR. SPJI.DE: Maybe you could look 

through that, 'Mr. Hodgson. 

(Pause. ) 

HR. HODGSON: d Ii n ' t s (~(, j L . 

!vIR. SPJ\IlE: L(~1 nl{~ hf.!]~1 you ouL. 

k IIC I VJ .i. t. '!'; the r c . 

THE WITNESS: JluJd il. T hflv(' jL . 
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2 HR. SPADE: Okay. They're all mixed 

3 up. 

4 BY MR. SPADE: 

5 Q. Now, again, Cardinal, this is a document that was 

6 previously marked GJ-1150. It's a Ncvemher 16, 1995, 

7 letter from Ronald J. Karney, Ph.D., of the Anodos Center, 

8 to Reverend William J. Lynn. 

9 And, sir, The Anodos Center is part of Saint John 

10 Vianney Hospitali is that correct? 

1 1 A. Correct. 

12 Q. And S -3 j. n t .J 0 h n V ian n e y H 0 S r. i t;;ll j s w t! 0 1 1 yow ned and 

13 operated by the Archdiocese of Philadelphia, correct? 

14 A. Correct. 

15 Q. Okay. On the second page -- well, the cover letter 

16 is covering a document that gives diagnostic impressions 

1 7 ofF a t. her G a n a; i s ttl a t. cor r eel '? 

19 o· Ancl thFln under axjs one ot the diagnostic 

20 imp rr'l S sic. n ~~ I j t S r'l. y:=: ; " Sex 11 (} 1 rl i ~: () r d (; r I NOS"; i s L hat 

2 1 (- ('I r r- co c: \, ',' 

-, " L. L, 

.., , 

.£ .. J 

1\. 

(! . 

2 4 u L 11 \ '1 id j !-. ( , ! II ( ~ (' j Ii ('!' 1, ( , ( '1 Ii' ( • \ ';' 

., r 
~ ... • J /\ .. I~ i q I;: . 



1 

2 Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

And then going down to the parag~aph under the 

J heading "Recommendations," I'm g0ing to read the third 

4 5entence in: "Fe.ther / " referring to Fai:.h.::cl' Gana, 
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5 "d8InOnstrates signiflcantly impaired professional conduct 

6 such that he is at risk for further inappropriate and 

7 dangerous behavior. This should be considered in any 

8 further ministerial aSSignments." 

10 

11 

A. 

Q. 

Did I read that correctJy? 

Yes. 

And, sir, this diagnostic impressjon page that Dr. 

12K a r n e y sen t t 0 Fat her L y n n, t his \10 L! J d h a 'v' e bee n s h are cl 

13 with you, correct, in November of 1995? 

14 

15 

A. 

Q. 

Ordinarily, but I don't recall. 

I kno''''. I understand you don't have a specific 

1 6 r €~ c.: () 1 1 e c t ion, h 11 t. t~ h .i 5 iss 0 met. h j n 9 t hat "" 0 tIl d 11 a v e bee n 

17 sharod with you, corre~t? 

19 Q. Okay. Sir, d () you - - all d 1111 cl (> r· s tan d j n 9 t hat yo II 

20 don't have a specific rpcommE~nddtjOTl, Ilut'you ClbvjOllSly 

2 1 k 11) '.J h 0 v! you r 0,,,, n m j n d \tJ 0 r J.: !Oi and II ( 1 Co! l' () 1 J (\ [> ,~, r ,I L (~ d a t t hilt 

2 2 t. j II~ f· . 

2 :3 

2 5 d a fI q e r 0 f fur the r i fl Cl P P t- U t' r i i.1 t (~ II ~ ,I: ~l v i () r t Cl \\' a!:' d!.; III j I! () I-!; I 
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2 what would your reaction have been at that time? 

3 A. I don't understand "my reaction." 

4 Q. Well, in other words, you don't have a specific 

5 recollection of receiving this document in November of 

6 '95, correct? 

7 A. No, I do not. 

8 Q. Right. But you obviously know yourself. You know 

9 how your mind works and how you operate. 

10 vJ hat J' mas kin 9 you is: Can yeu infer from your 

11 kn0 w ledge of yourself what your reaction to this document 

• ? 
l~ 

13 

T,v 0 U 1. d h a v e bel''': n inN 0 v e m b e r 0 f '9 5 ? 

A. Well, I presume my - - in any if there's any 

14 consideration of further ministerial assiqnment, that this 

15 be t~ken into consideration. 

16 Q. Okay. 

17 A. What was said here. 

19 that you h,lcl now a IJriest that had been ope'r.ating for 

20 t.hr~·!: years al Ouc Mother of SorrOvJS Pari~:ih, v/ho had nOvl 

21 h('(-'ll di.aqrlf)spd as ltaviJll] a sexual disorc\~-,r and presentjll<] 

2 2 Ll (i <l n'-1 .,' I (J II; i Tl n r' :-; ~. 

2 :I 

) .1 L, 

'I r 
L. ,) 

\If l • II I (1 t II il t. h Cl V f.! con c ern ~~ d Y U ll, t h:1 \ il (. had l)(.! (' Tl 

I ..... 



56 

1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 Q. 'it] h e it h e c 0 U 1 d h a '.f e bee n e Tv' a ]. u ate d ear lie r ifF a the r 

3 Lynn had done his job? 

4 1\ . But I I did not receive this information before, 

5 that I recall. 

6 Q. Okay. But you've agreed with T112 that this 

7 diagnostic impression page would have heen shared with you 

8 jn November of '95, correct? 

9 A. It's probable, but I can't recall whether it was or 

10 not. 

1 1 Q. Okay. \-Jhen this would have been shared wi th you 

12 A. I sairl I don't recall that it ever was. 

13 Q. I knoh', but you've agreed that it's likf.dy that it 

14 would have been, correct? 

15 A. Probable. 

16 () 
~ . I'm not saying that it was or it wasn't. I'm just 

17 saying that you t<::stified that jt.'s i kl'.!.l Y that. this would 

1 8 h a .. J(~ bee n 5 II are Ii v/ i thy 0 1I I and g i v (:~ n t. hill, vI hen you rea d 

1 9 l his: It! 0 U J d yo II not h a vel h 0 ugh t t Cl Y () U r ~: e] f, " Wa i L a 

20 minut.e, Falh,""r T,ynn. ] told you to ill.':f~;::Ligi1te this guy 

2 J 

22 i\ . 

2 3 rn .'1 l~ j 11 ~J il n y r (1 n Tl £' C t j Cl I: • 

24 Q. Okay. 

25 yllllr nljnd work~;, wc.'lIld YOll hiiVf' IIlZHlr· 1.11.-lt connect.joll elt 
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2 that time? 

3 

4 

A. I'd have to take all this, the circumstances, into 

consideration. I don't know what I would have felt at 

5 that time. 

6 Q. Okay. So you don't think it's likely that at that 

7 poj nt you would have said t.O yourself, "Please tell me 

8 

9 

10 

vJhat the 

abusing 

shared Hith you: 

your investigation into Father Gana 

Here," and if Father Lynn had 

"vJell, Cardinal, I didn't actually do 

11 that investigation," your response \,Jould not have been to 

12 take him out of his position as Secretary for Clergy? 

13 A. No, because in other ways he was very competent. 

14 The fact that -- even granting there was a lapse there, a 

15 single lapse doesn't make someone necessarily incompetent. 

16 Q. A 5iog].e lapse doesn't make somebody incompetent? 

1 7 A. Well, too, it depends on the circumstances. 

in 

19 the fall of 1992 resulted in minors in ttle Archdjoces€= of 

20 Philadelphia being endangered? 

2 J 

22 

2J 

24 

A. 

Q. 

fl.. 

(I . 

J don' t k n m'l • 

Ok,l'l· 

OkdY· 
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2 BY MS. McCARTNEY: 

J Q. But, Cardinal, you've already agreed with the fact 

4 that given the information that was available with regard 

5 to Father Gana, and that was made known to you, that that 

6 was one of the reasons that you ordered the investigation, 

7 that you did not want children jeopardized, correct? 

8 A. Yes T I never 

9 Q. And you felt, 

10 information had come 

though, 

au t in 

thdL father Gana, given what 

1\~~~ 
the cTllL p. i nves t iga tion I 

11 you felt that he did in fact potentially pose a risk to 

12 children, correct? 

13 1\. I h a vet 0 say t hat a c cor din 9 t f) S t. a tis tic 5, hem a y 

14 have posed a risk. 

15 Q. He may have posed a risk, and one of the reasons 

16 that YOll wanLed t.hat investigatioll done and completed 2nd 

1 7 Y u u 0 l' (I (~ red t hal t (J h E.~ don C~ i n 1 <) 9 2 w d S f () l t hat rea son , 

.. ····18 

1 9 

20 

2 ] 

22 

') , 
L.. .' 

24 

') r 
... : • • J 

C(Yrrpct:?· 

1\. T h (J l IrJl HI J d b e w hat I wan ted t () --

flil:;. Ivl c c: l\ I {'J' N r: y : l' 1'\ !-;urry. Counsf'~ 1, 

d I ) r 1 't I 0( , (.1 i vir I q iI! I ~; VJ r' I' !.; t (1 II j III . 

'I'j! I,; W J TN I,::;:,; : I' I t, i'l ~: (' . 
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2 (The witness conferre0 with his 

3 attorney.) 

4 THE WITNESS: I say at that time the 

5 main investigation was to find out about the 

Ttmr'VI~, 
~._Ii relationship of Father G3n3 and r * _.' ~ ,1'- \: • 

~ ~.... • - ~ •• '_. - .. I' 
6 

7 Naturally, it's always to remove someone who 

8 presents a danger. 

9 BY MS. McCARTNEY: 

10 Q. Correct. And one of the reasons -- and you 

11 believed that given the informati0n that had come out in 

12 th'-Mall investigation, you believed that Stanley 

1] Gana potentially posed a risk to other children, correct? 

14 A. I'd have to say that -- you know. you know, 

15 from the statistics that were shown to me, he could be a 

16 potential risk, but I cannot determine lhRt myself. 

17 Q. I understand that, Cardinal, but that's the reason 

19 I'm not asking you to puL i'l percnntage on what t.he 

20 r.isk \'las, but the fact that then:! wa~3 a risk was known to 

2 1 Y (1 U and t hat was 0 n e 0 f t. her e a son s t hat. c i'l use d you t. (1 

2J JI .• v-ias to fino out jt j f 

2 4 u J .1 E: gal ion s \·v c r (' 1. r U I! Cl n d t ( I L <'"I k •. i\ (' l. i (J II () 11 l It tll 

25 Q. So given thl~ fact tbat. i.hat \"a~j knO\'Jfl in ]992 and 
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2 nothing was done between 1992 and 1995 and Father Gana was 

3 Jeft at Our Mother of Sorrows in the role of pastor with 

4 no treatment and no evaluation beina conducted, would you 

5 agree with me that there was a risk to the adolescent 

6 children of that parish during that period of time? 

7 A, (No response.) 

8 Q. Given the failing of Monsignor Lynn to conduct that 

9 investigation? 

10 A. Acc:ord.inCj as Has read to me, stat,istical1y there's 

11 always a potential. 

12 H : It. vn::' r P. not t a I kin gab 0 u thy P I; I b £.> t. i C i:\ 1 she r e r 

1 3 Car din aI, a n rj vI e ' lIm 0 v e 0 f f t his ina 10 U men t, but we' r t·~ 

14 talking about somebody that was known to have the 

15 

16 

1 7 

19 

20 

2 ] 

.... " 

~ .l 

24 

al legations that he everybody poses that risk, 

CardinoJ. I mean, I could pose a ris~. You could POS(' n 

r i. sk. We all could pose a risk. But t Ii. 5 s \Va s m 0 ret h Cl II 

1\. W811, lirst of all, we only have -- we had the 

and ot.i.prs. 

(l. 

1\ . 

lI!l:, L 11 1 '1'1' \"j d"-; 

1'tl t. 11 C I (;. I II il a ( . t. U i1 1 J. Y d i cI t 1 H:' S e . III t~ iI II, L II C 1'1' v/ U 2i cl I f 1 I 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 Q. Exactly my point, though, Cardinal, that you 

3 ordered the investigation to be conducted so that maybe 

4 there could have been a conclusive answer to that that 

5 ca~e about as a result of the investigation that you had 

6 ordered, correct? 

7 1· r. 
::;, right. 

8 Q. And part of the investigation potentially could 

9 hav·2 re'/ealed e,ther victims, potentially, correct? 

10 A. It' it's true, I mean, but thp LnvestigCltion at that 

11 time, since it's not done 

J.2 Q. So the bottom line, then, my qupsLion 

13 A. It HOU ld seem to me we don't ha'.:e the response 0 f 

14 Fa Lller Cana yet. 

15 o· Because we never conducled the investigation, can 

16 we conclude that from the documpnt? 

17 A. No, but then ynu're asking rnA f hp's a potentjal 

19 Q. .1 'Ill 13skj n~l you, Cardinal and aq'Jin, just so 

2 0 ,,J p 'n' c J e (l r I \"l h cJ t l' III act U d 3.1 y a s k j n g y () U, yo II 0 r d ere d t. he 

24 

25 A. t', t~ C L1 \ I ~~ {' 1. I \I ~ i-I 1 I ~. q d t j U II !-; t II 1\ t Vlf' I' ( . III il ell • f-; f~ P m e d L t I be 
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2 credible. 

3 Q. Correct. So you ordered the investigation? 

4 p. .. But they were not absolute, and therefore, with 

5 credibility, you would have to us'? the ~·iOrd "potential." 

6 If it's true that he did do these things, yes, then there 

7 is a risk. 

8 Q. Olray. Right. And my question to y()U, back to the 

9 very fiest one that I asked you: Sa the potential for 

10 hClna existed for an additional lill-ee years to the children 

1 1 of Our Mother of Sorrows. The potential far harm by a 

12 se:~llal offendsr existed becaus£:' f,n inv2stiqi-lt.iof1 was dOTlp.. 

13 ~vould you agree with that? 

14 A. I can't answer that question. 

15 Q. All right. Fine. 

16 CY i'm. SPADE: 

17 Q. Okay. Car d j n ai, it's t. wei vet hi (:; n t. Y II (n,., . We've 

to take 

Ci lr:n-minute break, and lhen we'll cum;:·! hack. So we'l I 

2 0 (' () {l\!~ b Cl c kat t VI e 1 vet hi r t y and 1. hen w (-: ' J I q () for i i f t E:: (! II 

2J leI thirty minutes before thl'~ lunchl."llrl. 

22 

" r ... I 

{vIR. GALLAGIIEH: 

lh'l:JVf: thirty. 

l\ i 

IV (, ' ,- c' 1. r 0. ,) k j II <) () l 

W(:' r'(' 

,. i q II t • 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 Are you okay, Cardin~l, to go another 

3 ten minutes? 

4 THE ~-JITNESS: Yes. 

5 MR. SPADE: Okay. 

6 EY f.':E. SPADE: 

7 Q. The next document, Cardinal, is GJ-1151. It's a 

8 n ,-, v (3 til her 2 1, 1 9 9 5, me m 0 fro m W i 11 i a m J. L Y n n toy 0 u r s e 1 f . 

9 

10 Yes. 

1 1 Q. Okay. And, sir, this is the only point I want to 

12 mak~ here, is that the summary report thRt we were just 

13 cliscussing, marked G,I-JlSO, according to this memo, was in 

14 facL passed on to you, correct? 

15 In other words, Father Lynn writes at the bottom of 

J 6 t_he first paragraph: "Also, attached is the initial 

J. 7 S \l Tn mar y rep 0 rtf rom S ('I i II t J 0 h n V ian n e y 11. 0 S pit a] "? 

18 l\. Whjch one are you talkiTlg about? 

19 (I. This j.s G.J-]]Sl. l\ t. t h (' b Cl t t C !i1 0 f the fir s t 

20 r I ,1 r d CJ r d p II, F a t.I IE·: r L y n [\ \,] r i t e s : " l\ 1 s 0 fat· t a c h e dis the 

:: ] j r 1 j ! j (\ 1 S II m m c"'l r y r C:~ P (l r L fro III S a i n t. ,} 0 h rI V j il nne y H 0 s pit a] " ? 

') ") 
"- /.. 

') -. ... ) 

., [ 

.l- J 

/\ . y I ~ !" • 

t (, II i1 1 d ( J ( • II 111 ( ' 11 t 

l\ . 
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2 Q. that we just discussed, correct? 

3 A. '.zes. 

4 Q. So you would agree \.vith m~, sir, that that was in 

5 fact -- even though you don't have a specific recollection 

6 of it, it ",;as in fact given to you? 

7 A. 

Q. Okay. And then the other information that's 

9 contained in eleven fifty-one is the fact that Father Lynn 

In ,'/r i tes : "Givsn the strong suspi.ci,cns that ar8 present 

1 J concerning the two allegations th:it hC1'/E; been made agai Ilst 

12 father Gana;" he recommends that Father Cann be asked to 

13 resign as pastor of Our Mother of Sorrows, correct? 

l4 

15 

16 

1 7 

19 

20 

21 

22 

') " 

~ .J 

24 

A. 

o· 

didn't 

abused 

A. 

(I. 

A. 

(1. 

Yes. 

So ago"li.n, e,;en though you've Lestifieri that. you 

h a v C con c IllS i vee v i rl e n c e t hat F 0"1 tl' (' r G a n a had 

"1iii Baal) tlllt44L11band •• ~YOIJ had stl-Ofl(J suspicions, 

Yeo:..; • 

A TI d t h (: con c 1 11 S j vee v i d c! n r: "~' C ::J r (I j n a], W (J U J d h a v f! 

\' , ' 

A rl cI I. II!' 1\ 1. It ( , T\ (! :-: I d ('" 111111' 11 I j ~: c: J 3 of, v: 11 i ell 

:2 5 t () Y ( l \I r- !.: to' 1 I 
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2 p. •• Yc:;.s. 

3 Q. [10 you see that? 

4 A. Yes. 

5 Q. Okay. And again, I'm just trying to refresh your 

6 recollection and establish the fact that the Vianney 

7 diagnosis, as well as the recommendations of father Lynn, 

8 namely, that Father Gana be asked to resign as pastor of 

9 011 r t·: c t h.::: r 0 f So r r 0 VI S, Iri ere in fa c t pas ~ e don toy 0 u a fl cl 

10 discussed with you, correct? 

1 1 [1, • Yes. 

12 Q. Okay. H a \- i n g 1 00 ked a t t h <::: sec! 0 C Il men t s, d (1 e sit 

13 refresh your recollection, your independent recollectioll, 

14 about this transpiring? 

15 A. NOt they do not. No. 

16 Q. Okay. And then in the first full parag~aph of 

17 C;.J - J 4, Fat h e l.- Cis ton e IrJ r i t e s : "Bishop Cullen and J 

E?n concurs VJi Lh the 

]9 r0.r:oml\lendation~~ but believes that, after FathE:r Gana 

20 submits his resignation, Father: Lynn should inform him 

2 1 ! II ~I t. his f a ell] t. j e s are 1 j mit e cl t. () r I r i vat. (' Mit s ::; and 1. hat 

22 

1> nth fee 1 t h (l 1. L II j s I: (; :; t. h c' P u L (: l\ L .i d I (l f 

Il() )/(111 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 rem~mber discussing with Bishop Cullen that he in fact 

3 thought that Father Lynn's recommendations needed to go a 

4 step further, namely that Father Gana be restricted to 

5 private Mass? 

fi f..... No, I don't recall that. 

-0 
I Q. Okay. Do you have any idea why Bishep Cullen would 

8 have been concerned that Father Gana be ~estricted to 

9 saying private Mass? 

J 0 i\ . h'hy he HOt.: Ld he concerned'; 

, , 
.L 1 Q . Yes. 

] 2 I ... J sur p n s e it' s bas e don \J hat, \ . .' () S S ;1 j (~; the 

J3 suspicjons and, you know, to make surp that on those 

14 suspicions, that he has that he's removed from public 

16 Q. And Vlould one of tt,e concerns there be that 

1 7 h r. n c, I, h (1 V t~ i) (' C e sst, () r h i 1 d r en, t () min 0 r s ? 

~! . uki1Y· (: a n 'lOll think of i'llly ot.her conrerns the r~~'! 

A. Not " L t h (! pr(!~;r!nt t imr! . 

21 () . Oki1Y Cd fl Y(lll t 1I r II t (I C; ,1 - ') ,-
" , I I ~;hOllld bp the 

22 II t! X t () 1\ (: llliil' Ii t 

I 1 (' Y ( 1 I J ~; ( ~ ( , I t I I I I, " 

i\ . V, '!' 

2S ( I .. 
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2 to Father Lynn, and it's regarding the letter dated 

3 No \.- em b e r 2 2! 1 9 9 5 I fro m Rever end S t a rl 1 e t{ r·;l. G a nat 0 

4 Cardinal Bevilacqua, "Re: Resignation from pastorate," 

5 and then the second page in this, in GT-3S, would be the 

6 November 22 resignation letter. 

7 Do you see that? 

8 )\ 
;-'\ . Yes. 

9 Q. Okay. And then at the bottnm of first page of th~ 

10 cover memorandum, Father Cistone writes: "Please note 

11 that his Eminence has seen this letter DIlL no response was 

12 fJi.ven. I f a p pro p ria t e, p lea s e p r I.'" par 0! ii !'; U ita D] e 1 e t t P. r 

13 of resronse for Cardine:.l1 Bevilacc:ud's siqnaturA." 

14 So again, sir, these documents establish that you 

15 were involved in the discussions regarding what to do with 

16 Father Gana after lhe diagnosjs CC'l!11(! jn [rom Vianney of 

17 spxual disnrdAr, correct? 

19 recommendations made. 

20 Q. Right. 

2 1 t~ . Y"..:s. 

22 Oki'!,! . i\lld t IIC:II Llll! I1Pxl dfl("lIll1('1I L \/C)ll J d III' (~,J .'J B. 

23 

1\ . 

2') (). j t. S (j ]-" pi) 1" U c\ r y 0) ., 
...... ~J f J 9 [) (, 
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2 A. Yes. 

3 Q. memo from Father Lynn to the file regarding a 

4 telephone call from Dr. Donna Markham. 

5 A. Yes. 

6 Q. And Dr. Markham, do you recall now what her 

7 position was at that time? 

8 A. Not independently. 

9 Q. Okay. 

10 1\ . Ju:..:;t from this. 

1 1 O. She's identified in the memo as being a 

12 psychologist who is treating Father Gana at Southdown --

13 A. Yes. 

14 Q. is that correct? 

15 A. Yes. 

16 Q. And SouthdoHn I think we've touched on this 

17 before, but Southdo'l'ln is a Catholic treatment center iII 

19 A. Yes. 

20 Q. Ole i1 Y . And then the second full paraCJraph at. t.lt~~ 

2 ] b () L l (; Ill, f (1 t. her L y nnw r i t e s : "She," menn.ing Dr. MClrkham, 

2 2 11 r: n n f r U fl t P cI him abo uti t ," and him \.J 0 II 1 d r 0 fer t 0 F a L h £: r 

;, 4 II (. I . 

') r 
L. . I 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

incidents in which he was involved. She said all the 

allegations against him are true. He admitted 

4 everything." 

5 Did I read that correctly? 

A. Yes. 

69 

6 

7 Q. Cardinal, would this information have been reported 

8 to you in February of 1996, the fact that Father Gana had 

9 now finally admitted that he had sexually abused these 

10 boys? 

11 

12 

A. 

Q. 

I don't recall. 

I'm asking would it have been reported to you? 

13 Is this something of enough importance that you 

14 would have wanted to have known about it? 

15 A. I can't answer that. I don't know how they 

16 determined -- they can't be sending me all the files. 

17 Q. No. But what I'm asking you, sir, is: Given your 

19 the Archdiocese of Philadelphia, is the fact that one of 

20 your r~iests had admitted to having anal jntercourse with 

2] eleven, t .... 'elve And thirteen year old boys somettdng of 

22 f:nougl! jmt;orLi'lTlCP t.hat. you would hn'/(-' vJiH1t.Cc] jt. reported 

24 1\. 1 I ' s j 111 P (j r L i'l n L, b 1I l 1 h i'l V C iJ I w s j t i'l t j () nth all t}(' y 

W 0 1I J cI h a v e s (~n t t h j s t (l m (~ . 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 for a summary updating. I don't know how they would 

3 inform me. 

4 Q. I understand. I understand, but you would have 

5 wanted to know about this; that's what I'm asking you? 

6 A. I always would want to know, but . 

7 Q. Okay. And in your communications with -- and we've 

8 gone over this before, and I'm sorry to belabor the point, 

9 but in your communications with your subordinates, you 

10 made that known to them that you would want to know 

11 information like this, correct? 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

2 1 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

Well, important information. 

Okay. 

HR. SPADE: All right. It's twelve 

twenty-nine now, and as Mr. Gallagher indicated, 

we're going to break now how lunch. 

MR. GALLAGHER: Two o'clock. 

going to break until two o'clock, and then pleas(~ 

be back at two o'clock. Thank you. 

THE WITNESS: Okay. 'I'hank you. 

~--

MR. GALLAGHER: Cardini1], YOll can ] (~(lve 
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17 

19 

20 

2 1 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

the documents here. The stenographer will be here 

during the lunch hour for 5ecurity. 

(Whereupon the witn?ss and his counsel 

"jere excused from the grand jl1ry room. 

----

. . . . "', ':.... '. . ;"". . ~~'~-'-. .~ . . . - '. '"". ~,; . ~ . ,~. 

L 

(l\ J IJJlclieoll r!;-'cf'::;S was hc] d. ) 

( E N I ) (I V V (l L II tel E I J 
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[ .. NT[IONY ,fO:,Erfl (:t\RDTNl\L nEVff.,i\CQUl-\ 

') We' t·~ back on the 

ft'::; t'r!() ,,'clo:·!.: ('n TllltLsdrty, January 29. 

How 1lli.\11 Y j U L t \ C ~~ .] L" e p 1.- "'? sen t, pIe as e ''! 

~ ~ 0',...:. -

." - ... .::- ' .... -;.,-.1' ,_ ," ... 

7 

8 

9 Canii.nal Be';ilucr:{lli'l. L:; ba.ck in the room 

10 with his counsel. 

11 

12 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA, 

13 having been previously sworn, w~s examined and 

14 testified as follows: 

15 

16 BY MR. SPADE: 

17 Q. Good afternoon, Cardinal. 

18 Cardinal, when we left off, we W9re talking about 

19 GJ'48, and I just have one or two more questions about 

20 This is a document again of Febr 1.1ary 23, '96, memo 

21 from Father Lynn to the file. 

22 You don't have that in front of you yet? 

23 MR. HODGSON: What's the date again? 

24 MR. SPADE: GJ-48. 

25 THE WITNESS: I don't have it here. 
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J 

4 

ANTHONY JOSEPH CARDINt\f-, BEVTU\CQIJ,l\ 

( Pa u s!~. ) 

MR. HODGSON: It's the last one. 

THE WITNESS: Okay. Thank you. 

HR. SPADE: You're welcome. 

6 BY MR. SPADE: 

7 Q. I know it's hard to keep track. There are a lot of 

8 documents. 

9 Again, this is the document where father Lynn 

10 reports that Dr. Markham had disclosed to him that Father 

11 Gana had admitted that the allegations of sexual abuse of 

12 minors made against him were true, and the second to last 

13 paragraph, Cardinal, where Father Lynn reports: "She," 

14 meaning Dr. Markham, "said what 'rIe are looking at is a 

15 person that is very heavily addicted ~o drugs and alcohol 

16 and very heavily involved in sUbstance abuse, and that 

17 causes sexual acting out. She said he would not be 

18 diagnosed a pedophile or ephebophile, but rather a person 

19 who acted out under the influence of drugs or alcohol." 

20 Cardinal, do you have a recollection, an 

21 independent recollection, of receiving that information? 

22 

23 

A. 

Q. 

I do not. 

Okay. Again r let me ask you. Realizing that you 

24 don't have a recollection of that r but knowing how your 

25 mind works, when that information was reported to you, 



!\NTHONY .JlJ:j[·:PH CAROfN1U .. REVff./\.crJUA 

2 r.h,-it Dr.. tvl,lCkh(lll\ VI(:·u!r! nnt di,lqnn~;i:3 ~.;r,:lnLc;y Gana as a 

r"~(:(:lphil.~ 1)1: an f:pheunphi.le, Irlnu1d iOll !1:1(."e ha·j some 

.:1: q ! 1 ~ ~ ri.o n !-; ,1 b r) U t t h'l t dill 9 n 0 ~-; is? 

[n I) the L \,1'.) r d s, VNH! 1 d '{ 0 u h a 'i ~~ h r\ d c1 que s t ion a Ion 9 5 

6 t.he lines of.: Well, how can he be ha'iin~ anal intercourse· 

7 with eleven, twelve and thirteen year olrt boys but not be 

8 ci i a CJ nos e ri ,"\::; a [l e rl 0 phi Ie OLe p h e bop h i 1 e ? 

'} 

10 

A. 

Q. 

You me<1n -- this is a hypoth:~tica I? 

Riqht. When you received that, can ynu go back and 

1 1 <J 11 e 5 S h 0 "",I Y () U \-lOU 1 d h a v ere act edt 0 t h <1 t., k now i n g how 

1 2 

13 

14 A. 

is area. 

16 

17 

Q. 

'lOU kno\-.i, knowil1 rJ yourself essenti.ally? 

Well, let me ask you this. 

No. I would not be considered professional in this 

I understand. We 1 l, let r;l e ask you t his . 

As you sit here and look at it today, at this 

18 document, knowing what you know, that he had anal 

19 intercourse with three boys from the ages of eleven to 

20 Lhirteen, does that strike you as raising questions that 

21 he would not be diagnosed as a pedophile or ephebophile? 

22 

23 

A. 

Q. 

I always leave that to the doctors. 

Okay. But as the person at that time who was 

24 trying to make a decision about whether Stanley Gana would 

25 be reassigned to a position within the Archdiocese, would 



l ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVTLACQUA 

2 Y f HI h <1 V 'c! I.Fl. n t t'! d t (} h a ve m 0 rei n f. 0 r mat j ',)£1 a s t 0 how she 

:1: 

5 

c nuL d h.1 V <; n" ,) c he d t hat ci i a 9 nos L S ? 

A. 

Q. 

Nu. 

Ok.],y. 

I would have trusted her diagnosis. 

When we were looking at the document before 

6 that I marked as GJ-1159 and we looked at one of the 

7 excerpts on page four, you had raised some you don't 

ne~d to go back and look at it. I just have a general 

9 quest1on. 

] 0 You had raised some distinctions about between 

11 people ~'jho are diagnosed as pedophi les or ephebophi les and 

12 people Vlllo are referred to as people who sexually act out 

13 with minors, and you would seem to indicate that that 

14 raised some questions in your mind as to whether there are 

15 many different recidivism rates for the different 

16 categories; is that accurate? 

17 A. No. I was just reflecting what was written there. 

18 Q. Okay. Do you think it's significant whether a 

19 priest, one of your priests, comes back and is not 

20 diagnosed as a pedophile but is diagnosed as having a 

21 sexual disorder? 

22 A. Oh, I'm concerned about that. 

23 Q. Okay. I mean, would it raise questions in your 

24 mind: Well, Father Gana was diagnosed as having a sexual 

25 disorder. Is that something that we need to worry about 
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1 1\ N l' H 0 I'n J 0 S r:: P H t: A R 0 [ N 1\ L B F V r LAC Q lJ A 

:2 abo uti n teL" m S 0 E h l m ("i eLL n (J () 11 t i. nth r: f 11 t II L e ? 

A. YeS. 3 

4 Q. Okay. Are those qU8stio!1s 5()mr~thi!lC) that you 'irlould 

5 have communicated to Father Lynn or th~ other: people that 

6 were working on these matters Eor you? 

7 

8 

A. 

Q. 

I think they i."Quld have thOllfJht of it themselves. 

Okay. So are 1'011 saying that you <:!ssumed that they 

9 would have thought about these questions themselves? 

10 

11 

fl .. 

Q. 

Yes. 

Okay. And again, you didn't have any procedures in 

12 place to make sure that they were thinking about these 

13 questions or asking these questions? 

14 A. Well, I know they were thinking about it because 

15 whenever we had any kind of accusations, we took them very 

16 seriously. 

17 Q. Okay. Cardinal, could you turn to the document 

18 that's marked GJ-1152. 

19 I'll give you a minute to find it. 

20 

21 

22 

A. 

Q. 

Well, the numbers are all 

I have it. 

Okay. GJ-1152 is a November 28, 1995, memo from 

23 Michael McCulken to the file regarding a telephone 

24 conversation with 

25 Cardinal, again, I'm just going to summarize this 
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2 r}t"i~fly. 

J The key piece of information in here, in this 

4 document, that I wanted to bring to your attention was 

5 that Father Moran, who was Father Gana's canonical advisor 

6 or canonical lawyer, had reported to Father McCulken and 

7 Father Lynn that Father Gana was informing his 

8 parishioners about his resignation and he was reporting to 

9 the parishioners that he was resigning fer health reasons. 

lO 

1 1 

12 

1J 

A. 

Q. 

Do you see that? It's the second full paragraph. 

I'll just read it to you. 

Yes. 

"I explained to Father r<Ioran that C~rdinal 

14 Bevilacqua approved Father Gana's request to resign as 

15 pastor." 

16 

17 

A. 

Q. 

Yes. 

"I indicated that Father GaDa's letter had arrived 

18 and that Cardinal Bevilacqua would respond accepting the 

19 resignation. I told Father Moran that Father Gana 

20 informing the parishioners about his resignation because 

21 of health was approved as was his living temporarily at 

22 his home or the home of his friend in Florida. I also 

23 explained that we would help with finding an appropriate 

24 inpatient facility." 

25 Did you see that? 
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A. Yes. 

'") 

-' Q. Did you follow along as I was r~ading? 

4 The question, and I think we've touched on this 

5 before, and I don't want to go over it much, but what was 

6 the reasoning there behind telling the parishioners at Our 

7 Mother of Sorrows that Father Gana was resigning for 

8 h8alth reasons and not because he h~d admitted to sexually 

9 abusing some prepubescent boys? 

10 A. I mean, it is true that there are many health 

11 reasons when you read the report from -- what was it? 

12 Anodos, and Southdown? That he had health problems. Even 

13 psychological problems. A sexual disorder is a health 

14 problem. 

15 Q. Okay. I guess what I'm asking -- I agree with you 

16 that a sexual disorder is a health problem, but my 

17 question Is: What was the rationale for not reporting the 

18 full picture, which is yes, he had health problems a 

19 health problems were that he had a sexual disorder and was 

20 having sex with prepubescent boys? 

21 A. It was not our practice to specify at that time, 

22 you know, what the health rea~ons were. 

23 Q. Okay. 
. 

Cardinal, I didn't make a copy of this for 

24 you, but this is another -- I'm going to reRd to you from 

25 volume two of Restoring Trust, a Pastoral Response to 
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2 S:::::"':1J:11 Ahl.lsp.. I had ref8~red to this do~ument before. 

J It's a document that you produced to the grand 

4 jury, and, Cardinal, the tab that I'm re~ding from, and 

5 it's just a very short section l is entitled "Ad-Hoc 

6 COlllmLttee on Sexual Abuse," responding to 

7 Victim-Survivors, and it's dated November of 1995, and 

8 I'll give it to you in a minute so that you can look at 

9 it, but the part that I'm reading from within that 

lOs 11 b S ~ r: t ion i spa get h i r t y 0 f the doc u men t, and I jus t 1,-, ant 

11 to read a short excerpt for you; and again, the whole 

12 article is talking about how bishops and secretaries of 

13 clergy should deal with parishes when the pastor or one ot 

14 the priests assigned to the parish is removed because he's 

15 been alleged to have sexually abused a minor or has 

16 admitted to sexually abusing a minor, and againl this is 

17 an NCCB document. 

18 "In responding to affected parish communities l the 

19 diocese is guided by these three principles: 

20 "These parishes undergo a complex process of 

21 grieving when they learn a trusted and respected leader 

22 has been accused. 

23 "A most important element in healing is receiving 

24 accurate information of what happened; the healing of the 

25 community is a multidisciplinary challenge." 
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2 

\ 
.J c,ln tak8 c:1 .look at it [or- YlH1CSp.l.f. 

,~ r i q It t t h 8 j~ e a n cl c i. (J it t r. h (:2 r: e, a n Ii i t's (1 0 t t. h f; i1 L r C) w n ext 

~ to i. t. 

(PatlSp..) 

7 t:!R. GALLAGHER: Is that volume one or 

8 

HR. SPADE: 

10 (The witne3~ confecrert with his 

11 attorney. ) 

12 THE ~HTNESS: ~J~ a y 1 t. ,,\ 1 k ? 

13 HR. SPADE: Yes, you can certainly 

14 confer wi.th counsel. 

15 (The witness conferred with his 

16 attorney. 

17 BY MR. SPADE: 

18 Q. Have you had a chance to confer with counsel? 

19 A. I did. 

20 Q. Okay. Cardinal, I just wanted to ask you just a 

21 very basic question. 

22 I'm sorry. Did you have something that you wanted 

24 A. No. I was going to answer it again. Go ahead. 

25 Q. Answer what again? 
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AN'I'fI()N" ,fO:';EI'H CARO[tJl\L BEVl:Ll\CQUA 

i\ . t! (J • t h () II IJ h t Y ( l\ 1 \J;: [" ~~ q n i. n q t () Ll S Ie met hat I 

'._j II ::; iiI:'; t. [ P. pea tin q \-J h d t [ s c1 i (1 be for e, you k now, abo u t 

4 it.' s t t: \ I t-~ t h ,1 t t II P. [" e \-,,~ r e h e a 1 t h rea S f) n 5 • 

Okay. 

fi f\. And to repeat why didn't I tell, you know, give the 

7 full explaniltion is at that time it was not our practice. 

Q. Okay. Carrlinal, in reading that excerpt from the 

~l ~ICC[', document that I just sho\-1ed to Y0U, you would agree 

10 that the NCCB experts that were advising you and the other 

1 1 b ish f) p:3 abo u tho w to de a 1 wit h t his \-I' e r.- e t e 11 i n 9 yo II [ 

12 bel.ieve it's I don't have it in front of me. I think 

13 it says a most important element of dealing with the 

14 parishes is giving them complete and accurate information, 

15 cor["f~ct? 

16 A. That's what it says here. 

17 Q. Okay. And you would agree that in telling Our 

18 Mother of Sorrows Parish that Father Gana was being 

19 removed for health reasons, that that was certainly 

20 accurate but it wasn't complete, correct? 

21 A. Well, it was complete as we did at the time. 

22 Q. Okay. So in your understanding of it, that was a 

23 complete explanation? 

24 A. Yes, for us. 

25 Q. Okay. 
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{ 'r h e ';I i t n ':; !~:.:; ( . , 1 n t f' !- r~ ... ' i i \v i t. h h i. s 

C\ t r. I) L n e y . 

Q. And, Cat" din a 1 I has t hat r Lac t i. c ') - - .... ..J ell, U pun til 

(j the time t.hat you stepped. dO\Jn a!"J th(:! Arrhhishop of the 

7 ALe h rl i 0 C e s e 0 f Phi 1 ad e 1 phi a, d L d t. h ~ P r ,~ c:: t. i. C P. C h r'HI <J e ,I n y 

8 tim e bet 'iJ e e n Vi hen Fat her G a n a \),\ S r P 1lI f) v to'd [n:llH 0 U L Not h e (' 

9 0 f S 0 !:T QI,-J sin the f all 0 f 1 9 I) 5 Il n t i. L t h Eo: tim e t hat you 

LO stopped being the Archbishop? 

1 1 

" .L ~ 

1 J 

14 

15 

16 

17 

,r.. . 'i;j e cI i d n ' t 11 a 'j emu c hoc c a ~~ i. '.) n, but aft e t- thE:: --

<'j,ft0.r Dallas, He reviser! our (]lIirJf:J inC"~s. 

Q. Okay. 

A. As far as I recall. 

Q. And Dallas was in June of 2002? 

A . Yes. 

Q. Okay. You're referLing to the meeting of the U.S. 

18 Conference of Catholic Bishops in June 0 

19 A. Right. And after the guidelines -- that was only 

20 the beginning of the Change, becallse t.he charter had to be 

21 approved and so on. So it took qUite a while after. 

22 Q. Okay. When you received the three-volume set of 

23 Restoring Trust from the NCCB in 1995, do you remember --

24 did you read the whole document? Did you read excerpts 

25 from it, or did you delegate somebody to read it? 
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1\. 

l. 

2 

] c;~ l t·! 'v" <1 [\ t. P n r. t i. I) n s,b u t t h ct t ' s that's such a long time 

5 Cli~Cq'l· 

6 \d. Okay. Do you cemember at that time having 

7 dis';llssions Hith uther bi.shops or:- pl~ople that worked for 

8 YC)I} in the Ar.chdi.ocese c'lS to hn1d to put into effect some 

') 0 [ t h P. S 11 Q'1 e ~:; t i. 0 n s t hat. i;-/': C (-: b ,:> i. n ("1 set [ () C t h by N C C B 

10 document, RAstocing TCllst document? 

11 A. I Jon't recall doing that, but I know there would 

12 have been occasions when He v-lould have discussed this. 

13 Q. Okay. Would the discussi0ns have included a 

14 discussion of why the NCCB expects were advising the 

15 bishops to provide complete and accurate information to 

16 the parishes when a sex abuser priest was removed from the 

17 parish? 

18 A. I don't recall that. 

19 Q. You don't remember if that would have included 

20 that? 

21 Well, do you have any insight as to why that 

22 recommendation was made? 

23 Do you know what the rationale behind the 

24 recommendation was? 

25 A. (No response.) 
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i. 

1\ i'i T ! f() NY, TO S F: I? H CAR 0 [ [,'Ii\ r, U: v [ L!\ C C? II i\ 

q. 

1\ . ~'J 11 '{ I. his I..' ,1 ,-i mad e .? 

(J. Yes. The r. e com men ddt ion 0 Err. IJ 'J i d i. n tJ cum p let e a n II 

1\. [ guess it ",ould depend on the pCLishes, maybe to 

rl'Joid YO'l know, to find out i.f nthp.t::; have been 

r'lffected. Thsce CQuld be several mothers. 

Q. Of other. minors within the parish thRt had been 

LO rlffected; is that correct? 

I l 

L 2 

, ") 

L J 

14 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. 

That could have been one of the reasons. 

So there was an insight at that time among the 

15 bishops in the NCCB that it would be important when you 

16 remove a se;..;: offender priest from a parish to find out 

17 whether he had abused other minors within the parish, 

i8 correct? 

19 It's important, but it may not necessarily mean by 

20 conveying it in that way, of announcing it to the people. 

21 There could be other ways possibly. 

22 Q. Okay. And would another rationale have been that 

23 by providing information to the parishioners that that 

24 priest that had been removed had had allegations against 

25 him of sexually abusing minors, that then the 



1') 

., , I' , " '\ t t II"Y 11,111 ,'I[IV tllr't-.hl·!' ('11111.1(:1"", with that ~ plr'I.!';lt(lll'~r:-" l 

4 bp (:,.\ce[ul ,d)I)Ut al.lovJinq r.ht:::i.c ("hi.l,irf~r\, tt:~!iL tP;enager:~; 

7 ,1 I l (': (J ,1 t. i () 1\ !-j h ~ ~ Cull :3 ~::! t h r1 tal Lea d Y III ,1 k ": :; L h oJ t if you 

R .0; !I n '-, 1\ n ! : ~~ l!l ,1 t , i 1"1 t It e m i. 11 d S 0 E P ,> ("\ f1 L '~, Ii .. \ ':::; (J U i 1 t 'l 

9 il 1. L ,.' ;1 d I( , 

10 () . RL(Jht. 

11 1\. l f t h (~ i C cli 1. ega t i. a n s had n f) t t· to! ':!!l d e t e r min e d . 

12 Q. Let's mRke it more concret0. 

] 3 In the case of Father Gana, 0(" Fathnr Gana at this 

14 point in time, being the spring of '96, the fall of '95 

15 and the spcing of '96, Father Gana at that point had 

16 admitted that he had sexually abused mi.p..ors. 

17 A. Yes. 

18 Q. Would one of the purposes of advising Our Mother of 

19 Sorrows parishioners that Father: Gana had admitted to 

20 sexually abusing minors have been to put them on guard in 

21 the future that. they should be careful abOl.lt allowing 

22 their children or their teenagers to be aroup..d Father 

23 Gana? 

24 A. But in there he was resigning, so he was not going 

25 to be there anymore. 
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2 Q. Okay. So in your mind there WdS no chance that h~ 

J wouLd be around minors in the future? 

4 

5 

G 

7 

8 

A. 

Eor 

Q. 

A. 

Q. 

Well, certainly we were going to make every effort 

that. 

Okay? 

And in 

But you 

that parish particularly he would be gone. 

would agree with me if after that paint, 

9 after the fall of '95 and the spring of '96, if Father 

]0 Gana, despite your eEforts, was around minors at that 

lL point and the parents of those minors had not been 

12 informed that he had admitted to sexually abusing minors, 

13 they would not be on notice to be careful about allowing 

14 their children to be around Father Gana, correct? 

15 A. Well, it depends on what -- would you repeat that, 

16 becaus9 we can't follow him everywhere, and you know, at 

17 that time, we would not have announced it in you know, 

18 throughout the whole Archdiocese. It's hard to follow 

19 your question. 

20 

21 

Q. Okay. Well, let me break it down for you. 

If you had announced -- you agree with me that 

22 according to that NCCB document, which was produced in the 

23 fall of 1995, right around the time that this was 

24 happening with Father Gana in fact, Father Gana 

25 admitted to sexually abusing minors in February of 1996 
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1\ N rr H 0 NY, r O~; E PH t: 1\ R D r ~L,\ [. P. [:: 1/ I I..l', f : q 1 J 1\ 

i1r:rordinq to GJ-4H. '( {) \ I It c1 d ttl C1 L d () c: U !IH~ n t: i. nth eta 11 0 t 

1 ') 9 5, L E~ f e c c i Ii 9 toR est C) r l n 9 'I' L U s t, C 0 c r I:~ C to:' 

A. Yes. 

Q. l\nd that \-:as adl; is inq you, I:C1rrF.:ct I tl) bt-; deplete 

6 and i.l c cur ate i nth e i n f 0 Lin a t j () n t. hat yo II fJ cl vet a par ish e s ? 

7 A. 

Q. I understand, but it was 2dvising you to be 

9 complete and accurate, COLcect? 

10 A. ~oJell, i.t. suqgested that. 

1 1 Q. Okay. [f at thi.lt time -- you w0uld i.lgcee with me 

12 i.f at that time, if you had followed t.hat suggestion to be 

13 faIr and accuLate with the parishinneLs of OUL Mother of 

14 Sorrows or in fact with all of the paLishioners of the 

15 ALchdiocese of Philadelphia, you would agcee with me that 

16 if you had done that, the parishioners who had teenagers 

17 and children would then have been on notice about any 

18 potential danger t at Father ana presente 

19 children, correct? 

20 A. Your hypothetical is if I -- if I had done that, 

21 would they be on notice? Sure, they ~ould be on notice. 

22 Q. Okay. And you testified that you couldn't follow 

2 3 Fa t he r Gana a round everY1,..,rhere, correct? 

24 A. Correct. 

25 Q. Okay. And you testified that it was always yqur 



A. 

Q. 

J\NT!{(>NY ,TOSEPH CARO[Ni\L 8EV[LI\CQUl\ 

Tha.t Has 011t" intent. 

Okay. So ~iven all of those things that we just 

18 

f) est i1 b 1 i :=; he d, ita t t hat poL nt, mea n i n 9 feb r u a r y a f 1 9 9 6 , 

7 if dtter Februrlry of L996 in O!l~ Qf ilLs assi,}nments with 

8 the Archdiocese of Philadelphia. he was around teenagers or 

9 (,-hi Ideen ugain, h~) \jouid pcesent moee of n danger to those 

10 chi I.deen because the paeents of those children and indeed 

11 those children themselves Hould not knoH that he was an 

12 admitted sex offender? 

13 A. It would depend on the circumstances that he was 

14 in. 

Q. Okay. 15 

16 at is GJ-39. 

The next document that He're ~oing to look 

I'll give you a minute to find your copy of 

17 that_ 

18 

19 

20 

A. 

Q. 

I have it here. 

And again, Cardinal, I'm going to summarize this in 

21 the interest of moving this along. 

22 This is a March 13, 1996, memo from Michael 

23 McCulken to the file regarding a telephone call from 

24 who was who's the Chancellor of the 

25 Diocese of Orlando, and you would agree that it's accurate 
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ANTHONY ,Josr~PH CARD [Ni\L [:\1::'1 r L,,'\ C 1,.211 1\ 

.) that in t.hi.s m("!mo, Fnther: tvlcCul\q~n L~:rnrts that 

t hat S tan 1 (~"{ l: c1 n A W d S livLng Ln 

.j. t"_he Diocese of Orlando, nnd I'll just qllOte f.rom the 

" E v ide n t .1 Y S 0 me 0 f the paL L s h Lon e !~ s h t3 vet old 

7 Fat-hee O'RBilly," father O'Reilly was il pr.i.Rst in the 

p, Dinc'-:se oE Orlando, "that there ace a numbec of young 

') people from Slovakia at the house. The ,,,\ 'JG S a ppea r to ttle 

10 [1'2 () P 1 e to b ,~ 1 ate tee n san d ear 3. y t \.V e n tie s . The 

11 parishLoners have expressed their concerns about what 

12 rni.ght be hClppening at the house. The pastnc reported the 

1) information simply to let the officials know the concecns 

14 ot the people in the event that anythinq should be wrong 

15 or go wrong." 

16 The third paragraph: " J)ted that the 

17 diocese has recently experienced some cases of sexual 

18 abuse that were highly publicized, and t ey are very 

19 sensitive about such issues. They do not want any adverse 

20 publicity. She wanted to let us know that they do not 

21 look favorably on such situations and in fact have a 

22 pOlicy that no priest can have a minor child stay in the 

23 rectory or in the priest house. Sister also noted that a 

24 ·,."HtQnet' st.ated thi'tt they ar~ a~N()re that Father Gana 

25 left his parish abruptly and wonder what that might be 
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L l\ NT II () NY, r ():-i 1< rill: l\ I{ f) r N;\ r. E I:: V [ Lt"J: Q U l\ 

.2 ab()l1t." 

c­
. ) 

A. 

(2 . 

Di.d I.' P. <1 ( It. h ,1 t (l r: ( : 11 c.) l (': ! y'? 

Cae din a 1, d () Y () 1I h ,\ V Po C1 n '( r. f:? r: nil e c t i. () n, you k now, 

6 i. n 1 () 0 k i. n CJ at t h i. s doc u men t, did .i t L cft''''-: shy 0 u r 

7 L E! C () 1 1. f~ C t i. l) n n b 0 U t 1. e a. r t\ i. riC"} t his i. n f. f) t~ mat i.. ani. n t-'l arc h 0 f 

8 19967 

A. I h,1V!:-~ nonf:! at all, 

10 (.l. Okay. I s t hat S 0 m f: t. h i n CJ t hat \.J 0 ! t 1 d h a 'I e bee n 

11 r~ported to you? 

1 2 A. (No cesponse. 

13 Q. Is that something of significant importance that 

14 would have been reported to you? 

15 A. 1'11 be honest with you, I would doabt it. 

16 Q. Okay. 

17 BY MS. McCARTNEY: 

18 Q. Cardinal, you don't think that 

19 significant importance, the fact that Stanley Gana, who 

20 had admitted to sexually abusing three teenagers, left the 

21 Archdiocese of Philadelphia, went down to Florida and 

22 there were reports coming back to the Archdiocese of 

23 Philadelphia that he was living in a house where there 

were teenagers there? That wouldn't have been of 

25 significant importance to reach your office? 
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A. ['01 just. sayinry you kno'd, s()rn~::thin'l like t:his, 

J they m0Y have tried to find out, you know, when he went 

.:1 d 0 liJ Il, 0 t. her i n for m ,1 t ion, be foe f~ t h f~ Y ,,; 0 U 1 d t ~ t L rn e f b II t [ 

5 w 0 U 1 (I not t h i. n k t. hat vlO 11 1. d - - I r. a n u il d '2 r 5 tan d L f the y d i. d 

6 not inform me of this until they found out whece he was, 

7 nlso that this is a you know, the("e i.s no specific 

R in[or.mation here that they are, you kno",.', belofd the age of 

9 eight-.een. It says late teens and early twenties. 

10 Q. Okay. Thank you. 

11 BY MR. SPADE: 

12 Q. Let me ask you this~ You said that you think that 

13 Father Lynn and Father McCulken may not he\,'8 reported this 

14 to you until they had done some investigation and found 

15 out what was happening; is that correct? 

16 A. It's possible. 

17 Q. Okay. You would agree with me that after they 

18 investigated and found out why he was down there an at 

19 he was doing, that they would have reported back to you on 

20 this, correct? 

21 A. At some time, yes. 

22 Q. Okay. Understanding that you don't have any 

23 independent recollection of a report being made to you, 

24 what would you have done or what would you have wanted to 

25 be done when you found out that Gana was down in Orlando 
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'/ . I ' L' "I, p",or)L -. [' .. '1 r.tlni I.' \,It·t~ r.!>"'!l:; tlnd (~(ILly _ 11\ d I()II:,"~ ",;\ •. ( .I_. t L 

> 
.J 

A. !d ell I the [i r s t t h L n <J [ t h ink, [ ' .. I () U 1 d h a ve 

22 

5 P L 8 S \l rn P. d t h P. Y \.J 0 u 1 rl. try tnt' i. n rl n \I t, Y (1 U k n 0 ~oJ, why hew a s 

7 Q. Okay. \;Jould yOll hav(.; w.lntr~d to issue an order- t_o 

8 tell Fdthp.r- Lynn to enll fnthec C.}na back immediately to 

9 the Archdiocese of Philadp.lphia? 

10 A. ,;vell, I Houldn't -- they ar:e vecy competent people. 

1 1 I cJ. In [' C e sum i n'J t hat the y -v 0 11 1 d h ,} \! e Lea 1 i :: ,~ d t h 3. t t h 8 Y 

12 would have to do that themselves. 

13 Q. Okay. But, Car-dinal, this wouldn't have outraged 

14 you that Father Gana was down there and the chancellor of 

15 another diocese was reporting that she was concerned 

16 about, you know, possible sexual abuse happening in his 

17 house? 

18 A. You're talking about sexual abuse of a minor? It's 

19 not cle~r in this. 

20 Q. Well, 1'11 just read from the document. 

21 (~noted that the diocese has recently 

22 experienced some cases of sexual abuse that were highly 

23 publicized and they are very sensitive about such issues. 

24 They do not want any adverse publicity. She wanted to let 

25 us know that they do not look favorably on such situations 
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') 
/. 

:2 tllld ill L)(:t Ild\:·~ rI pnlL.:y rh.:1t 1l!1 priest can have a minoc 

!: h L L d :.j t d yin t. rlf! e ~ c to L Y 0 c i [\ the p e i est h au s e . " 

1\. HLqht. 

5 I). NI.H'I, yuu '.l!lllld ,1'1L"ee vli.th (lIe, C~1r:din,11 -- she 

fi CPCt,l in Ly says that th8 ("eports \ .... ere that the people were 

7 i nth {~ i. L" 1 rl t 2 t ~~ ~ n S d [l d e aLL y tHe n tie s tll:1 t 'tl ere s t a yin g 

Hitl, Fdt.h~L (;,1n;·1. I concede that. 

9 P.\lt you ".fotlld Cl(ILeE'~ \"ith mE~ that thf:' later 

10 isn't ceetain hOlrl old 

1 l t h ~J P e 0 p 1 eli v i. n <} ',oj i t h Fat her G a n a are and t hat she' s 

J 2 CO:1r::t=:'LTH;d that they may be she doesn't know, but she's 

IJ concerned that they may be minoes and that there may be 

14 sexual abuse happening in the house, correct? 

15 l\. Yes. 

16 Q. Is that a fair reading of the memo? 

17 A. That she's concerned, yes. 

18 Q. Yes. Okay. And my question to you is: When that 

19 was reported to you, after Father Lynn had done his 

20 investigation, you would have been outraged about that, 

21 correct? 

22 A. I don't know if it was reported to me. 

23 Q. Okay. No, but I'm asking you, knowing yourself, 

24 knowing, you know, what your reaction to something like 

25 this would be, right? 
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f\ . '/1 outr .... J" 1 r '11"-'-\ 'l .',r.··.' .. ·'.II'.lln t~l(lt th,~,,/r ,\ 01 e rt Y I) IJ say u ( 'c. (, 1 L - ,;>1 I I 

) I I ~ '" ~ n ' t h 1- n"" '" b 0 t1 t J- t bpi n t ( l! I C h ',.Ii L h h L m . . 1 'v 0 II ( ( ! '-' .::>, me 'J c. . . I -

4 Q. o leu. 'f. 

5 1\ . At least ask him to come bnck to PhilAdelphia. 

6 Q. Riqht. 

7 A. Go bacle to Southdown. 

8 Q. Right. And you would want to b9 Rbsolutely certain 

9 that they did do that, correct? 

10 l\ . Yes. 

1 1 Q. Because you're concerned about these watters? 

1.2 A. .Ordinarily, yes. 

13 Q. Okay. 

14 A. I'm presuming they made every effort. 

15 Q. Okay. And the next document that we're going to 

16 look at is GJ-57. 

17 Have you found your copy of that, Cardinal? 

18 A. Yes. 

19 Q. Okay. This is an April 2, 1997, memo from William 

20 Lynn to the file regarding a meeting with Dr. Samuel 

21 Mikail, and Dr. Samuel Mikail is identified as a doctor at 

22 Southdown institute or hospital in Ontario, Canada. 

23 Cardinal, I just wanted to touch on the report 

24 there that Dr. Mikail makes, and this is in the fourth 

25 full paragraph: "Father Gana had sexual contact with 
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2 () f: I h i·~ S ~~ e i g h t, t h r e e 

3 ~l P. r.;..~ ,1 dol 85 CAn t sat t h (; t l III P. ... 

Sf) this is iust cOfltlr.minq ttl£'> tact that -- just 

5 C l) n t i. L min CJ his P <1 L 1 i E~ Lad In iss i () n l () h 'I 'I i n CJ sex u a 1 

G rAiationshlps with minors, correct] 

7 1\. And aLso with adults. 

8 Q. i\nd al.so \;Ii.th r1riults as t,..;e I l, v-:hich I assume Has 

9 not. so IP'~ t h i n g t hat y () 11 'rl ant edt t) L 0 1 <~ r' d tn, e i. the r ? 

10 

1 1 

l\. 

Q. 

No. 

And then the next document is GJ-59. This is an 

1.2 Apr-il 17, 1997, memo from Father Lynn to yourself 

1] regarding Father Gana, and the first thing I want you to 

14 touch on is in the second to last paragraph of the first 

15 page. 

16 

17 

"On October 24, 1996, Father Gana called me to 

infocm me he ~'las n~turnip.g to 50uthdo'.rln. He stated that 

18 he realized how important his priesthood is to him and 

19 that he needs to get Hell. He finally returned to 

20 50uthdown in February of 1997." 

21 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

1997. 

Did I read that accurately? 

Yes. 

50 Father Gana returned to 50uthdown in February of 

If you go back to GJ-39, and you don't need to look 

at tt, Cardinal. You can just -- if you don't mind, you 
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, 
.) 

B Il t C ,J- 3 9 l S t. h (~ d f) cum e n t that' s ric'! t ~~ ci [vl a c chI J () t 

..], '<]6, that's tll~~ doc\lm(~nt where _reported Father-

5 G <I n ,} 1 i v in q vI i t h the you n q p e 0 p 1 E-:! ina h () use in the 

(li()CRSe of. OcLrlndo. You r-emember that? 

7 A. [thnt't kno~'1 if he 'f!aS living 0[ they ~'Jere visiti{~q 

8 I: 1m. 

9 Q. Okay. They were visiting him. 

1. 0 The key thing, Cardinal, is that th'? date on 

11 GJ-J9 is March 13 of 1996; and then in GJ-:)9, Hhich is t.h(~ 

12 Arril 17, '97 memo from Father Lynn t'J yourself, he 

13 reports that Father Gana didn't return to Southdown until 

14 Febr-uary of ' 97. 

15 Now, you would agree with me that that's an 

16 eleven-month period, correct? 

17 A. Yes. 

18 Q. Okay. So Father Cana, the inference that we can 

19 draw from this documentation, is that Father Gr3.na may have 

20 been down in Orlando for eleven months, correct? 

21 A. Could have been. 

22 Q. Okay. And again, you don't have any recollection 

23 and there's no documentation that Father Lynn went down 

24 there to investigate what was ha~peningf correct? 

25 A. To Orlando? 
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Yes. 

[ 'In not n. \v ,1 r ~ () E t h d t . 

4 f) . 
",' .. 

Bee r: use you t est i fie d e a Ll r thd~ ynu thought it 

5 \rIUULd be likely that h(~ wouldn't r.PP{)t-t b,l(;k to you until 

I) h'" h ,Hi i n ve s t i. qat e d VI hat was <J 0 i n q u n d n ',"J n i. n 0 L 1 and 0 I 

7 cOLLect'? 

3 1\ . Yes. But that doesn't merin q{)i.n'] rlo\vn. I mean 

9 inql!ir-ing. 

to Q. Okay. 

1 1. A. And urging. 

12 Q. H 0 v.l W 0111 d yo II m a k e i n qui Lip s abc :.1 t \4 hat was 

IJ happening down ther-e of father- Gana? 

14 A. I don't know about investigating. Trying to 

15 ucge I said to urge him to come back to Philadelphia, 

16 go back to Southdown. 

17 Q. Okay. So you would agree with me that if Father 

18 Lynn had been urging Father Gana to come back, to go back 

19 to Southdown, he wasn't successful for about eleven 

20 months, correct? 

21 A. I would have to infer that. 

22 Q. Okay. And during that time period, since you have 

23 no recollection of it, and it's not documented, apparently 

24 he wasn't reporting back to you, that you had a renegade 

25 priest, a renegade sex abuser priest living down in the 
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1\. ['IIljll:.:;t presllIlliflCJ that Father Lynn kept trying to 

4 u e <J E~ II i HI • 

5 Q. OkdY· And ': () e e E~ c t Il\ e i I': [' rn w ( c· n g, Car din a 1 , 

6 b f-} c a use you' (f~ a C i:l n () n .i. s t, but 11 n d e rca non 1 a Vol, you a s the 

7 bishop couLd i.ssue c1 dicective to Fathee Cana to 

8 i.mmediately cetllt"n to the Archciiocese of Philadelphin, and 

9 YOll actuall y had ~)QltJer under canon la!"/ to reprimand him or 

1.0 to punish him Iindee canon law if he did not obey your 

11 directive, correct? 

12 1\ • That's teue. 

13 

14 

Q. Okay. And then going back to GJ-59 -- and again, 

I'll just summarize this. The other information here is 

15 that Dr. Mikail apparently agrees with the Vianney 

16 therapist that evaluated Father Gana and agrees -- and 

17 this is on the second page, Cardinal, of the first 

18 paragraph. 

19 

20 

Dr. Mikail agrees, and I'm quoting, middle of the 

fiest paragraph: "Father Gana is not diagnosed as a 

21 pedophile although there were three men with whom he was 

22 involved in sexual misconduct from the time of their 

23 

24 

teenage years into young adulthood. These actions 

occurred from the mid-seventies to the mid-eighties. The 

25 remainder of these actions took place (".lith adult females." 
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2 

3 ::; L! X ','I 1. t h n d u 1 t s as we 1 las chi 1 dee [\, C ;, r L r:; {: t. '? 

That's what it states. 

r' 
) Q, Okay: And you w 0 11 1 d a 9 r f) f-~ \/ i t h m '-~ t h rl t Fat h e e 

6 r, )1 n n, VJ h 0 '5 W r i. tin g t his me m 0, H a " ,1 r: r, U ,1 L 1 Y ali t t 1 e 

7 inac:cueate in his reporting when he sai.d that, that Father 

H G.:1 n ;:1 >vv c1 S i n~ vol v e din 5 e x t1 {~l m i s con (1 u c: t f t~ f') m the tim e () f 

9 t: h L~ i L r. e e nag eye a r 5 i n toy 0 u n 9 ,;l d u 1 tho f) d , we knOH 

JO from other documents that 

11 were actually eleven and twelve when they first 

12 staeted getting sodomized by Father Gana, coerect; and 

13 that's actually before teenage years, c0rrect? 

14 That's prepubescent; wouln yOll agree with that? 

15 A. In that particular . in that particular 

16 statement, but I don't know if that's the statement of Dr. 

J.7 fvlikail. 

18 Q. Oh, okay. I see. You're saying that maybe Father 

19 Lynn is just reporting what Dr. Mikail said? 

20 A. That is correct. 

2 1 Q. So you would agree with me whether it was Dr. 

22 Mikail or Father Lynn, that whoever it was that was making 

23 this statement was inaccurate? 

24 A. Well, it's hard to tell. I don't know the whole 

25 story here. 
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2 /\ [Ill til! ~ [I L h (~ rH~:-: t (I () C Illn r' [\ r. i~.; III r1 L ked 

C;.f-tlSJ. 

Okay_ And thi.~~ is Southdo1dn. It's on Southdown f) 

7 LpttedlPaci. [t's date!! fvlr1y 5 of. '97 1 and it's a letteL to 

8 f d t h (~r L y n n f L () m [) 0 n n a ~'I;l L k h i1 In I Ph.D. I ~/ .. ~ h () t S a Sou t h dow n 

') th'-:~I~r1pisti is ttl.::lt \.or:-r:ect, CardiflQl? 

10 

1 J. 

12 

/\. 

Q. 

YRS. 

Okay. And then on the second page, second full 

pacagraph, Dc. Markham writes: .. ~,/ i t h L e '1 a r d t 0 d i a g nos is, 

1J I do nat consider Father Gana to be a pedophile, 

14 ephebophile, nor does he exhibit any evidence of predatory 

15 sexual behavior." 

16 I assume that you don't have a recollection of this 

17 being reported to you l cOLrect? 

18 

19 

A. 

Q. 

An original recollection, no. 

Right. Again, but you would agree that this is 

20 important enough information that it would have been 

21 reported to you at some point, correct? 

22 

23 

24 

A. 

Q. 

Possibly. 

Possibly. Okay. 

If it was reported to you, Cardinal -- well, let me 

25 just ask you, sitting here today, reading that, Dr. 



f\..NTHONY .JOSt:::PII CAHD [j\Ii\L [iEV L L./\CqU/\ 

.3 e v i. ( i ,~ n c 8 0 I: pre d il t 0 (" Y sex u alb e h a \i i 0 r:-

4 A. R i '1 h t . 

5 u· 

6 0 f (1 i s bel Let 0 L 5 k e p tic ism a b !) U t the stu t -2 ill (.~ n t ? 

7 

8 

9 

A. 

f). 

No. [ can't answer:- that. 

Y011 can' tan s Ir-I e r:- it? 

No. 

lO 

11 

12 

A. 

Q. Okay. And then down to the bCltt.om flltl paragr:-aph, 

I'll reC'.d it: "FLlther Gana's hope and desir~ to continue 

in ministry raises the issue of future risk. At this 

1 J P f) 1. n tin Fat her G a n a's r e c a ve r y, I ,,' 0 U 1 d .. 

A. I can't find that. 14 

15 Q. 

Forgive me. 

I'm sorry. At the bottom of the second page. 

16 bottom paragraph of the second page. 

17 A. Oh, okay. 

18 Q. It starts off "Father Gana's hope." Do you see 

19 where I am? 

20 A. Yes. 

21 Q. "Father Gana's hope and desire to continue in 

The 

22 ministry raises the issue of future risk. At this paint 

23 in Father Gana's recovery, I would view him as being of 

24 minimal risk for relapse of substance abuse or sexual 

25 misconduct." 
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6 

7 

8 

9 

(1· 

A. ' .. J e l 1, i n t tH! 5 F) nSf! t hat ' 5 W hat she ~~ a y s, " min i mal 

1 0 c L ~::; k f Cl r LeI cOl p S f: 0 f sub 5 t i'l n c P Cl b \ 1 S e 0 r sex II r1 1 m i s con d u ct. " 

11 Q. /\ n J i f. t () d d Y Y l' 11 h ddt () f a c: e the d", c i :'1 ion 0 f 

1 2 ,:\ S S i (] nil \ CJ Fat her G a nat 0 ami n i s t r. y and you c 0 u 1 d tal k t 0 

13 Dc. Markham, you wouldn't want to ask her: Well, how is 

14 it he could have had anal intercourse with three boys, 

15 underaged, prepubescent boys, in the past and you view him 

16 as beif\q uf minimal risk for relCl.pse into sexual 

17 misbehavior? 

18 A. I am not the doctor, a 

1'3 therapist. 

20 

21 

Q. 

A. 

Okay. 

They're supposed to have the expertise. 

22 BY MS. McCARTNEY: 

23 Q. Well, Cardinal, we're clear on the fact that you 

24 are the one that makes the assignments of priests in the 

25 Archdiocese of Philadelphia, correct? 
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y .-~ s . 

" 
• 1 C} . Sn YOIl have that responsibility. 

And being vested with that responsibility, you 

5 don't think it was important to CJo back and question 'Nhi'lt 

6 someborty told you? 

7 I mea n nod i s res pee t, Car din a 1 I b 11 t i. n man y oft he 

8 qlP~sti()ns that you've been asked today, j t you don't agcee 

9 vI i t h v; ~1 nt's be i n gsa i d 0 r you h ,1. ve a q 11 est. i () n .J. b 0 u t ,-1 hat 

to the qU2stion actually means, you ask that. You say: I 

11 don't understand --

12 A. That's right. 

13 Q. -- or I want to go back and I want to be clear on 

14 what it is that you're asking me.' 

15 So certainly that's part of what skills you've 

16 developed to get you as far as you've gotten in life, 

17 correct? 

18 A. (No response.) 

19 Q. You've achieved a very high position of Cardinal. 

20 Aside from the Pope, it's the highest you can go, correct? 

21 A. (No response. 

22 Q. Correct? 

23 A. I don't know about that. 

24 Q. Within the Catholic Church, correct? 

25 A. I dOn't consider it a very high position. 
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Q. Okay. 

Bitt a n '{ h 0 \v' • 

4 

1\. 

Q. COLLect. And the rp~son that you've qotten to that 

5 P u i nt, C;1 r:- d i. n a 1, i c, bee a II ~:; e yo II ' V pdp. m 0 n ::; t t:' ate d you r 

6 ability with c8 L tain skills, corcect? 

7 A. I dun't know. r t . s God' 5 p r () v i ri p n r: e . 

8 Q. ~'l e 11, C i1 r din a 1, [ me an, I l h i. n k t hat t h 1. sis a 

9 ~uestion that the gri1nd jurors have, an~ that is that 

10 snmebody who j.s vested with the responsibility that you 

11 had in the Archdiocese of Philadelphia, your: educational 

12 background, your experience, your obvious intelligence, is 

13 it your:- testimony that you take a diagnosis from an expert 

14 that says that he has no or there's little, minimal risk 

15 of r:-elapse and that you just accept that blindly? 

16 

17 

A. When it comes to medical professional people, we 

generally do. I mean, how can I countermand that? HoVl 

18 can I question that? 

19 BY MR. GALLAGHER: 

20 Q. You had an admission by him that he did it. You 

21 have an admission by Gana that he did this earlier. 

A. 22 

23 Q. 

Yes, but this is a rehabilitation. 

I don't care about rehabilitation. You had an 

24 admission. ¥ou have an admission by Gana that he anally 

25 raped eleven year old boys. 
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2 A. This is after he has received a lot of treatment, 

] and it's -- I have to rely on these experts, that after 

4 all of this therapy and treatment, now he presents what 

5 she says, a minimal risk. 

6 THE WITNESS: If I may. 

7 MR. SPADE: Yes, please. 

8 THE ~VITNESS: I mean, even the 

9 statistics you gave from Dr. Gill, remember there 

10 was a difference between those who were not 

L 1 treated. 

12 MR. SPADE: Yes. 

13 THE WITNESS: And those who are 

14 treated. 

15 MR. SPADE: Right. 

16 THE WITNESS: So there can be a change 

17 with the treatment. 

18 MR. SPADE: Right. 

19 THE WITNESS: Therefore, I have to rely 

20 on their expertise to say now at this point he 

21 presents a minimal risk. 

22 MR. SPADE: Okay. 

23 BY MR. SPADE: 

24 Q. Do you know, Cardinal, whether Drs. Mikail and 

25 Markham, in treating Father Gana and in evaluating Father 
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J thpl!l by the ALchdioces:~ of Phil'H.!elphi-:t a:ld father Gana 

4 Ilimself or whether they got informdtLon from outside 

5 s 'J u n:: f::~ s ? 

A. I do not know that. 

Q. You do not know that. 

6 

7 

8 Do you know whether your Secret~ry of Clergy would 

9 have known that? 

I do not know that, either. 10 

11 

A. 

O· Okay. Since you raised it, going tack to GJ-1159, 

12 the Gill article, the article by Dr. Gill, do you still 

13 have your copy of that? 

14 If you look at page five of that article, under the 

15 heading "Additional Information Obtained," do you see 

16 where I am? 

17 A. Yes. 

Q. The first ere s a 18 

19 bullet points that Dr. Gill puts out. The first one 

20 that's listed there is: "Clinicians believe that both 

21 self-reports by patients and clinical opinions of 

22 therapists will underestimate the incidence rate of 

23 recidivism." 

24 Do you understand what that means? 

25 A. Yes. 
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Q. (lk,I'{ . 

A. [ (OPdn, t.h.lt. thf~y OldY minimize it i.n the sense they 

4 viLLI. llndecf.~st.i.mf.lte, th,lt \-voed "llndf:.~eC!st.i.l1\i'Jt0.." 

5 () . Uiqht. 

6 A. This is anA man's opinion. 

7 Q. Riqht. And this one man's opinion is one man that 

8 tlv:~ NCCB hLLed to r::ollnspl. '{0U Clnd your fellow bishops, 

9 cor. L f~ C t, abo 11 t It 0 \v to h n n d l e sex 0 f fen d e r.s ? 

10 /\. [ d () n 't k n 0 'd abo 11 teo u n s eli n g 11 S • It's an article 

11 t.hat was in one of the volumes. 

12 Q. ~'Je l1, okay. Let me rephLase it. 

13 This is a man who was sol.icited by somebody at the 

14 NCCB to submit an article to the bishops about how to 

15 handle sex offender priests after they had received 

16 treatment, correct? 

17 P> •• But it doesn't mean you have to follow this. 

18 Q. I understand that. I'm just asking you. This 

19 opinion, this one man's opinion, was solicited by the 

20 bishops, correct? 

21 A. I presume someone had to ask him to include this. 

Q. Right. It just didn't get into the Restoring Trust 

23 document by itself[ correct? 

24 A. No. 

25 Q. Okay. And then if you turn to page six, the fourth 
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hlll1t~t point dO"vn, anci I'll read it: "In SOffit:: centecs 

J whecp pciests are treated, the diagnosis (sexual abusec-) 

4 has been disguised; as a result, accurate statistics are 

5 impossi.hle to obtain there." 

6 Do you have an understanding of what that means? 

7 

8 

9 

fJ. •• 

Q. 

A. 

Yes. 

What do you think that means? 

But we'ce talking about somethina entirely 

10 diffecent, first of all. 

1 1. Q. Well. Cardinal, with all due respect, really, could 

12 you Eirst answer my question, and then we can talk about 

1.3 the other topic. 

14 What do you think that this means here, that the 

15 diagr.osis in some of these treatment centers is disguised? 

16 

17 

A. 

Q. 

Just what it says. 

In other words, somebody might be a pedophile or an 

18 ephebophile, but they're given a diagnosis that is not 

19 labeled pedophile or ephebophile; is that your 

20 understanding of that? 

21 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

That's what he says. 

That's what Dr. Gill says? 

In some centers. 

Okay. 

But I'm not saying that. You know, I have to rely 
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2 on the expertise of reputable cRnters. 

J Q. Okay. You're not saying ~hat you h~ve to rely on 

4 the expertise? 

A. I said I have to. 

Okay? 

5 

6 

7 

8 

Q. 

A. Southdown is a reputable center. 

Q. Okay. Do you know whether any of the diagnoses 

9 that are reached by clinicians at Southdown are disguised? 

10 A. No. 

11 Q. Well. when you were deciding -- when you approved 

12 of the recommendation of father Lynn to send Father Gana 

13 to Southdown, you had this information at your disposal. 

14 It had been given to you. By that I mean Dr. Gill's 

15 report. 

16 Did you delegate anybody in the Archdiocese to do 

17 any investigation into whether Southdown was a reputable 

18 institution or not? 

19 A. I am sure -- let me ~ay this. I am presuming it 

20 was done beforehand, and there's general knowledge that it 

21 was a reputable center. 

22 

23 

Q. Okay. 

page seven: 

And then the last bullet point, Cardinal, on 

"Most of the spokespersons for the centers 

24 agree that follow-up studies which have lasted only a few 

25 years may be of very limited value." 
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·IO 

4 in t-ljl~ Pd[)(~1: t,llk!; dbnut Itl)''''' IH-) and so~ne other::- doctors at 

f\ P II t t 0 (1 <~ t h (.~ r. c1 p r.'-) j e c t \./ h e Let h D. Y t," t) U 1. d s til d Y r::- e c i d i vis rn 

7 r- c1 t e !-j f () L S P. x n f I: ;~ n d e r. r r. i est s, btl t t h D. b.i s hop::; had not 

<1 P P L () v (~ r i t h ,) t P r::- () j e ct. Okay. And what he's talking about 

9 hecf-"} i.s that thf2 infor.mation thr)t he ilnd his fellow 

lOr: 1 i. n i. c i. a n s h n d c 0 1. I. e c t !'; d u r tot h il t tim e j. n die ate s t hat 

1 1 w h r1 t. f' veL' the S 8 t n~ a t men tee n t e r s had i1 bOll t r e c i d i vis m 

12 rates for sex offender::- priests would be of very limited 

1 J va 1 u~~ . 

14 Do you remember that coming to your attention in 

15 the fall of '95? 

16 A. No. 

17 Q. Okay. And then the last thing I wanted to point 

18 cut to you in this document is -- turning to page eight, 

19 and again, I agree with you completely that these are 

20 recommendations that were made by Dr. Gill and they 

21 certainly weren't binding on you or your fellow bishops, 

22 but one of the recommendations that Dr. Gill makes under 

23 the heading three, "Bishops could promote and attend 

24 meetings in which clinicians and researchers from the 

25 leading centers where priests are treated would design 
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:2 I' .. ~ !,; ! ~ d n.: h [l L U j f~ C t s t h c1 t I.-J () 1I l did, ~ It I. i i Y (,i) 'd tl i. C h P L i (,) 5 t S 

4 ,vhic:h tCt?atment morlalLties a("(~ li.ki~t.y to t)(~ most 

5 sllcr:essful with ~"hich patients, t1fl" ("),ih~ch tlfteLc<;lre 

6 pro 'J ram saL e m 0 s t L ike L y top L e 'I r'~ n t t' ,~c i d j v j .3 In • " 

7 To your knol.v1ed!)e, did YOIi pacticipate in any 

R nH!f':ti.nqs with your feLlow bishops in t.-J'lltch you Lecommended 

I) '~l r. '( I) U r f e 1 1 OI,V b ish 0 P s ("f~ com fit end "! d t h d t d P r I) 9 Lam 1 ike 

10 this be instituted? 

t1 A. No. 

12 Q. Okay. And then going back to the Gana file, could 

13 you take a look at the document that's m~r.ked GJ-1154. 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. 

Do you see that? 

It's not after eleven fifty-thLee. 

MR. HODGSON: ~"'hat's the date? 

MS. tvlcCARTNEY: August 19, 1997. 

MR. SPADE: It's an August 19, 1997, 

cover memo from Reverend Cistone to Bishop Cullen. 

(Pause.) 

MR. HODGSON: What's the number again? 

MR. SPADE: Eleven fifty-four. 

(Pause. ) 

THE vHTNESS: I have it here. 

HR. SPADE: You have it. Okay. 
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1\ r ;'-1 in, I- hi:; i s i~ [\ 1\ 11 1 JUs t 1. '), I. 9 'J 7! m f~ III () E eo m .J 0 S P P h 

4 Ci.stl)i1':! to Ui::;hop Cullen ep.(Jacdinq ~)trlntey Gana, and it's 

'j t1 \: 0 V I:: (" IIll:: 11\ () iN h i. (: h co vee S il n Au CJ us t 1 2, I f) 9 7, me III 0 E rom 

that coerect, 

A. 

9 Q. ()ka'{. At the veey top of the 1\iJqLlSt 12 memo, 

10 Fathp.(" Lynn writes: " I n res po n s P. t () my rn e :n 0 ran dum 0 f .J Ll. n e 

1 1 1. 7 0 E '9 7, '{ 0 Ij a P !? r 0 Ii e d ali mit e d E 0 r In 0 f P r i est 1 y s e r vic e 

1 2 i nth ,) 1\ r: c j I cl i ,) C e s e 0 f Phi 1 a del p 11 i a f 0 ]:- F a. the r G a n a a s a 

13 chaplain to a religio1.1s community." 

14 Is this jogging your memory as to that appointment 

15 that you made at that time, Cardinal? 

16 A. Not independently of this. 

17 Q. Okay. But now you see that you appointed Father 

18 Gana in June of '97 --

19 A. Yes. 

20 Q. -- to be the pastor or the priest? 

21 A. Chaplain. 

22 Q. The chaplain assigned to the Carmelite Monastery? 

23 A. Yes. 

24 Q. Okay. And then at the bottom of that document 

25 Father Lynn writes: "The appointment of Father Gana as 
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~ c h 'I P l;1 i. n tot h e Car mel I t e M 0 n <'l 5 t (" t Y ;J ,.) \! J d min I m I z e t h P. 

-; p ()::; sib I 1 i t Y t) E u n wan ted D 11 b 1 i cit '( . " 

And again, Ca.rdInal, by U!l'.·!ahted [lilblicity there, 

c i CJ h tin ass urn i n g t hat the \ 1 IH,{.:1. n t:. c; d fJ ubi i c: I t Y ,vas L he 

6 fact that Father Gana had admitted to sexually abusing 

7 three minors? 

8 fl.. 

9 Q. 

10 au t ? 

11 

, ') 
1."-

A. 

Q. 

(No response.) 

Is that the publicity that you didn't want to come 

Yes. On the abuses that were alleged. 

Okay. And you would agree with me that that's 

13 again contrary to the NCCB recommendation that you provIde 

14 complete information to parishioners? 

15 A. This is a monastery. 

16 Q. Okay. So presumably he wasn't coming in contact 

17 with children at the monastery? 

18 A. For the most part he would not be. 

19 Q. Okay. Are you aware that he did come in contact 

20 with children at the monastery 

21 A. He 

22 Q. because you had said fo= the most part? 

23 A. Well, you know, I'm thinking of instances there 

24 where they might bring children there. 

25 Q. Okay. 
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.\ . 

, 
• 1 Q . Okay. 

/\. 

Bye a J:- I and the me m n s ~,h 0 ';J t h i1 t, he C (l 11 S I ~ the L e \</ a s con eeL n 

~) d b (I U t t hat . 

LO Q. Okay. 

1 1 A. They wf.l1l1d onLi be like Llt ChL"ist!HaS or Easter, and 

1 2 a J. 1 0 E the a 1 tar s e r v e r s we rem a nag f-~ d b Y the Mot her 

1J Superior. 

14 Q. Okay. 

15 A. He had nothing to do with them. 

16 Q. Okay. 

17 A. And in facti when they vested, the parents were 

18 always there. 

19 Q. Okay. 

20 A. So he had nothing else -- he had nothing to do with 

21 altar servers or young people. 

22 Q. Okay. And again I'm going to make an assumption 

23 here based on prior answers, but I'm a~)suming that you had 

24 no direct knowledge that the facts that you just stated 

25 were in fact true, that you were relying on the competence 
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2 nt Filthnc Lynn to make sure th~t thes~ thLngs were true, 

f\ . Correct. 

Q. Okay. Because you never actually investigated 

6 ynllLself to make sure that there weLe only altar servers 

7 at Easter and Christmas, correct? 

8 A. But it's from the memo that I read her~. 

9 Q. I understand. 

10 A. Apparently, he was in touch with the r-Iother 

11 Superior there. 

12 Q. Okay. And waS the Mother Superior supervising 

13 Father Gana? 

14 A. Yes. 

15 Q. As far as you know? 

16 A. As far as I know. 

17 Q. Okay. And as far as you know again is based on 

18 your presumptions 0 compe 

19 A. Well, I said one of the memos that I read here, 

20 that she was informed completely of the situation of 

21 Father Gana. 

22 Q. Father Lynn stated that Mother Pia had been 

23 informed completely, correct? 

24 A. Yes. 

25 Q. Okay. And the only way that you know that that's 
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ANTHONY ,JOSEPH CAHDfNI\I, LlE'.!l f.id'qrlt\ 

-t !,J. Ukay. And then her-e, it: you fJU bdr:k to the bottom 

() f t h p A l\ q U s t 12m e m 0, f r} the r- L y p 'I ',-, cit e ~,~ : " H P. I mea n i. n IJ 

6 !:" .) til 0 (' G a n Ol, " has bee n l i v i n 9 Cl. tIm PICl (" Ii. lrl t-. "" Con r. e p t ion 

7 [' Ol c L shu n d e r- the sup e r- vis i f) n ofF cl t It e (' ~'I i. .l 1. i i3 mOo m b r 0 1,,, 

8 s L n c 1-) h i. s dis c h a r- lJ e fr-o m Sou t h d () '.v n . Father Dnrnbr-ow has 

9 i Ii d i. cat f-~ d a '.tJ ill i n g n e sst 0 con tin u (! t his a r. can gem e n t . 

10 Father Gana could stay at IrnmaClllrlte CnncP['tion Pacish 

11 rdhile serving as chaplain for- lh.:..~ Ca["rn~~ii..te ["lonastery." 

12 Is that accur-ate? 

13 t'\. Yes. 

14 Q. Okay. And then the r-ecommendation on the bottom of 

15 page t,vo, the second recommendation, "That Father Gana be 

16 informed that the Carmelite Monastery and Immaculate 

17 Conception Parish are the only places where he may 

18 exercise his priestly faculties on a regular basis. He 

19 should request permission for any other sacramental 

20 celebrations." 

2 1 And you approved that, correct? 

22 A. Yes. Yes. 

23 Q. And you noted that with your note at the bottom of 

24 the second page? 

25 A. I did. 
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R [l, ,m h r' n '~j r S Slip ':-~ LVi. ") inn n E F ,,\ the r C C1 n ;'\ ,1 t f [JII\) C\ C 11 1 ate 

9 C () n ( : f-~ p t i U II ',' 

t 7 

10 1\. Nnl'. UI"~ sppci.fLcs, hut \·,hat W0tdd be: expected from 

11 C1 SlJpeeVlSI)('. 

12 Q. v'll} ,1 t \votlld bee x pec ted? I'm inter8sted in what 

13 youe 

] 4 A. I (\on't knot,.; all the details 

15 Q. Okay. 

16 A. that were explained. 

17 Q. Would you expect that somebody supervising an 

18 admitted sex offender would know where that sex offender 

19 is at every hour of the day? 

20 A. Th2t would be almost impossible. 

21 Q. Okay. How many hours of the day do you think that 

22 father Dombrow should have been monitoring Father Gana? 

23 A. I don't know. 

24 Q. You don't know. Okay. 

25 Whose authority was it to make those decisions 



ANTHONY ,JOSEPH CARDIN"\L BEVrU\CQlJl\ 

2 "tH'llt \1",-/ l:losely Fat.hec Cana sl\o1!ld h<~ :311p,~c\/ised? 

J A. L h l n Jc the i n E 0 L mat ion 0 n h I) I.,J to sup e c vis e him 

-l 1.'/ () u I ( I h i.l 'J e com eEL 0 m M 0 n s i 9 nor L y n n . 

C) - Okd'{. 

6 f) () [Il Ii c () 0'1 tor. t h Lee h 0 u r sad a y I t h C\ tis I t-_ h ,1 t Fat h e L 

7 D () III h r: 0 -..] k n e 'd 'iN" her e Fat her Can a I.J a san d ~J h t\ the was do i n CJ 

8 Ern." tht:"P8 hours out of the day, and the eest of the time, 

9 the r..-est uf the remaining hours of the dc1Y, Fathee Dombrow 

1 0 h a II n 0 ide ,OJ. \1 her e Fat her Can a H.=t S 0 r 'd hat h e vJ a s cl 0 i n g C) r: 

11 who he was coming into contact with, in your: opinion, is 

12 thA.t pr:oper supervision to ensure --

13 

14 

15 

1.6 

t'\ • 

Q. 

A. 

Q. 

I can't answer --

Could I just finish my question, Cardinal. 

I thought you were finished. 

Is that proper or appropriate supervision to ensure 

17 t.hat Father Gana is not getting back involved in abusing 

19 

20 

A. 

Q. 

That's very hard for me to answer. 

Okay. You agree you're the one that assigned him 

21 to Immaculate Conception, right? 

22 A. Yes. 

23 Q. And it was your responsibility ultimately to make 

24 sure that Father Gana was not acting out again sexually 

25 with minors? 
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A. v.! L t h n veL y 1-: f: t: () r' t. II I ) !:5 sib l \ ~ . 

3 Q. Right. nice) Y . 

4 A. 'de can just do (JIle b'-;sl.. 

5 Q. I f yo 11 don' t k n () '." f i. f you h i:l \! P. n () Ie n (. \-J 1 e d q e abo u t 

6 h 0 \·1 C los ely Fat he L G r1 n r1 S h nul d h"1 'J e b r-; 0 n s tl r e r v i. sed i n 

7 0 rd e r top r e 'J en t h i. m fcc) m c1 C tin (] (I U t 5 r: :z II cll L Y Hit h min 0 r 5 

8 elf] FI. i n I who \-J () 11 l d k n 0 H, CdC cI L n;) 1 ? 

9 A. The ones who do the supeevi.sl!1f). F,} thee Dombrow. 

10 Immaculate Conception is a place where we sent different 

11 persons with weaknesses. 

12 Q. Okay. 

13 A. Whether it be alcoholics or othee5. 

14 Q. Okay. 

15 A. And I think through -- at least, through 

16 experience, if not through other ways, he learned, but I 

17 can't guarantee that one can be watched every minute of 

18 every day. 

19 Q. Well, given that you had at your disposal a whole 

20 three-volume set of opinions from people that were very 

21 experienced in treating and monitoring sex offender 

22 priests, would it have occurred to you at that point to 

23 maybe seek some guidance from the Restoring Trust 

24 documents about how closely a priest like Father Gana 

25 should be supervised? 
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2 !\. l • J 1. be h 0 n est \-/ i thy n \1 • 

J JIl'[ mind Ll~r.cllise t pr-8sumed those in C-hr1nv-~ ,-Jol1ld tr-y to 

') ~o i r 1 J d t: ion . 

f) 

7 

Q. 

fl.. 

Ok:.1y. 

!, n d a 1 SOH her e \J e h ,Hi tile i n tor III a t i. 0 nth a the 1.-.1 rt s a 

8 mInimal ~isk. 

I) Q. Okay. 

10 A. And YOll just do the best you can. 

11 Q. Okay. 

12 BY MS. McCARTNEY; 

13 Q. tJl i n i In a L r i skI Car din aI, but bas e d u p 0 nth a t 

14 document that you're referring hack to, it's very clear 

15 that although the risk is minimal, it also says it's not 

16 zero, correct? 

17 A. That's right. 

18 Q. Okay. 

19 A. But that's true about anybody. 

20 Q. Understood. 

21 When you said earlier that Father- Gana was being 

22 supervised at Immaculate Conception by Father Dombrow, 

23 when you signed off and allowed for that appointment to be 

24 made to Immaculate Conception with the thought that he was 

25 going to be supervised, what did you think supervision for 
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") F l l' I! ( I l- ( ; f 1 r! t.1 !. I! 1/ () l ",./ ( ~ t I -/ 

, 
I /\. 

:~ Df)rnbr()~" '"I,lS u~;t-:d to sl1per.:-vLsion, and I presumed he knew 

') VJ II d r. t. <) ( ! () . 

'j I 

6 H II t Y r ) II S i. 'J n f-? d t. tH! d l) cum ,~ n t t 11 a taL 1 en,] e d for t hat 

7 ! 1:.1 nsf f-') r t I) ( J , • c: \ I r tl n d you' ret h ~ n n ~.~ t h."} t i1 u tho .L i zed h L s 

8 r ~~ sid ': n r: e ('\ t [ !!\ mac l\ 1 Ct t e~ Con c e p tin n, and you did so, bas e d 

9 1I P () n y () lJ [" t. l-:~ S t i. m 0 ny, 0 n t it P. P [f~ S \l m p t ion t h ,1 the VI a s go i n q 

lOt n h P. S II per v i ~:: f-~ d . 

11 Wh~t ~0ve you that level of comfort, what was it 

12 that you bE~Lieved was the supervision that father Gana w~s 

13 going to be receiving at ImmaculRte Conception, your 

14 thinking, not what actually happened, what you thought 

15 when you signed your name to that document? 

16 A. Becaus~ when I signed that supervision, it doesn't 

17 mean that I have to know that specifically. I have people 

18 that work for me. I have a Secretary for the Clergy, and 

19 I presume that he has to gain that knowledge and 

20 communicate it to Father Dombrow. 

21 Q. Okay. Cardinal, let me ask you this. 

22 What level of supervision -- I understand your 

23 ansvler, but what level of supervisIon would make you 

24 comfortable In the situation of Stanley G3na? 

25 A. I would be comfortable with the supervIsion that 
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l\NTHO~IY .JOSEPH CAROfW\L DEVlLACQIJl\ 

No. No I my que s t ion toy () U I C r1 cd i. n d t I i. s ," hat 

6 relate~ to Father Gana? 

7 Tell me how you would have -- if it was your job 

8 rerson;1l1y to supet"vise Father G;}nt1, ""hat ·10 you think 

') should have been done given the history that yot! know 

10 exists with regard to Father Gana? 

11 A. I cannot answer that question. 

12 Q. '0Jell, \'vhy not? 

13 A. Because I don't know. 

14 Q. But you're the one that authorized it --

15 A. I know. 

r ., 
1<.. 

16 Q. -- when you assumed he was going to be supervised? 

17 A. That is correct, but I entrusted that to other 

18 people to communicate the level of supervision. 

19 Q. But my question again, Cardinal, and I don't want 

20 to belabor the point, but what level of supervision would 

21 you have been comfortable with, did you think was 

22 appropriate for Father Gana? 

23 A. I'm -- just supervision. 

24 Q. I don't want to know what happened with other 

25 people. That's not really my question. 
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H'( , [ \I f' :; t· i.,) n r. (-!,) 1 I '( i::;: ',~'! ~ . I t l'~ '.,' ~~ L vi 0 u 1 d you h a v t-~ 

J h f~ 1-: n C Dill f () r t ,) b 1 e <,01 i. t h '? 

1\. r C cl n 't 'J () ins fH~ l; i tic s I> u t t () ~; t 1 y its h 0 u 1 d be c1 s 

r) r- ( ~ d S , ) n r1. b 1 {~ sup e r- vis i. () n asp () s s i. ti l, ~ . 

Q. Reasonable super-vision. () k.1 Y • 

7 NH. SPADE: 1\ 1 Lei. (J h t . It's 3:01 P.I<!. 

8 We' r. e q 0 i. n q tot a k e i1 f i. f t f'.) e r 1 - min II t e b rea k . Please 

be back at three sixteen. 

10 (A recess 'dilS held.) 

L 1 MR. SPADE: ukay. We're back on the 

12 record. 

13 

14 

15 

16 

17 

18 counsel are 

19 in the room. 

20 BY MR. SPADE: 

21 Q. Cardinal, could you turn to the next exhibit, which 

22 is GJ-ll. 

23 see that? It's a November 3, 1997, letter 

24 from to yourself. 
I4r. 

25 In the letter, Cardinal, 1 L or, I guess at this 
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T'((Irn~. 
11'1I1181f1: •••• infor.ms Y:li! that he IJ-ltlS abllsed hy 

5 r t: i est. i nth ': [) Lac e 5 e () f B Lid CJ P. P () r: t l\ n d t h p n 1'". n L 1 5 you 

6 that, at thp. hottom of the thir.d pal"i1<.JI~E~ph, he 'dould neVf'.~r· 

7 want any cthA(" young boy to suff::? .. th<; tt:":luma of sexual 

H a b tI S e j) n ci say s, "[ t r u sty 0 u fee 1 the 5 eJ. TTl ~~ 1,1 .1 Y ," ,.1 n d the fl 

9 

10 look into ReVp.Lend Stanley Gana's past in the 

11 Archdiocese." 

12 Am I corLect, CaLdinal, t.hat you dOH't have a 

13 recollection of receiving this letter? 

14 A. That is correct. 

15 Q. Okay. At this point in time, is it cOLrect also 

'. 16 that Father Lynn had still not gone back and investigated 

71mm~ .. 
=. _. = 17 the allegations of Father Gana abusing1flAP ;1"'.2 .l7r· or 
-Hu •••• ~-_u~B~_u;;JI1(~ ·--o:u~_IW ......... ~ 

19 A. I'm looking for a date on the letter. 

20 (~ . It's at the very top left, November 3 of 1997. 

21 A. Oh, that's where it is. Okay. 

22 Q. Is it true that Father Lynn had still at this point 

23 not conducted an investigation into Father Gana's past? 

24 A. I thought he started sooner. In 1995, was it? 

25 Q. So it's your understanding that when the allegation 
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7 Q. 

Yf.' '3 • 

() k <I'{ . 

{) k ,l Y . 
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Pn Y')U kno',,, Llt. th.1t timr:~ ... 'hether Father Lynn 

the allegations 

that fother Gana had 

invest LqatJ"h~ int() 

aouse rl_ 
10 A. 

1 1 Q. 

12 

13 A. 

ttl Q. 

15 'lOll. 

16 

17 

13 

19 

letter 

7\ 
r-\ • 

Q. 

I dnn't know. 

You don't know. 

On you presume that he did or that he didn't? 

I just presume he tried something. 

Okay. And am I correct that -- well, let me ask 

You don't recollection of receiving this 

from 

No. 

Is this a letter that you would have read in your 

20 normal practice? 

21 A. I don't know. It's possible that this letter was 

22 never even given to me. 

23 Q. Okay. And then the next document is GJ-105. 

24 Do you see that? 

25 A. Yes. 
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/\NTHONY .fn:-iCP[i CARDINAL nEVrr..I\C(!tli\ 

() . /\ 11 ( It. his i ,> ,1 .1 i1 n 11 c1 L Y 9, 1 ') fJ H, I!I f"> 1I1 : ) f L () III F r1 the r. 

1\. 

C,l. r just. 

This ,1CJr.l in, and at th~ 

hl>l.tom of thf'J Pr1g(-:!, thi::; letter ,,~:;sent: Lr:111i is ti) Lkinq 
. fJ~;t. 

,1l)('11r ho~v~rllllb~IJ; \ianted to \(;lO'.! t,·;hpthpt" vou had bpP.ll 

i fI t 0 nn E-} d 0 f t It e a l if·; fJ a t ion sag a ins t 

t.lu-'! seXllit 1 abuse 0 f ,4.ri.s ,c and 

\-1 Lt.I\ you t1ims\-}1f, ~ did. 

F i1 h,:o r G r1 n are gar din q 

that he wanted to meet 

And then at the bottom of thp. p-"l'le, father Cistone 

writes: His Eminence noted that, in essence, 

14 \.-las calling you a liar," meaning Father Lynn. 

15 "Nonetheless, your memorandum seems to sllggest that you 

16 may consider a recommendation that his Eminence meet with 

17 
~ 
~sometime in the fut.ure. Th i s ,-vou ld be set t. ing 

18 a precedent, 

19 individuals. His Eminence cautioned about such a 

20 recommendation and noted there must be other means of e)l . 
21 let ting._ •••• ~I ow that his Eminence was informed, 

22 other than for his Eminence to meet with him personally." 

23 Did I read that correctly? 

24 A. Yes. 

25 Q. Do you have any recollection of that, of having a 
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7 /\ . ,\ t t h \:": ,:! Li vic (; 0 f l e (J ale i.l tl n:~ (c~ 1 r i::-, \·1 ,,-1:-; • 

8 Q. Oka,y. l\nd aqC'lin r 

() ,1tt~~(ll.il)n vei.."Y lJr~Li_!fly to this Re'..;t.')f,'irl'i ','cust dur;umenLr 

1 [) ;1 II d L h r~ r e ' s ,'1 n il L t i. c lei nth 8 rt--:! r ,': n Ii f' L J. j II S t Loa d itt. r) 

11 YOUr Cardinal. 

This is an article called care toc victims and 12 

13 their families. It's dated September 29 r 1994 r and it's 

14 authored by Archbishop Harry J. Flynnr Archdiocese of 

IS Saint Paul and Minneapolis. 

16 I presume that you Ire acquaintecl ';lith Archbishop 

17 Flynn? 

A. I am. 18 

19 Q. Okay. And Archbishop Flynn relates in the article 

20 about how he was assigned to go down to the Diocese of 

21 Lafayette, Louisiana, in June of 1983 to deal with the 

22 

23 

24 

Gauthe sex abuse scandal. Are you familiar with that? 

A. Yes. 

Q. Okay. Archbishop Flynn writes on page three: "It 

25 seems to me that the underlying presence a bishop should 
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11 0\ V I ~ i. n a L R t.t t i () 1\ S hip \V i. t. han y () n e 'd h 0 has bee n vic tim i Z E! d 

, 
.) lS ,1 list~nin!J pre.'3~:nce. A listening pres~nce is born out 

o t P L ,} Y 8 (" • [t means tha.t '.Je aLe able to believe still in 

5 thR pLesence of anoth~L and not feel that we must say 

fi s()rnethinq out of defense or explanation. It means asking 

7 ourselves wha.t this pe("son is saying and ""hat is being 

8 Left unsairl. We aLe looking at the p9cson and letting 

9 that individual expLess his or her pain in any way that 

IO seems appropriate at the moment." 

1 1 Do you have a recollection of reading Archbishop 

12 Fl'z'nn's article 011 dealing \.Jith 'fictims? 

13 A. No. 

14 Q. Okay. Is it an article that you would have read 

15 when you received this Restoring Trust document? 

16 A. P("obably. 

17 Okay. 

18 A. But I dontt recall it. 

19 Q. Okay. And can I assume from what you just said, 

20 about upon advice of counsel not meeting with victims, 

21 that you disagree with Archbishop Flynn's recommendation 

22 here that the bishop be a listening presence for the 

23 victims of sexual abuse? 

24 A. No, I don't disagree with that. 

25 Q. At the time 
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J 

4 

5 

6 

7 

B 

1\ • 

!) . 

A. 

u· 

f\. 

to. 

Q. 

l\NTHONY ,JO:';I:;!'II ('/\Hn[Nl\f, HF:VrUV'UlJi\ 

At t.h'1t t im'-:!. 

No. No, 

Okay. 

'") ') 

I said at that t.ime, lp.llfll c:ollnsel c\clvi.sed me not 

La t P. L () fI i. t \v r'l S c\ iff P. e P. nt, 

Okay. Th~ next document is G<J-· L07 I i'lnci this is i'l 

I) me m • H: r1 n dum d ate cJ 0 t-: c e m b ~~ c 1 8, 1 ') 9 p" E r: I) m y () It r:- 5 e 1 t tot h (~ 

10 '''T h e 

11 second Leason that he," meaniorj father:- Gilna, "came in to 

12 seA me was to obtain claeification on v.lhat he ""as 

13 per-mitted to do in his pr-iestly min.istry -3nd Vlhat weee the 

14 restrictions. He knew that he was r-estricted to carrying 

15 out priestly ministry at the Car-melite Monaster-y, but he 

16 also said that he helps out in his par-ish at Immaculate 

17 conception whenever there is a need. He emphasized that 

18 this did not occur frequently. When I expressed a litt e 

19 surprise at this, he told me that Monsignor Lynn had told 

20 him that he could assist there in the time of need. He 

21 then asked me what my policy was regarding his ministry at 

22 Immaculate Conception. I responded that any questions 

23 regarding what he is permitted to do in his priestly 

24 ministry and what his restri~tions are should be discussed 

25 with Monsignor Lynn." 
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.) 
L.. I) i ( I 

(j () 

1\ f\I T l{ () NY, f () :-i E P [ I CAR 1)( N l\ L rJ E V [ U\ U2 If A 

4 () . o i) y n 1\ h d 'J P cl n y ("f~ c: 0 l 1 e c t. i. () n 0 f m e e tin 9 wit h Fat h e L 

1\. ~'J -"'! l J., r1 S ,1 L P. S 11 l t C) t t his m (~ mol h a v e . 

7 Q. What. do YOIl remembeL about. t.he 1lIf-:2tinl)? 

8 .1\ • N0 . Or.h0.1':" t.hi'ln Hhat's in h~re, r don't r-emember 

9 Lhp. cont.ent.s ot thp. meeting. 

LO Q. Okay. So [ t.ake it then that you don't. remembeL 

II ,--lhy you \'/ere surpcised vlhen he told you that he Has sayinq 

12 Mi'lSS infrequently at the Immaculate Conception Parish? 

13 A. Probably because he was saying Mass at the 

14 monastery. 

15 Q. You were surprised that he was saying Mass? 

16 A. No. No. No. He must have meant something else. 

17 He emphasized. 

18 Q. Well, I'll just read it again. 

19 A. It says he helps out at Immaculate Conception. 

20 Q. Right. 

21 A. It's a very small parish. There is you kno\.y, 

22 there are very few people there, so unless it was some 

23 exceptional reason, Hhen Father Dombrow was sick or 

24 something, that he may have said a Mass there, but 

25 ordinarily, he was to say Mass every day at the Carmelite 
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ANT r! n NY, I () S F: L'1i ( : A H D [ N i\ r. 1 \ 1< V r r. i\ ( . f) I J /\ 

J Q. 

4 i. !\ t t" ~ 'Ill t=:~ n tty ,1 tIm m r1 t--: u L r'l tee n n r: r~ p r. i. () n, C () r: r: c·> r; t ':' 

A. /{f-: says i.t thpcp.. 

6 Q. Okny. And you s aid t hat T fit In c1 c: 11 l a t f~ C nne ~: p t Lon i S ;1 

7 s rna L 1 r r1 Lis h, c i g h t·? 

A. niclht. 

Q. i\ n d a. t t hat t l me, are y n tl rl W ,1 r e nOT,,, 0 L "I P. C e you 

1 f) ,:1 "" aLe a t t h ,1 t tim e, 0 e c e m b e roE 1 fJ 9 8, t hat I m mac u l ate 

11 Conception does have parishioners who are families that 

12 have children? 

13 A. I don't know much about the -- you know, the 

14 demo(jraphy or the rarish. 

15 Q. Okay. And you didn't at that time? 

16 A. No. 

17 Q. And then the next document 

18 

19 

This is an AprilS, '99, memo from Monsignor Lynn 

,,""'W IS 5/~J,..y-
to the file regarding a telephone from .'7],- J 'I-

20 is a sister of'1 •••• and 

21 reported that she had been to ~n Easter 

22 vigil at the Carmelite Monastery and that she had seen 

23 I'm sorry, Cardinal. 

24 She had been to a Saturday vigil service at the 

25 Carmelite MonasterYr and she knew that Father Gana had a 
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ANTHONY ./(J:il·:PH C[l.nnIN!\1. l\F:Vrr.l\~·C){U:\ 

1 <l1l.1 !.tti.!.; i!.; i.n th~~ mi.ddl!) uE t_h,:! !::;f~c()nd j:)<1ragraphl and ['Ill 

(j 

"7 She \v 0 n deL e d <,-/ h l) L h ( ? :co U L) i-! r \/ j_ S 0 r '.oJ as. [ 

<J s i. t Ii < 1 t i. f) n ,1 n. d j s [) b s e L v Cl n toE (I iff pee n t l. h i. n gsa s she 

ttl n f..~ P ( 1st· n be. She s aid s h P 'N a s c ( ) n c t~ r n ,,~ d be c: a use the r e \01 a s 

1 L a chiJ.rl being baptized. At least, ther2 Wi3S i1 child there 

1 2 j i1 \v hit e I and she pre sum e d h e Has b e i n t] h.::i P t i zed, and 

1 3 the L e ioJ ere a 1 tar s e r ve r s the rea 1 so. .. 

14 And you had touched on this before, Cardinal. 

15 guess you've read this document in the last couple of 

16 weeks. But again, so you don't have, I take itl any 

17 independent recollection of hearing about this 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

No. 

in 1998? 

No. 

Or 1999? 

No. 

I 

18 

19 

20 

21 

22 

23 Q. Okay. But againl you presume that when Father Lynn 

24 writes that he was being supervised and all of the various 

25 things that he talks about in terms of Father Gana being 
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1 ANTHONY JOS E PH CARD Trl!\[. BEV f. i.I\CQUA 

2 ~3 11 P p. c vis P. d, Y <) 11 P c e sum edt hat t h (1 S P r. h i n tJ c; are t r 11 e , 

J coct"ect? 

4 1\. Yes. 

5 Q. But you never made any attempts to find out whethRc 

6 they were true? 

7 A. No. 

8 Q. All riqht. And then G.J-109, and aiJi1in, this is a 

9 Hay 3,1999, memo from Father Lynn to the file, and this 

10 i s reg a r din g a con v e r sat ion t hat he had 1,-'; i t h'1f .. 'iMII 111 '1 
11 ~ who called when he heard about Father Gana 

12 saying Mass at the Carmelite Monastecy, and this is whece 

13 Father Lynn assures •• ililii .... I!=.tha t t he a 1 tar 

14 servers are children of those who are Third Order 

15 ~armelites, are part of the Women's Guild, who are 

16 connected with the monastery, and the Mother Superior 

17 makes arrangements for the servers. 

18 "Father Gana does not call them. He does not even 

19 have their phone numbers. Mother Superior makes all those 

20 arrangements, and they vest right in front of their 

21 parents so that there is not a time when Father Gana is 

22 alone with these children." 

23 Did I read that correctly? 

24 A. Yes. 

25 Q. Okay. Now, Cardinal, you said that you presumed 
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1\ N,[, [[ () NY. f ()~; I:: P II (: /\ IU) [ N /\ I. 1 \ 1-: V r I. f\ C (! (1/\ 

4 Yes. 

Th .. :.;(,~ L-f:stri,l:tinns th':lt VI;~Cf: ~;l;ppns{'!dly placed on 

6 F d the r 1 , Y n n ';' 

7 1\ • 

8 Q. [ 'rn :; ( I l r y . On F,l.thpr Grln:l. R~strictions placed on 

I) F ,1 L h P. r C; II n r1 • 

1 0 p, • Y p.:,; _ 

11 Q_ Oki'ly_ And you've testified that YOll did not take 

12 any actions to veriEy that what Father Lynn was saying was 

13 true, correct? 

14 

15 

/\. 

Q. 

I presume that it was true? 

Okay. And I'm presuming also that at this time, 

16 meaning May of 1999, you weren't aware at that time about 

~7d ,~t.h€L ~nl e,t t Lng. tbei,nY8.$,t iqCit.ii)P . QfGaTld raJA ". tJ1J:'ough
u 

18 the cracks from '92 to '95, correct? 

19 

20 

A. 

Q. 

Yes. 

If you had been aware that he had allowed that 

21 investigation to fall through the cracks, would you have 

22 been as confident in your presumption that he was making 

23 sure that these supervisory restrictions on Father Gana 

24 were in fact in place? 

25 A. I would still have confidence in him. 
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l\ N'I' H 0 N Y .J 0 S E P H CAR 0 [ N :\ i J [3 E \i [ L,l\ C Q IJ l\ 

Q. You wt)lJl.d still have confidence i.n him. Okay. 

/\ n d t1v: nth e n ext doc u men tis c;. J - t I 0, and t his i s 

4 the OecAmber 5, 2000, memo from Monsignor Lynn to the file 

:::; rer}ardinq Felther Cane1 and his rf?cov!='!cy; (1r.d in there, 

fi father- Lynn HrltAs that Monsignor. Dombr!)~,'J, who Has the 

7 sllfJArvisor of Father Gana at Immaculate Conception, had 

8 r- A p 0 r ted t hat Fat her G a n a h a cI bee 0 nH, () v P I ~ 1 yin vol ve d w L t h 

'J c1 yo II n g In a n t-/ It 0 tva sin t rea t men t i1 n·1 ;',1 h 0 <] () est 0 

La twelve-step meetings. 

1 1 And then if you jump down to the fourth paragraph, 

12 "father Can~ stated that he knows he still gets overly 

13 involved with people but he is pleased that both Monsignor 

14 Dombrow and Father Hennelly have pOinted these things out 

15 to him. When questioning Father Gana about this person he 

IG was involved with, we asked him if there were any others. 

i7 He mentioned one other person, but by the end of our 

18 conversation, he had mentioned two more. It is hard to 

19 tell if Father Gana is ever being truthful about these 

20 matters." 

2 1 Can I presume, Cardinal, that you don't have any 

22 independent recollection of receiving this information in 

23 December of 2000? 

24 A. That is right. I do not. 

25 Q. Okay. This is a report where Father Gana is being 



L 1\ f\I T If () N Y .J n s r: P II U\ rw r N /\ r. l'n: V r f.i\ ( . (j [J l\ 

3 COP r: p r~ n f·, d t hat F rl the L (; I' n ,1 In i q h t lH> L- (~ II [l S i. n q i. n tot he 

4 cr-iminal behi)vi.oL, coccect'? 

5 A. () h , 1:<1 n' t say r.ha t. [ n '., n t 'n·~ {I d (j 0. :;; not m A ant hat 

fi hl'J's doinq anythinfJ ovP.r-t. This ('oulll hp that hA'S 

7 q r~ t tin fJ t () '.") f c i (~ n d 1 Y w i. t h the m . 

8 Q. Okay. 

A. I VI {) 11 1 d t h ink h e \V a s '.va r n e :1 n b!) u t t hat . 

10 Q. [) 0 P. S i. tin die a tAt h A r A, C (1 r din a 1, i nth e f 0 u r t h 

11 paragraph, wher-e it says: "Father- Cana mentioned one 

other pr::;r:SOTl, hut by the end of out:" conversrltion, he had 

13 mentioned two more," does it indicate in there, in any 

14 place, what the ages of those three other people were? 

15 A. I just read what you have there. 

16 Q. Right. 

17 A. I don't see any age. 

18 Q. Okay. 

19 A. They talk about persons, people. You know, I'm 

20 jus t if I may, generally, you don't refer to children 

2 1 in that with those words. When you say persons or 

22 people, you generally mean adults. 

23 Q. Okay. 

24 A. But that's only a subjective reaction. 

25 Q. Okay. Is this report something that you would have 
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1 I\NTHONY .JOSEPH CARDINAL BEVrr,I\CQUA 

2 H (1 n t "~ d t. 0 c: n m '-: l: () y U 11 rat ten tin n d t t h oJ. t tim e ? 

1\.. r Well) Ld dnub t i. t. 

I.~ • Okay. So even reading this, oS you cead it todclY, 

5 t. his L s not s 0 In e t h i. n CJ t hat w () 11 1 d r: .'! use y f) !j con c ern abo u t 

6 the possibility DE Father Gana relapsing into criminal 

7 s I~ X II a lac t i v i t Y wit h min 0 c 5 ? 

8 A. Not Ecnm what it says therA. r think that they 

9 wen~ concerned that he was gettinrr irn:r:d'.:e·J with people 

La too closely. 

11 Q. Okay. 

12 A. And I think what they did, rightfully, is put him 

13 on the alert. 

14 Q. Okay. And then the last document, Cardinal, second 

15 to last document, it's not marked, but it's the October I, 

16 200l, memo from Father Lynn to the fi1~ reg~rding the 

17 ssibili of Father Gana retirin ? 

A. Yes. 18 

19 Q. And it's reported in there that as a result of --

20 on the second page, the top of the second full page, and 

21 I'll mark this as GJ-l160. 

22 Do you have a pen? 

23 

24 

A. 

Q. 

25 you. 

Eleven sixty. 

Would you mind putting that on top of there. Thank 
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l\NTHONY ,JOSEPH Cl\RDUI.l\L f\EVILf\CQlJA 

jd~'?ntification . 

4 E3Y ~/IR. :-:;PADE: 

Q. (If) I.hA top of the second p.llJ0 therA, FilthAc Lynn 

tv c i. t E'? S : .. f:'l t tl e c G a n a s tat e d he c (~a J. i. :: f? she co U 1 d not Po 'J f'! n 

7 go out and get a job because foe him to enter Into the 

8 workplace with so many people, he fcars he would fall into 

9 the danger of llnhealthy relationsi1i.ps, which he is prone 

1.0 [{ no,] i n g his 0 I:J n \-1 e a k n e sse s, F d the r. Can a say she h a :3 

11 hobbies and things which he could do in an isolated way so 

12 as not to intecact too much with othee people and 

13 thecefore fall into the some of the same difficulties he 

14 has had in the past." 

15 Did I read that right? 

16 A. Yes. 

17 Q. Okay. So you would agree with me here that Father 

18 Gana is acknowledging that if he were to be in certain 

19 situations, he would be prone to falling into, quote, 

20 unhealthy relationships, correct? 

21 A. Yes. That's true about all of us. 

22 Q. Okay. And then the last document has already been 

23 marked as GJ-llSS. 

24 A. Yes. 

25 Q. And this is a February 13, 2002 , memo from Father 
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l\ N T I! () N Y' . f (j:; I': P iI c: 1\ H D r N 1\ L r ~ !.: './ [ LA t: Q If A 

\). 1\ n ( j F ,I r. h p r r, y n n H L' i. t f~ ~:; t II i1 t h ,:..> ,,\ n ( I f rl the r ~v e 1 s h m f~ t 

G i. n po l i. cy. " HI) n s L If n () r L y n n t old F ,1 t h .e:; r: (; A. n A. t hat the 

7 I\,:r:hd i.()(;f~::ic!n [10 l icy on L lerqy SC;':lJLl L I\btl:~e has been 

J: ( ~ v L s f~ (I • Th,~ [lnl.i.cy hillj alL('Jl .. .Jf~(l t-h"-' rpssihility of 

9 l i. rll i l. p d, S II [H'~ r- vis f' d rn i n i s try f 0 [' r [0 iDS t S H h [) h a ve sex u alL y 

l () <1 h 1I 5 ,-: d III i n IJ C3 b II t h c1 v I:! not bee n cj i') 'J n (J :-; e d \-J i t h [J e d 0 phi 1 i a 

1 1 o [' (! P h (~ b (1 phi. 1 i a . However. after a review of the [Jolicy in 

12 J.iqht of r.he ('eal situ,'\tion of pri.nsts in these types of 

13 assignments, including his own situation, it was 

14 determined that the Archdiocese is not able to provide and 

l5 sustain an adequate level of sU[Jervision for these priests 

16 even in limited ministry." 

17 Cardinal, do you have an independent recollection 

18 of when the Archdiocese implemented that policy of a 

19 limited, supervised ministry? 

20 A. The limited one prior to this one is it goes 

21 back, and it was a very customary policy in most dioceses. 

22 

23 

24 

25 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Okay. 

Yes. 

Okay. 

Was it in the 1992-1993 time period? 

But you know, even earlier times we did it. 
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<,J . () k.~ Y . Do you k n 0 ',,-J, s i. t tin CJ It p r~' t n d d y, tv hat i t tv, \ S 

.1 that C'hanfJ!~d or ,-lhClt it was that y0\1 0[" Father- Lynn became 

4 iI 'N.-1 Leo f t hat c a use d you tor e vis f-; t his pol icy? 

5 A. (t 1d i'l S i'l k i. n d 0 f cl. n e vol LI l i. 0 n () '; p r the y P. a r 5, t h () t 

6 0) S \oJ f~ rea l i -: edt h e pot e n t i. a I, vi e t: h () U I[ h t ;-J <:: we red 0 i n g i1 n 

7 .ldequate job \..;ith the limited ministc'l an(i the supervision 

8 'de (lave; and as is stated here, ,ve reali;::c;'l that [Jerhaps 

9 that adequate supervision was not suffi::ient in these 

10 cases and it \'v<:lS to make no exceptions. 

I 1 Q. Okay. NOW, Cardinal, you testified just a little 

12 while ago, did you not, that you yourself had at that time 

13 and even today have no conception of ',fhat an adequate 

14 

15 

supervision of a sex offender priest would be? 

A. That is correct. 

Correct? 

16 Q. So how is it then that you were able to determine 

17 that whatever level of su ervision t 

18 at that point was not adequate? 

19 A. The one thing I remember from original memory is 

20 Monsignor Lynn coming to me at the beginning of the year 

21 and telling me that he just could not do it anymore, that 

22 we'd have to have an absolute policy as is incorporated in 

23 here, and it was his reasons, and I accepted them. 

24 Q. Okay. So again, you relied on the expertise of 

25 Father Lynn? 
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1\ NTH 0 N '( . I 0 :-i E Pile 1\ H [) [ N 1\ r, I ; t,: If r L ,\ ( . I) ( U\ 

2 A. 

J Q. () r. ~/I n n:3 i, tJ 11 0 eLy n n ? 

4 A. Yes. 

5 8 Y !VIS. iVlcC t\ RTNE Y : 

6 Q. ~',l h 8 n did t hat con v e r s r1 t i () n ',V i t h :,10 n s i. 9 nor L y n n , to 

7 Lll8 he s t LJ f yo 1I c r f~ c () 1. 1 e c t ion, I) C ': II r '? 

8 A. [t \1 c1 S not l 0 n 9 b e f 0 Let h ~ c; I 1 ,1 t ,:' h ,.! t~ e . It ~"as 

9 towards sometime -- I think eithec the enrl of January, the 

10 heginning of february. 

11 

12 

13 

14 

15 

Q. Of 2002'? 

t\. 2002. 

Q. Okay. Cardinal, you've now had the benefit of 

examining the Gana file, the documents that go back as far 

as the· ......... allegations and go forHard as far as his 

16 being told that he could no longer function in any 

17 capacit in the Archdiocese. 

18 Having the overview of that file and, you know, 

19 refreshing your recollection as best these documents can, 

20 do you think, sitting here today, that this file was 

21 handled competently by the Secretary of Clergy or by the 

22 Archdiocese; and when I say the file, I'm talking about 

23 the situation with Stanley Gana? 

24 A. I cannot say that gap was something that was 

25 considered competent. It was a lapse, that period in 
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l 1\ NT f[ () N '{ .10 S E P H CAR 0 [ N ALB E V [ LAC QUA 

2 ~v h i. c h ~" e h r1 d the all (~ q ,} t ion 5, and t h t': Lew;:} 5 a I a p 5 e a f 

J !; f~ veL r1 1 In 0 nth s the L (~ . 

Q. '{ ear s, CaL din d 1 .;' 

1\. Excuse m(·~. VeaLs that that was n0t acted on. 

'f hat I s - - t hat was a lap 5 e . [ have no explanation. It 

4 

5 

6 

7 IV n. s not 0 u r pol icy by any mea n s \.{ hat 5 a eve r . It was just a 

8 lapse in policy. 

9 But I must repeat that one lapse, even several, do 

10 not. mean u person is incompetent. I have no explanation 

11 for it, but I have to say that. 

12 

13 

14 

15 

16 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

see 

Thank you. 

May I add. 

Sure. 

But just so with these -- I'm sorry. 

But when you look over all the files, you have to 

I have to speak in favor of Monsignor Lynn, that 

17 the cases were handled very, very adequately, you know, 

18 most of the cases. This was one of those things that he 

19 called falling through the crack, and he admitted it. 

20 BY MR. GALLAGHER: 

21 

22 

Q. Cardinal, when you said the policy changed in 

February right before February 13 of 2002; is that 

23 correct? 

24 

25 

A. 

Q. 

Around that time, yes. 

And that that happened as a result of Monsignor 
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2 Ly'nn i.nclependently comLnq to you; is theIr. correct? 

3 A. That is correct. I remembf! r t ha t . 

4 Q. Okay. NOw, t",hen he came to S8'2 you, do you reed ii 

5 th~t meeting? 

G 

7 

i\ . 

Q. 

A. 

I just recali him coming to see me. 

Okay. 

I don't remember all the details of it, but that 

9 was the essence of it. 

LO (,2 . In that essence of it, did he give you explanations 

li of why he thought that he could no longer supervise these 

i2 people? 

13 A. No. I mean, that was a fact. He felt that he --

14 you know, felt that he couldn't have -- couldn't do it 

15 anymore, as he felt it should be, but he didn't expand 

i6 on -- I don't remember much more beyond that conclusion 

17 and that recommendation. 

18 Q. When you say it was a fact, it was a fact 

19 established by him, by his admissions to you? 

20 

21 

A. 

Q. 

22 fact? 

23 A. 

Yes. Yes. 

Okay. Did you concur with his determination of his 

When he -- you know, when he put that to me, I 

24 agreed with his recommendation. 

25 Q. Now, this timing of February of 2002, at this time 



I\NTI[()N'{ ,/r):iEfll/ C,\lwrtU\L I~EVrr.l\t'()lJ/\ 

H II (! 11 h " III ., f I !! t h L ~I d dill i ~.; :; i () n t () y c) 1\ t hilt h P. (; 0 U L d nolo n :.1 e L 

.f \,J d .-; q n i II IT () n nat i. () n ,\ 1 lye f) III C~ i n t f.l Y 0 II r: dis ': 11 S!~ i. 0 n s, i n 

6 Bo:-.,ton'? 

7 1\. [ don't ["p.call. that, honestly. 

f). () kJl '( . 

') Rnst.(lfl in Febcudry of 2002? 

10 A. Y0S. 

11 Q. But you don't recall 'dh!-)ther thr:lt was part of the 

12 discussion as to change your policy? 

13 A. I do not recall that. 

14 Q. So basically, your policy was changed because the 

15 guy that was in charge of this, the Secretary of Clergy, 

16 told you by that point he couldn't do his job anymore? 

17 A. I don't put it that Hay. 

18 Q. HOH would you put it? 

19 A. You know, that he told me that he felt it should 

20 you know, it was not -- he felt at that time it was not 

21 adequate enough. 

22 Q. What was not adequate enough? 

23 A. The supervision that he could give. 

24 Q. Okay. Did he ask you for more resources to do the 

25 supervision? 
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[ (jon't cecall thilt. 

Okay. Did YOll recommend tn hi..m that maybe he 

4 nRed~~d more resources to do the supervision? 

5 A. No, I don't recall that at a 11. All I recall is 

7<) 

6 t. hat h p f e 1 tit \", a s tim e t hat -- _. Y C 11 k now, toe n act t his 

7 polIcy. He gave the rRason, and I agreed with it. 

8 Q. And that policy affected Gar.el l correct? 

9 A. Yes .. 

lO Q. Okay. Do YOll know where Father Gana is now? 

1 1 A. To be honest with you, I don't. 

12 Q. Do you know if he's abusing children now? 

13 A. No. 

14 Q. Back when he made this admission -- and it was 

15 brought to your attention in 1995, correct? 

16 That's what the record established today; is that 

17 correct? 

18 A. My recollection was that was it '95. 

19 Q. Late ' 95, early' 96? 

20 A. Right. 

21 Q. Okay. At that pOint, did you or anyone in the 

22 Archdiocese consider notifying law enforcement? 

23 A. That we depended on legal counsel, you kno,;1, for 

24 that. 

25 Q. Do you recall whether or not you conferred with 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEV[LACQUA 

(Whereupon the witness and his counsel 

returned to the grand jury room.) 

MR. GALLAGHER: Madam Secretary, would 

you please inform the Cardinal of his continuing 

responsibility. 

GRAND JURY FOREPERSON: Cardinal 

Bevilacqua, you are hereby notified that your 

subpoena is a continuing one. That means should 

the jury desire further evidence and/or testimony 
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ANTHONY ,Jt):iEPH Cl\RD[NAL lJF.VrLl\CQUA 

fLom you, yOll \Vill be notiEi.c-?d to appear before 

t.his grand jllLY by mail, phone OL through your 

ilttarney, if you hilve one. 

Do you unrlerstnnd that? 

THE WITNESS: Yes. 

GRAND JURY FOREPERSON: Thank you. 

MR. SPADE: Thank you, Cardinal. 

(END OF VOLUME IV) 

(Hearing concluded.) 
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